
روزنامه

در جلسه ستاد استانی مدیریت کرونا مطرح شد؛

خطر موج ششم کرونا

2 و4

 در جلســه مدیریت بحــران قم روز چهارشــنبه با حضور 
استاندار، ضمن انتقاد از مباحث واکسن هراسی و درصد 
نامطلوب پوشش واکسیناسیون عمومی، نسبت به صدا 
درآمدن موج ششــم کرونا در اســتان هشــدار داده  شد. 

استاندار قم در جلســه گفت: درصد رعایت پروتکل های 
بهداشــتی قم در سطح کشــور نمونه و شاخص است اما 
میزان واکسیناســیون در این استان اصلا رضایت بخش 
نیســت و جایگاه مطلوبی ندارد. بهرام سرمســت افزود: 

دردیدار وزیرارتباطات با مراجع و علمای قم مطرح شد؛

تاکیدبراهمیتفضایمجازیوتقویتزیرساختها

پوشش واکسیناسیون در قم مطلوب نیست
۹۰ درصد بستری و فوتی های قم واکسن نزده اند

7

به بهانه سالروز ورود کریمه اهل بیت )س( به شهر قم؛

ورود پر برکتی که در تاریخ قم ماندگار شد
 قم؛ دومین مقصد گردشگری مذهبی ایران

8

8

رئیس دادگستری شهرستان کهک خبرداد:

آزادسازی یک و نیم هکتار از اراضی زراعی و باغ ها

23 ربیع الاول سالروز ورود حضرت معصومه )س( به شهر 
قم در جریان هجرت از مدینه منوره برای دیدار با برادر خود 
حضرت امام رضا )ع( در خراسان که در سال 2۰1 هجری 
قمری اتفاق افتاد، نقطه عطفی شد در تاریخ ایران و به ویژه 

شهر قم. ربیع الاول ماه شادی اهل بیت )ع( است و تقویم 
رویدادهای روز بیست و سوم این ماه، روزی پربرکت و اثرگذار 
تاریخ  در  عطفی  نقطه  آن  به واسطه  که  می دهد  نشان  را 
ایران و به ویژه شهر مقدس قم ایجاد شد، ورودی بانویی از 
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امیرآبادی نماینده مردم قم:

 قم ظرفیت ایجاد شهرک های 
کشاورزی مختلف را دارد

شهردارقم:

دفاتر سرمایه گذاری در مناطق 
هشتگانه قم تشکیل شود

 شهردار قم با تاکید بر لزوم جذب 
سرمایه گذاران بومی و تلاش برای 
جلــب مشــارکت بیشــتر بخش 
خصوصی در توســعه شهر گفت: 
باید دفاتر سرمایه گذاری در مناطق 
تشکیل شــده و کمیتــه ای بــرای 
تسهیل این موضوع فعال شود. به 
گزارش روابط عمومی شــهرداری 
8قم، سید مرتضی سقاییان نژاد در  2

استاندار قم:

سیاست های تنظیم بازار به خوبی درقم 
اجرا شده است

نماینده مردم قم در مجلس 
شــورای اســلامی گفت: در 
توسعه شهرک های کشاورزی 
موفــق نبوده ایم و شــاید هم 
وزارتخانــه جهاد کشــاورزی 
موفــق نبــوده؛ قــم ظرفیت 
ایجاد شهرک های کشاورزی 
مختلف را دارد که امیدواریم 

با پیگیری ها این اتفاق بیفتد.

 استاندار قم گفت: می توانم 
ادعا کنم که همواره از نظر نرخ 
تورم استان قم رتبه سی و یکم 
یــا حداکثر ســی ام را در بین 
استان های کشور داشته که 
سیاست های  می دهد  نشان 
تنظیم بــازار را به خوبی اجرا 
سرمســت  بهرام  کرده ایــم. 
روز پنجشــنبه در هفتمیــن  2

 

 معاون فرهنگی حرم مطهرحضرت معصومه)س( گفت: بیش از 313 برنامه با 
شعار محوری »سلام ای دختر موسی بن جعفر)ع(« در طول 1۷ روز از سالروز 
ورود حضرت معصومه)س( به شهر قم تا سالروز وفات آن حضرت، در قم اجرا 
می شود. حجت الاسلام مهدی احمدی روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگاران 
افزود: حضرت معصومه)س( دارای ویژگی های ممتاز اجتماعی و سیاسی هستند 
که با هجرت خود سنگ بنایی گذاشتند که تا ظهور حضرت ولی عصر)عج(، قم 
پایگاه سیاسی و اجتماعی جهان تشیع شد. وی اضافه کرد: برگزاری مراسم شب 

معاون فرهنگی حرم مطهرحضرت معصومه)س( خبرداد:
اجرای ۳۱۳ برنامه درایام معصومیه
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مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم از برگزاری 
2۷ برنامه به مناسبت روز قم خبر داد. ابوالقاسم مقیمی روزپنجشنبه در 
نشست رسانه ای روز قم که در سالن رضوان شهرداری برگزار شد، با اشاره 
به برنامه ریزی برای اجرای برنامه های متنوع برای روز قم اظهار کرد: روز 
قم یکی از جلوه های همکاری برادرانه دستگاه های قم برای معرفی شهر 
قم به عنوان پایگاه و خاستگاه انقلاب اسلامی است و به واسطه حضرت 
معصومه)س( تمام دستگاه هایی که دست یاری به سویشان بلند کردیم با 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم خبرداد:
برگزاری ۲۷ عنوان برنامه به مناسبت “روز قم”

1

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم از برگزاری 27 برنامه به 
مناسبت روز قم خبر داد.

رضوان  سالن  در  که  قم  روز  رسانه ای  نشست  در  روزپنجشنبه  مقیمی  ابوالقاسم 
شهرداری برگزار شد، با اشاره به برنامه ریزی برای اجرای برنامه های متنوع برای روز قم 
اظهار کرد: روز قم یکی از جلوه های همکاری برادرانه دستگاه های قم برای معرفی شهر 
قم به عنوان پایگاه و خاستگاه انقلاب اسلامی است و به واسطه حضرت معصومه)س( 
تمام دستگاه هایی که دست یاری به سویشان بلند کردیم با تمام توان وارد میدان شدند.
وی ادامه داد: قم تمدنی هفت هزار ساله دارد، ولی رشد و توسعه این تمدن با وجود 
حضرت معصومه)س( تبلور پیدا کرده و اگر وجود این حضرت نبود این شهر منشأ تحول 

نبود؛ تلاش برای نام گذاری روز قم با سه هدف عمده صورت گرفت.
توسعه  را  اول  هدف  قم  شهرداری  ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
فرهنگی، اجتماعی، گردشگری و اقتصادی و موضوع دوم را معرفی شهر قم، جاذبه ها و 
زیرساخت های آن به مردم ایران و جهان دانست و افزود: دلیل سوم هجمه های سنگین 
به قم به عنوان قلب تپنده انقلاب اسلامی است که ضرورت داشته به شبهات واردشده 
پاسخ داده شود و همچنین مباحث علمی و فرهنگی که به سرعت در قم در حال رشد 

بوده به جهان منتقل شود.
وی با اشاره به اینکه در سه سال گذشته محصولات خوبی برای معرفی شهر قم تولید 
شد، ابراز کرد: تلاش شد این روز از لسان علما و هنرمندان برای مردم معرفی شود و 
تلاش شده برای هماهنگی بیشتر با آستانه مقدس، نام گذاری روز قم که با ایام معصومیه 

عجین شده پر شور انجام شود.
گفت:  و  کرد  اشاره  گذشته  سال  سه  در  گرفته  صورت  نام گذاری های  به  مقیمی 
»سلام الله علی اهل قم« این جمله که برگرفته از روایات مختلف معصومین)س( است، 
در سال ۹۸ در تبلیغات روز قم استفاده شده است که با توجه به معرفی قم و مردم شهر قم 
در نظر اهل بیت )ع( انتخاب شد. »سلام ای دختر موسی بن جعفر)ع(« با توجه به دلیل 
نام گذاری روز قم و توجه به عجین شدگی روز قم با وجود مبارک کریمه اهل بیت )س( در 

تبلیغات هرساله این سلام ذکر می گردد.
وی یادآور شد: در سال ۹۹ نیز عبارت »بی لطف شما درد مداوا شدنی نیست« با توجه 
به شیوع کرونا و مشکلات پیش آمده برای مردم، شعار سال گذشته بوده و نوعی استمداد 

از وجود مبارک حضرت معصومه)س( برای مقابله با ویروس کرونا بود.
شعار امسال روز قم»با آمدنت عید به قم می آید«

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم اضافه کرد: در سال ۱۴۰۰ 
نیز شعار»با آمدنت عید به قم می آید« ؛شعار مذکور با ظاهر روشنی دلالت بر سالروز ورود 
حضرت معصومه)س( و خوشحالی مردم از این واقعه را دارد، از طرفی با شکل استعاری 
دلالت بر ماهیت انتظار و مهدویت دارد و با توجه به دو نیمه شعبان در سال جاری قابل 
تطبیق با روح حاکم بر ظهور امام عصر)عج( است. هشتک #امتداد_یاری هم به معنای 
یاری تاریخی مردم قم از اهل بیت)س( به ویژه حضرت معصومه )س( بوده و دلالت امر 

امتداد بر یاریگیری حجت عصر )عج( دارد.
وی با اشاره به اینکه پنج کمیته در شهرداری قم برای برگزاری “روز قم” تشکیل شده 
است، اذعان کرد: به پیشنهاد شهردار قم برای هرروز در این هفته نام گذاری هایی 

صورت گرفت که سعی شده مجموعه برنامه ها با این عناوین برگزار شود.
شادیانه  برنامه های  دسته  سه  در  قم  روز  برنامه های  مجموعه  داد:  ادامه  مقیمی 
ازجمله برگزاری مراسم و جشن های محله ای با عنوان جشن های در امتداد یاری؛ 
تولید محصولات فرهنگی از کلیپ های شهر نور تا ۶ کتابی که برای رونمایی در این 
ایام تولیدشده؛ مجموعه مسابقات ورزشی در هفت عنوان که با کمک هیئت های 
ورزشی انجام می شود و فعالیت های عمومی ورزشی مانند همایش دوچرخه سواری تا 

رالی و تیراندازی خانوادگی تدارک دیده شده که چگونگی برگزاری آن در اخبار روز قم 
اطلاع رسانی می شود.

اجرای 1۰ شب برنامه  وبازارچه صنایع دستی در مجموعه گنبد سبز
وی از احیای مجموعه گنبد سبز و اجرای ۱۰ شب برنامه در این مکان و برگزاری 
بازارچه صنایع دستی به مناسبت روز قم خبر داد و افزود: برگزاری تورهای تخصصی قم 
گردی با موضوعات بازدید از حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران، مناطق گردشگری 
و تورهای صنعتی و اقتصادی، برگزاری طرح حبیب با همکاری حرم مطهر با هدف 
آموزش کسبه اطراف حرم و آموزش زبان عربی و انگلیسی به آن ها، همایش محراب 
شهر با حضور مدیران محلات شهر با همکاری سپاه، پویش اذان و مسابقه گلبانگ که تا 

پایان سال ادامه خواهد داشت از دیگر برنامه های این ایام خواهد بود.
۷۰ نمایش خیابانی به مناسبت روز قم برگزار می شود

 مدیرعامل سازمان فرهنگی ،هنری و ورزشی شهرداری قم  درادامه از برگزاری ۷۰ 
نمایش در سطح شهر با پیام های روز به مناسبت روز قم خبر داد. 

ابوالقاسم مقیمی،با اشاره به نقش هنر در انتقال مفاهیم ارزشی به شهروندان به تشریح 
برنامه های هنری این سازمان به مناسبت روز قم پرداخت و اضافه کرد: این نمایش های 
خیابایانی با عنوان مردان بلند قد در سطح ظهر با پیام های روز قم و شهروندی از هشت 

تا ۲۳ آبانماه به اجرا درمی آید.
وی درادامه گفت:  همچنین به مناسبت روز قم  از کتاب قصه های شهروندی رونمایی 
می شود و در قالب آن از چندین تن داستان سراهای برتر استان ۴۰  قصه با موضوعات 

فرهنگ شهروندی به مردم شهر قم عرضه خواهد شد
نواختن زنگ “روز قم” در مدرسه استثنایی ابابصیر 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از نورافشانی ۱۱۰ مسجد در 

روز قم خبر داد و گفت: برگزاری کارگاه های مهارت آموزی به خانواده ها، اجرای آیین 
زنگ روز قم با حضور آیت الله سعیدی، شهردار و جمعی از مدیران استان در مدرسه 
استثنایی ابابصیر، هماهنگی با معاونت امور زائرین استانداری و ابلاغ برنامه های روز 
قم به مجموعه دستگاه های ۱۸ گانه از دیگر اقداماتی بوده که برای گرامیداشت روز قم 

انجام شده است.
مقیمی با تأکید بر اینکه روز قم رویداد جدیدی است و ضرورت دارد رسانه ها به آن 
پرداخته شود، خاطرنشان کرد: شهرهایی مانند شیراز و اصفهان از چند دهه پیش 
حتی  و  شده  شهر  مردم  فرهنگ  از  جزئی  روزها  این  و  کرده  نام گذاری  را  روزهایی 
جشن های خصوصی خود را در این روز برگزار می کنند، ما نیز باید در قم به این سمت 
برویم و دستگاه های استانی نیز به این بپردازند همان طور که این رونق امسال اتفاق 

افتاد.
 رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

روز قم” فرصتی برای بازخوانی و تقویت شهر قم
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهرقم  نیز در این نشست 
خبری با تأکید بر اینکه نام گذاری شهرها اهداف مختلفی را دارد، گفت: دستاورد 
اصلی این نام گذاری پرداختن به هویت شهر قم است که در این ایام بازخوانی و تقویت 

می شود.
مصطفی ملایی با اشاره به اینکه شهرها بر اساس مبانی ارزشی خود اقدام به نام گذاری 
روز شهرها را انجام می دهند، اظهار کرد: در شهر قم ۲۳ ربیع الاول سالروز ورود حضرت 
معصومه)س( به این شهر “روز قم” نام گذاری شد و سازمان فرهنگی هنری ورزشی و 
اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم زحمات زیادی را برای بزرگداشت این 

روز عهده دار شدند.

به گفته وی، هر برنامه و تحولی که در شهر قم اجرایی شود به برکت و حول محور 
حضرت معصومه)س( است و بخش محوری و اساسی شهر قم وجود بارگاه حضرت 

معصومه)س( است و روز قم به برکت ورود این حضرت به قم رقم خورده است.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اینکه 
نام گذاری شهرها اهداف مختلفی را دارد، گفت: دستاورد اصلی این نام گذاری پرداختن 
به هویت شهر قم است که در این ایام بازخوانی و تقویت می شود و در کل تمام برنامه هایی 

که در طول سال انجام می شود باید معطوف به حرم حضرت معصومه)س( باشد.
وی با بیان اینکه وجود پر خیر و برکت حضرت معصومه)س( باعث تشکیل حوزه 
علمیه، مؤسسات فرهنگی و پایه گذاری انقلاب اسلامی ایران شد، ابراز کرد: وجود این 

حضرت در قم مبدأ بسیاری از تحولات در قم است و باید به این نکته نیز پرداخته شود.
زیارت،  عفاف،  و  حجاب  زنان،  موضوعات  به  پرداختن  اینکه  به  اشاره  با  ملایی 
گردشگری، زیرساخت های تفرجگاهی و … از مؤلفه های روز قم است، گفت: از دیگر 
مؤلفه روز قم شادی و نشاط بخشی به شهر است که شهرداری در برنامه های خود به این 

بخش به صورت ویژه پرداخته است.
عضو شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: پرچم روز قم را حرم مطهر، شورای شهر و 
شهرداری بلند کرده اند ولی سایر دستگاه های استان نیز باید پای کار روز قم بیایند و 

برنامه های ویژه ای را در این روز به اجرا برسانند.
وی در پایان با تأکید بر اینکه در قم آسیب های اجتماعی و ناهنجاری هایی در حوزه 
حجاب و عفاف، اعتیاد و طلاق وجود دارد، خاطرنشان کرد: مردم باید وارد میدان شوند 
و برای رفع این آسیب ها مطالبه گری داشته باشند تا این شهر به جایگاه واقعی خود و در 

شان کریمه اهل بیت)س( رسانده شود.
رونمایی از پوستر دومین جشنواره رسانه ای “شهر ما”

آغاز چهارمین دوره طرح”شهروند پرسشگر، مدیر پاسخگو”به مناسبت روز قم
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم نیز دراین نشست خبری  از رونمایی 

پوستر دومین جشنواره رسانه ای "شهر ما" به مناسبت "روز قم" خبر داد.
مهدی کلانترزاده با اشاره به تشکیل ستاد خبری برای پوشش برنامه ها و مراسمات 
روز قم در اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اظهار کرد: برای بزرگداشت 
روز قم برنامه های ویژه را تدارک دیده ایم که رونمایی از پوستر دومین جشنواره رسانه ای 

“شهر ما” در جلسه شورای اطلاع رسانی استان ازجمله این برنامه هاست.
وی ضمن دعوت از هنرمندان، اصحاب رسانه و شهروندان قم برای شرکت در این 
رویداد رسانه ای، ابراز کرد: برنامه دیگر، برگزاری رویداد تولید محتوای دیجیتال است 

که برای نخستین بار با محوریت روز قم با همکاری فضای مجازی سپاه برگزار می شود.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم افزود: این برنامه در مجتمع امام 
خمینی )ره( از ۱۲ تا ۱۴ آبان به صورت حضوری و با رعایت پروتکل ها برگزار خواهد شد 

تا لبیکی از سربازان فضای مجازی به مطالبه مقام معظم رهبری باشد.
وی از برگزاری نشست خبری با حضور شهردار قم به مناسبت روز قم خبر داد و گفت: 
روز دوشنبه نیز شهردار قم در گفت وگوی خبری شبکه استانی قم با مردم صحبت 

خواهند کرد.
کلانترزاده چهارمین دوره طرح شهروند پرسشگر، مدیر پاسخگو به مناسبت روز قم 
را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: در این طرح اعضای شورای شهر، شهردار و معاونین 
شهرداری و مسئولان سازمان ها در ارتباط مستقیم و بدون واسطه با مردم صحبت کرده 

و مسائل و مشکلات آنان را بررسی خواهند کرد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم در پایان خاطرنشان کرد: قم کلانشهر 
شیعی است و از رسانه ها درخواست داریم با هنر خود کیان و داشته های قم را در سطح 

ملی و بین المللی معرفی کنند.

مدیرعاملسازمانفرهنگی،هنریوورزشیشهرداریقمخبرداد:

برگزاری۲۷عنوانبرنامهبهمناسبت“روزقم”

وروز قم
طرح: پایگاه اطلاع رسانی مطهر حضرت معصومه )سُ(
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معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی قم :

۹۰درصدبستریوفوتیهایقم
واکسننزدهاند

معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: ۹۰ درصد بستری و 
فوتی ها در استان قم واکسن نزده اند.

از  اینکه در حال حاضر واکسن های مختلف مجوز  بیان  با  پور  احسان شریفی 
سازمان های مختلف دریافت کرده اند و چشم پوشی از اطلاعات، در عصر ارتباطات 
قابل قبول نیست گفت: در کشور ما نظام سلامت سرپایی وجود دارد و سلامت 
مردم مسئله ساده ای نیست که بخواهیم آن را بازیچه قرار دهیم و مطمئناً هر کدام 
از واکسن ها در مراحل تحقیقاتی شکست بخورند بی  تعارف از مرحله بعد حذف 
خواهند شد. شریفی پور با اشاره به اینکه در علم پزشکی بر اساس شواهد فعالیت 
می کنیم و واکسیناسیون مسئله جدیدی نیست و گذشتگان ما نیز از آن استفاده 
می کردند افزود: اینکه برخی ها می گویند واکسیناسیون بانوان زیر ۱۸ سال موجب 
عدم باروری می شود خنده دار و مضحک است و ثابت شده نیست و نباید به شایعات 
در این باره دامن زد. وی با تاکید بر اینکه هر دارویی عوارضی دارد و قطعاً عوارضی 
برای واکسیناسیون گزارش شده است، ادامه داد: با تزریق واکسن حدوداً دو هفته بعد 
ایمنی در افراد ایجاد می شود، ولی این که عوارض خاصی برای افراد ایجاد شده باشد، 
حتما باید به شماره های درج شده در زیر کارت واکسیناسیون افراد اطلاع دهند. 
شریفی پور با بیان اینکه افرادی که در حال حاضر در بیمارستان ها بستری هستند و یا 
فوت می کنند ۹۰ درصد ایشان واکسن نزده اند گفت: از واکسیناسیون دوری نکنیم 
و به شایعات نیز توجه نکنیم و با رعایت دستورالعمل ها و تزریق واکسن ایمنی خود و 
جامعه را تضمین کنیم. وی با اشاره به اینکه واکسیناسیون مادران باردار توصیه شده 
است و باعث ایجاد ایمنی در مادر و جنین می شود افزود: ناهنجاری های جنینی 
فراوانی به ما گزارش نشده و باز هم می گویم این مسئله شایعه ای بیش نیست. معاون 
تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه بشر با ناشناخته ها با علم 
خود برخورد می کند ادامه داد: اینکه هر فردی با نگاه خاص خود به مسئله واکسن 
برخورد می کند و داشته های خود را به رخ دیگران می کشد جای تعجب نیست و باید 
با نگاه به رفتار های افراد مختلف و تاثیرگذار در کشور از جمله رهبر انقلاب و دیگر افراد 
الگوپذیری کنیم. وی در پایان با بیان اینکه در دسترس ترین واکسن بهترین واکسن 
است گفت: در واکسن ها تکنولوژی های مختلفی استفاده شده، و زمان بیشتری لازم 

است تا اثرات دقیق واکسن ها برای افراد را مشخص کنیم.
  

سخنگوی قوه قضاییه :

سارقسهبستهبادامهندیدرقم
سابقهداراست

سخنگوی قوه قضاییه گفت: سارق سه بسته بادام هندی در قم سابقه دار است و 
حکم صادر شده از نظر قانونی ایرادی ندارد.

خدائییان سخنگوی قوه قضاییه در توضیح حکم صادره سارق ۳ بسته بادام هندی در 
قم  گفت: در این پرونده خاص میزان مال به سرقت رفته ناچیز است اما شخص سارق 
سابقه دارد. وی افزود: این فرد پیشتر در سرقت از منازل به سه سال حبس تعلیقی 
محکوم شده است و در زمان این حکم تعلیقی مرتکب جرم شده است.  سخنگوی قوه 
قضاییه تصریح کرد:در بحث سرقت تعزیری مجازاتی که در قانون برای سارق تعیین 
شده بر اساس میزان مالی که مورد سرقت قرار گرفته نیست بلکه مجازاتی که در قانون 
برای سرقت تعزیری در نظر گرفته شده برای نوع جرم است. خدائییان تصریح کرد: 
در این پرونده خاص، هرچند که میزان مال ناچیز است اما فرد سابقه دار بوده است 
بنابراین قاضی با توجه به شخصیت شخص و سابقه آن این مجازات را تعیین کرده 
است. خدائییان با بیان ینکه این حکم از نظر قانونی و تطبیق با قانون ایرادی ندارد 
هر چند ایرادات شکلی بر آن وارد است گفت:بیشتر واکنش های صورت گرفته در 
فضای مجازی به این حکم  را ناظر بر عدم تناسب جرم و مجازات دانست و گفت: آنچه 
در خصوص این حکم در فضای مجازی مطرح شد، این بود که مجازاتی که برای این 
متهم با توجه به میزان یا مقدار مال مسروقه تناسب ندارد.  دو روز پیش انتشار یک حکم 
قضائی درباره مجازات سارق سه بسته بادام هندی در قم حاشیه ساز شد که  سارق به 

۱۰ ماه حبس تعزیری و ۴۰ ضربه شلاق تعزیری محکوم شده بود.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم:

ظرفیتهایملّیکمیتهامداداستانقم
احیامیشود

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: با هدف الگوسازی برای 
کمیته های امداد سراسر کشور، ظرفیت های ملّی این نهاد در استان قم احیا می 

شود.
محسن مسعودیان اظهارداشت: با بهره گیری از همه نظرات موافق و مخالف و 
استفاده از ظرفیت های عظیم موجود در استان قم به فضل الهی ظرفیت های ملّی 
این استان را برای الگوسازی و الهام بخشی به کمیته های امداد سراسر کشور احیا 
خواهیم کرد. طبق ترسیم قرآنی برای رسیدن به اهداف متعالی، افراد نباید مقدس 
باشند بلکه اهداف مقدس هستند. مسعودیان راد با بیان اینکه در مسیر خدمت به 
ایتام و محرومان اهداف به جای افراد مقدس هستند افزود: در خدمت به نیازمندان، 

باید نگاه کرامتی را بیشتر از گذشته جایگزین نگاه حمایتی کنیم.
وی ظرفیت صندوق امداد ولایت را در طراحی یک الگوی بانکداری اسلامی خاطر 
نشان و اظهار کرد: این صندوق می تواند به عنوان پرچمدار نظام بانکی در کشور 
مطرح شود. مدیرکل کمیته امداد استان قم از طرح توانمندسازی ایتام سادات در 
استان قم خبر داد و بیان کرد: این طرح با اتکا به منابع خمسی و وجوه شرعی اجرا 
و برندسازی خواهد شد. مسعودیان راد لزوم تغییر کاربری مراکز نیکوکاری به مراکز 
تخصصی را عنوان و تأکید کرد: با همدلی، همراهی و هماهنگی همه امدادگران 
استان می توان قم را بیشتر از گذشته به عنوان پایتخت فرهنگی کشور معرفی و اثبات 
کرد. وی با تأکید بر اینکه حرکت های اصلاحی در کمیته امداد استان قم باید با یک 
نگاه عالمانه از سنتی بودن خارج شود ادامه داد: اگر چه از لحاظ جمعیتی در کشور 
کمترین هستیم بلکه باید بر اساس اثرگذاری و الگوسازی برترین استان کشور باشیم.

 
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم اعلام کرد:

قمآمادهپذیرشگردشگرانخارجیاست
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم از آمادگی تاسیسات 

گردشگری این استان برای استقبال از گردشگران خارجی خبر داد.
علیرضا ارجمندی اظهار کرد: بعد از ۲۰ ماه از شیوع ویروس کرونا و ضربه سنگینی 

که به گردشگری وارد شد، قم از ماه جاری میزبان گردشگران خارجی است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم ادامه داد: در پذیرایی از 
گردشگران خارجی، همه کارکنان هتل ها و مراکز اقامتی موظف به ارائه کارت واکسن 
کرونا هستند.« ارجمندی با اشاره به وجود مراکز اقامتی غیرمجاز در استان، افزود: با 
کمک دستگاه های نظارتی و اداره اماکن نیروی انتظامی استان، اجازه نخواهیم داد 
که مراکز اقامتی غیر مجاز اقدام به پذیرش گردشگران خارجی و داخلی داشته باشند. 
او با بیان این که راهنمایی گردشگران بر عهده تورلیدرهای رسمی است، تصریح کرد: 
راهنمایان گردشگری، پل ارتباطی میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 

با مسافران و گردشگران، هستند که این ارتباط به شدت باید تقویت شود.
 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

تسهیلاعطایمجوزراهاندازی
واحدهایمرغداریقم

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان از تسهیل در اعطای مجوز برای توسعه و راه 
اندازی واحد های مرغداری با هدف تولید مرغ گوشتی در قم خبرداد.

عباس پور میدانی کل مصرف استان به صورت روزانه را ۱۱۰ تن اعلام کرد که ۶۰ 
تن آن در استان تولید می شود. وی ساخت مرغداری را منوط بر حفظ حریم های 
مرتبط با دامپزشکی و محل زندگی مردم خواند و افزود: در راستای افزایش تولید، 
مجوز های لازم برای متقاضیان سرمایه گذاری در این بخش صادر می شود. رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی تولید چوب با بهره مندی از پس آب شهری وصنعتی را از 
ظرفیت های مهم بخش کشاورزی و باغی استان خواند و گفت: در حال حاضر استان 

قم سطح زیر کشتی برای چنین محصولاتی ندارد.

مراجعتقلید،حامیانحکیمانقلاب

چند روز گذشته متنی رسانه ای منتشر شد که طی آن نسبت به مرجع عالیقدر 
حضرت آیت الله العظمی صافی گلپایگانی دامت برکاته انتقاداتی مطرح شده بود 

که به نظر می رسد از جهات مختلفی قابل بحث و بررسی است:
۱. مراجع معظم تقلید ناصحان امین و حامیان حکیم انقلاب اسلامی هستند و 
باید دانست که نکات مد نظر این بزرگواران هم دلسوزانه است هم حکیمانه است و 

هم به معنای دقیق کلمه انقلابی و آرمان خواهانه؛
۲. باید توجه داشت که بین انقلاب اسلامی و ساختارهای حکومتی تفاوت وجود 
دارد و لزوماً همه رفتارهای سیاستمداران و مجریان در قوای سه گانه نباید موضع 

رسمی نظام و انقلاب تلقی شود؛
۳. فهم و تفسیر دقیق فرمایشات بزرگان نیز نباید در دام سهل انگاری و کوته 
فکری بیفتد و بدون شک ضروری است که نکات بیان شده در یک دیدار، در  
فضایی کلی تر و در ذیل منظومه فکری گوینده تبیین و تحلیل شود. بر همین 
اساس برداشت هایی از این دست که نعوذ بالله معظم له نیز مانند برخی از سران 
کشورهای عربی خواستار عادی سازی روابط با جنایتکاران منطقه ای شده اند 
بسیار به دور از انصاف و شناخت روحیات و مواضع حق طلبانه و شجاعانه ایشان 

است؛
۴. کسانی که از عمق ارتباط و تعلق خاطر بین مقام معظم رهبری مدظله و 
مراجع تقلید دامت برکاتهم مطلع هستند به خوبی می دانند که شیطنت ها و فتنه 
گزندی به ارتباط فقهای مجاهد دوران ما در دفاع از کیان مکتب و ملت وارد نخواهد 
کرد و تقابل سازی یادداشت مورد نظر یکی از خطاهای استراتژیک نگارنده بوده 

است؛
۵. وجود آرای تخصصی فقهی، تاریخی، کلامی و... متفاوت بین مراجع معظم 
شیعه نه امری جدید و نه مسئله ای نامقبول است بلکه لازمه بَیّن اجتهاد پویا می 
باشد، و اساسا یکی از رویه های جاری دروس خارج فقه و اصول حوزه های علمیه 
نقل، نقد و بررسی اقوال علما است. لذا تفاوتهای دانشی، فقهی، الهیاتی و کلامی 
که عموما در فروعات دانش ها و نه در اصول و امهات اتفاق می افتد،  نباید در سطح 
نازلِ نگاشت های غیر تخصصی مورد نقد یا هجمه قرار گیرد بلکه لازم است در 
کرسی های آزاد اندیشی و جلسات کارشناسی مورد ارزیابی های عالمانه از سوی 

متخصصین امر واقع شود؛
 ۶. با توجه به جایگاه رفیع مرجعیت در مکتب فقهی اهل بیت علیهم السلام، 
پاسداشت و صیانت از این نهاد فاخر تکلیفی همگانی است که اتفاقا لازمه آن 
پرهیز از ایجاد دوقطبی های کاذب در این خصوص است. لذا بر همه علاقه 
مندان و به ویژه صاحبان قلم ضروری است که ضمن اظهار حمایت جدی از کیان 
مرجعیت، در نگارش هرگونه یادداشت نقد و یا پاسخ به این مسئله جانب عدالت و 

اعتدال را رعایت نموده و از ایجاد هرگونه تقابل و تفرقه بین مومنین پرهیز نمایند.

»فهمیده«ایبهوسعتتمامسرزمینم

امروز سالروز شهادت دلیر نوجوانی ست که شجاعت را همچون تیری غرّان در 
چشمان دشمنان متجاوز بعثی فرو کرد. فهمیده ای به وسعت تمامی گستره خاک 

و همه سرزمینم.
نامش محمدحسین است، زاده روستای سراجه قم، فرزندی از شجاعت و نبوغ، 
رشادت را در چشمان نترس او می توان معنا کرد. او که ترس از شهادت را کلمه 
ای ناچیز می دانست و سر خم کردن در برابر دشمنان را ننگ! فرزند خاک بود و 

چندان طولی نکشید که از خاک به افلاک پر کشید.
محمد حسین، فرزند جنگ بود. او سمبل افتخار و شجاعت نوجوانان شد و در 
تاریخ نامی از خود بر جای گذاشت که هیچگاه از خاطر دلیرمردان و شیرزنان 
ایرانی محو نخواهد شد. به راستی که او مایه افتخار و سربلندی تاریخ ایران زمین 
بوده و هست. تاریخ به خود می بالد که چنین گلی را که روی شن زار میدان جنگ 

در خون غلتید، در خود پرورانده است..
فهمیده شیردلی از جمع نوجوانان دانش آموز مدرسه حافظ قم بود، او که همان 
روزهای نخستین تجاوز دشمن، عزم جنگ کرد و با شجاعت، نارنجک بر کمر بست 
و خار چشم دشمنان شد. فکر چه کسی این قدرت را داشت که پسر ۱۳ ساله که 
مدرسه اش میدان مین، کتابش شجاعت و تکلیفش دفاع از مرز و بوم و آرمان های 
انقلاب بود، خود را به زیر تانکی تنومند بیندازد و بی ترس مرگ، خون خودش را بر 
زمین جاری کند و درس ایثاری برای نوجوانان و جوانان شود. درسی مملو از عشق 

به میهن! عشق به امام خمینی)ره( و ولایت و عشق به شهادت!
او برگزیده شده بود برای تاریخ ساز شدن و جریان ساز شدن. برای شهادت. برای 
آن چیزی که لیاقتش را داشت. قلم برای نوشتن وصف این بزرگمرد کوچک ایرانی 
کم می آورد و کلمات حقیرند و هیچ یک از اینها و هیچ کس، نمی تواند در وصف 
بزرگی آن شهید بزرگوار کلمه ای را بر زبان بیاورد و به راستی که زبان، قاصر از بیان 
خصوصیات اخلاقی نیکوی این نوجوان رشید است. او کیست که این گونه شور 

حماسی را در همه پدید آورده است؟
ایران مهد این جوانان و نوجوانان است! آنان که همواره در سنگر علم و مدرسه، 
با تلاش و جهاد خویش، خوش می درخشند و اگر لازم شود کتاب ها را بسته و به 
تاسی از حضرت علی اکبر)ع( و حضرت قاسم)ع( به میدان جنگ می روند تا از 

مکتب وامام و همه آرمان هایشان دفاع کنند. این تنها مشق زندگی است.

مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم: 

آیتاللهصافی،برحسبوظیفهدینی
حاکمانومسئولانرااندرزدادهاست

 مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم طی بیانیه ای در حمایت از مواضع 
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی تاکید کرد: مجمع مدرسین و محققین حوزه 
علمیه قم، حمایت از سخنان و مواضع این مرجع بزرگوار شیعه را وظیفه خود 
دانسته و از همه علما و  مراجع محترم می خواهد تا در برابر انحرافات و مشکلاتی 
که مردم و نظام را تهدید می کند، بی تفاوت نبوده و سخن حق را بر زبان آورند؛ چرا 
که وانهادن “ امر به معروف ونهی از منکر” به تعبیر مولا علی علیه السلام موجب 
سلطه بدان و  بدی ها در جامعه می شود.  به گزارش جماران؛ متن بیانیه مجمع 
مدرسین و محققین حوزه علمیه قم در حمایت از مواضع آیت الله العظمی صافی 
گلپایگانی بدین شرح است: به دنبال درخواست بحق و خردمندانه مرجع بزرگوار 
حضرت آیت الله العظمی صافی گلپایگانی، مبنی بر گشودن باب مذاکره و تعامل 
با جهان  و حل مشکلات معیشت مردم، در ملاقاتی که رئیس مجلس با ایشان 
داشت، جریان تندرو ازسخن حق و اظهار نظرخردمندانه معظم له سخت برآشفت 
و در یکی از سایتها که همیشه خودش را محور حق و عدالت می داند،  این مرجع 
بزرگوار را مورد انتقاد قرار داد و تعابیری که از ساحت علم و اخلاق به دور بود، طبق 
معمول، در انجا به کار رفت. بدیهی است که مراجع و عالمان دین همواره ملجا و 
مرجع مردم بوده و در برابر هرگونه بی عدالتی و آسیبی که مردم را تهدید نماید، بی 
تفاوت نبوده اند.  چه آسیبی مهلکتر از فقر و مشکلات معیشت که دامن کثیری از 
آحاد جامعه را فراگرفته و نظام و  ملت را تهدید می نماید.  آیت الله صافی، برحسب 
وظیفه دینی، از این تهدید و آسیبی که مردم را نشانه گرفته، سخت نگران و بیمناک 
گشته و بر اساس وظیفه ای که به عهده  عالمان دین است، و به فرموه امام علی 
علیه السلام: )وما اخذالله علی العلماء ان لا یقاروا علی کظة ظالم و لا سغب 
مظلوم(، حاکمان و مسولان را انذار و اندرز داده است.  در مورد مظلومان افغانستان 
نیز، این مرحع بزرگوار فریاد برآورد و نجات آنان را از چنگ ظالمان وظیفه همه 
دانست. مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم، حمایت از سخنان و مواضع 
این مرجع بزرگوار شیعه را وظیفه خود دانسته و از همه علما و  مراجع محترم می 
خواهد تا در برابر انحرافات و مشکلاتی که مردم و نظام را تهدید می کند، بی تفاوت 
نبوده و سخن حق را بر زبان آورند؛ چرا که وانهادن “ امر به معروف ونهی از منکر” 

به تعبیر مولا علی علیه السلام موجب سلطه بدان و  بدی ها در جامعه می شود. 
"مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم"

اطلاعرسانی

 
تهران - ایرنا - رهبر انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای استان 
زنجان بر لزوم تحلیل جامعه شناختی و روانشناختی از نقش عنصر دین در دفاع 

مقدس تأکید کردند. 
به گزارش روز پنجشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،  بیانات 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران کنگره سه هزار و ۵۳۵ شهید 
استان زنجان که در تاریخ ۲۴ مهر ۱۴۰۰ برگزار شده بود، صبح روز پنج شنبه در محل 

برگزاری این همایش منتشر شد.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با اشاره به افتخارات پر شمار زنجان در 
عرصه های علمی، عملی و میدان های اجتماعی، و نام آوری شخصیت های برجسته 
و ممتاز از جمله شهید نامدارِ هسته ای، شهید شهریاری گفتند: شهیدان در رأس 

افتخارات زنجان هستند.
رهبر انقلاب، شهیدان را برگزیدگانِ خداوند متعال خواندند و افزودند: شهادت 
قله ای است که دستیابی به آن بدون اخلاص و ایثار، صدق و معنویت، مجاهدت 
و گذشت، توجه به خدا و کار برای مردم، و تلاش برای تحقق عدالت و استقرار 

حاکمیت دینی امکان پذیر نیست.
بزرگ  حسنه ای  و  وظیفه  را  شهیدان  بزرگداشت  همایش های  برگزاری  ایشان 
از دفاع مقدس، جریان  با گذشت چندین سال  و خاطرنشان کردند:  دانستند 
بزرگداشت شهیدان باید با ابتکارهایی همچون تحلیل جامعه شناختی و روانشناختی 

از خاطرات آن دوران و نقش عنصر پر قدرت »دین« ادامه پیدا کند.
در  را  دین  عنصر  نقش  که  کسانی  از  انتقاد  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
فداکاری های دوران دفاع مقدس نادیده می گیرند، گفتند: آمادگی جوانان برای 
سینه سپر کردن در مقابل خطرات و رضایت پدران و مادران و یا همسران آنها به اعزام 

عزیزان شان و سپس صبر بر شهادت آنها، بدون تردید ریشه در نگاه دینی و انجام 
وظیفه برای کسب رضای الهی دارد و این حالات و احساسات خانواده های شهدا 
همگی در خور تحلیل است. ایشان همچنین خدمات کم نظیر مردمی در حاشیه 
دفاع مقدس مانند تهیه غذا و آذوقه برای رزمندگان، شستشوی لباس های آنان و نیز 
تشییع جنازه های عظیم و به یادماندنی شهیدان را از جمله مسائل مغفول و نیازمند 
ثبت و توجه دانستند و در خصوص نام گذاری معابر شهرها به نام شهیدان گفتند: 
چه افتخاری برای یک شهر و کوچه ها و خیابان های آن بالاتر از اینکه نام یک شهید 
بزرگ و فداکار بر روی آن باشد. شهر باید به نام شهیدان مزیّن باشد و شوراهای شهر 

نیز بدانند که شهر با نام چه کسانی مفتخر می شود.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران کنگره شهدای استان زنجان تأکید کردند؛

لزوم تحلیل جامعه شناختی و روانشناختی از نقش عنصر دین در دفاع مقدس

عنوان  به  قم  مقدس  شهر  گفت:  قم  جمعه  خطیب 
مرکز جهان تشیع و خاستگاه انقلاب اسلامی که همواره 
خط مقدم فکری و مذهبی نظام و در ولایتمداری و زبانزد 
بوده است، نوک پیکان هجمه فکری و فرهنگی دشمنان 

می باشد. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نماز جمعه 
این هفته شهر مقدس قم با اشاره به سالروز ورود حضرت 
فاطمه معصومه)س( خاطرنشان کرد: این واقعه یکی از 
حوادث مهم در تاریخ اسلام است و تاریخ قم به دو بخش 
قبل و بعد از ورود کریمه اهل بیت)س( به این خطه تقسیم 

می شود.
وی با بیان اینکه مقدس بودن قم به صراحت در روایات 
ویژه  عنایت  تردید  بدون  داشت:  اظهار  شده است،  ذکر 
و  جایگاه  دلیل  به  قم،  شهر  به  معصومه)س(  حضرت 
عظمتی است که در احادیث و روایات بسیار در رابطه با قم 
و قمی ها مورد اشاره قرار گرفته است. تولیت آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: امر به معروف و نهی از 
منکر و حفظ حجاب و عفاف برای همه مؤمنان واجب و لازم 
است، اما برای اهالی قم واجب تر و لازم تر است و همه مردم 
و مسؤولان باید برای حفظ و حراست از حریم مقدس قم 

اهتمام و توجه داشته باشند.

مراقب نفوذ فرهنگی در قم باشیم
نقاط  به دیگر  نیز نسبت  را  وی وظیفه مسؤولان قمی 
کشور مهمتر و سنگین تر دانست و گفت: نیروی انتظامی 
قم باید با نفوذی هایی که مأموریت دارند قداست و هویت 
قم را با ترویج فساد و ابتذال خدشه دار کنند، مقابله کرده، 
شهرداری قم نیز باید نسبت به ساخت و سازها با هویت 
دینی و مذهبی توجه ویژه ای داشته و آموزش و پرورش، 
ویژه  برنامه های  باید  نیز  قم  علمیه  حوزه  و  دانشگاه ها 
آموزشی و فرهنگی برای نسل جوان و نوجوان قم داشته 

باشند.
سعیدی با بیان اینکه اقشار مختلف مردم قم وظیفه دارند 
از ارزش های دینی و انقلابی در این خطه مقدس دفاع 
کنند، گفت: هویت والای دینی و مذهبی شهر مقدس قم، 
خط قرمز مردم غیور این دیار است و هرکس بخواهد از این 

خط قرمز عبور کند باید پاسخگو باشد.
حریم مرجعیت باید حفظ شود 

وی جایگاه ویژه مرجعیت در جهان تشیع و شخصیت 
صافی  الله  آیت  المجتهدین  و  الفقها  شیخ  برجسته 
گلپایگانی را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: حفظ حریم 
مرجعیت الزام عقلی و شرعی داشته و نباید هرکسی به خود 
اجازه بدهد خلاف ادب و نزاکت مطلبی را درباره مرجعیت 

بیان کند.
خطیب جمعه قم همچنین با گرامیداشت ۱۳ آبان روز 
برای  به تلاش دشمنان  استکبار جهانی،  با  مبارزه  ملی 
سامانه  در  اختلال  با  جامعه  در  آشوب  و  التهاب  ایجاد 
سوخت کشور اشاره کرد و گفت: دشمنان امید داشتند که 
همچون برخی حوادث گذشته، مردم نسبت به این مسأله 
واکنشی نشان دهند، اما مردم عزیز کشورمان با حوصله 
و نیز اطلاع رسانی درست و دقیق مسؤولان، در برابر این 

توطئه ایستادگی کردند.
وی در خطبه اول نماز جمعه نیز با اشاره به جریان شناسی 
دوران پیامبر اکرم)ص( در سوره مبارکه توبه، خاطرنشان 
کرد: در مکتب والای اسلام، علمای دینی دارای جایگاه 
و عظمت ویژه ای بوده و این نفوذ و نقش مؤثر در جامعه، 
بیان  با  بوده است. سعیدی  همواره مورد طمع دشمنان 
اینکه دشمنان اسلام تلاش می کنند تا مرجعیت فکری و 
پیشگامی در جامعه را از علمای دینی سلب کنند، تصریح 
کرد: عالمان دین هرگز در مسأله ارزش های دینی و مذهبی 
در برابر دشمنان کوتاه نمی آیند و همواره باید تلاش کنند 
با بصیرت و آگاهی، راه نفوذ دشمنان در جامعه اسلامی را 
گرفته و اجازه ندهند مردم در دام فتنه های  توطئه گران 

قرار بگیرند.  

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

هویتمعنویشهرمقدسقم،خطقرمزمردمایندیاراست

متینا بهمن *

عبدالله زنجانی*

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در توسعه شهرک های کشاورزی 
موفق نبوده ایم و شاید هم وزارتخانه جهاد کشاورزی موفق نبوده؛ قم ظرفیت ایجاد 

شهرک های کشاورزی مختلف را دارد که امیدواریم با پیگیری ها این اتفاق بیفتد.
احمد امیرآبادی فراهانی روز پنجشنبه در هفتمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان قم، افزود: عرضه و توزیع روزانه مرغ به بازار استان کمتر از تعهد تعیین شده است 
و همین مساله گاهی باعث ایجاد صف های طولانی خرید و یا نایاب شدن این محصول 

می شود. 
 وی بابیان اینکه میزان واردات مرغ به بازار قم فقط چند روز طبق تعهد بوده و باید 
مدیریت شود تا بر اساس تعهدات تعیین شده انجام شوداضافه کرد: زمانی که مرغ عرضه 
شده به بازار استان روزانه ۲۰ تُن و در حالی که نیاز استان ۷۰ تُن است، به طور حتم نرخ 

خریدوفروش مرغ گران تر از قیمت مصوب می شود.
وی در ادامه گفت: طرح های مرتبط با اصلاح الگوی کشت محصولات کشاورزی 
باید در استان قم بررسی، کارشناسی و به تصویب برسد و مدیران استانی و نمایندگان 

کشاورزان نیز در این برنامه مشارکت کنند.
امیرآبادی با انتقاد از کم کاری دستگاه های ذیربط در استفاده بهینه از پساب فاضلاب، 
افزود: پساب فاضلاب ظرفیت بالایی است که بدون استفاده رها و در نقاطی پساب با 
فاضلاب ادغام می شود؛ محیط زیست، آبفا و جهاد کشاورزی فکری برای این مساله کنند 

و سهم کشاورزی از این بخش نیز تعیین تکلیف شود.
وی بیان کرد: در توسعه شهرک های کشاورزی موفق نبوده ایم و شاید هم وزارتخانه 
جهاد کشاورزی موفق نبوده؛ قم ظرفیت ایجاد شهرک های کشاورزی مختلف را دارد که 

امیدواریم با پیگیری ها این اتفاق بیفتد.
تکلیف زمین های حاشیه شهر باید مشخص شود 

وی با تاکید بر ضرورت  تعیین تکلیف دامشهر قم، افزود: چند هزار نفر در این شهرک 

زندگی می کنند و باید هویت این منطقه مشخص شود که شهر است یا روستا یا شهرک 
صنعتی؟ بر اساس کدام قانون اداره می شود و جزو کدام تقسیمات کشاورزی است؟

نماینده قم در مجلس اضافه کرد: تکلیف زمین های حاشیه شهر نیز باید مشخص شود 
که اگر کشاورزی است، در حوزه زمین های کشاورزی قرار گیرد و اگر آب برای کشاورزی 
ندارد به عنوان حریم شهر به شهرداری سپرده شود که به فضای سبز تبدیل شود؛ اگر این 

زمین ها مالک خصوصی دارد نیز اجازه دهید تکلیفش را روشن کند.
وی ادامه داد: این زمین ها روز به روز تبدیل به بیابان می شود و گرد و غبار آن آسایش 
مردم را سلب می کند؛ اگر بگوییم مزارع کشاورزی است و نباید دست زد، نتیجه ای 

نخواهد داشت.
اجازه ندهیم به زمین های کشاورزی استان آسیب برسد 

حجت الاسلام مجتبی ذوالنور، دیگر نماینده قم در مجلس شورای اسلامی نیز گفت: 
باید کشاورزان را به تولید محصولات باغی، کاشت درخت و محصولات کشاورزی که با 
سیستم قطره ای بهتر پاسخ می دهد و یا کشت گلخانه ای که کمتر به آب نیاز دارد، تشویق 

کنیم.
ضعف های  از  یکی  به عنوان  کشاورزی  اراضی  تبدیل  و  تخریب  این که  بیان  با  وی 
کشاورزی در قم است، افزود: در قم زمین های بایر را به ویلا و تفرجگاه تبدیل نمی کنند 
و معمولا جایی که آب وخاک مناسب دارد را تبدیل به ویلا می کنند و بضاعت استان در 

زمینه کشاورزی از بین می رود.
وی اضافه کرد: سازمان های محیط زیست، جهاد کشاورزی، دستگاه امنیتی، انتظامی 
و قضایی نسبت به این مسائل ورود کنند و جدیتی در این زمینه لازم است تا اجازه ندهیم 

به زمین های کشاورزی استان آسیب برسد.
وی تاکید کرد: آمایش سرزمینی و نیازها و مسائل بودجه ای استان مشخص شود تا در 

سفر رییس جمهوری، قم نیز بهره خود را داشته باشد.

امیرآبادینمایندهمردمقم:

قمظرفیتایجادشهرکهایکشاورزیمختلفرادارد

 استاندار قم گفت: می توانم ادعا کنم که همواره از 
نظر نرخ تورم استان قم رتبه سی و یکم یا حداکثر سی ام 
را در بین استان های کشور داشته که نشان می دهد 

سیاست های تنظیم بازار را به خوبی اجرا کرده ایم. 
جلسه  هفتمین  در  پنجشنبه  روز  سرمست  بهرام 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم، افزود: بر اساس 
موفق ترین  ملی  سطح  در  بازار  تنظیم  سیاست های 
استان بودیم و نسبت به سایر استان ها توانسته ایم گرانی 

و تورم را بیشتر و بهتر مدیریت کنیم.
فشار  بازار  تنظیم  سیاست های  در  کرد:  اضافه  وی 
برای مصرف کننده باید کاهش یابد، ولی این بدین معنا 

نیست که تولیدکننده متضرر شود.
وی با بیان این که استان قم همواره در رعایت نرخ 
در  داد:  ادامه  بوده،  پیشتاز  استان های  جزو  مصوب 
این  برای  و هماهنگی لازم  انسجام  ها  استان  برخی 
موضوع وجود ندارد و سیاست های غیررسمی در باب 
وزارتخانه های  است  نیاز  و  می شود  پیاده  نرخ گذاری 

ذیربط ورود جدی به این موضوع داشته باشند.
جهاد  های  خانه  وزارت  کرد:  خاطرنشان  سرمست 

باید  وزارتخانه ها  سایر  و  تجارت  و  معدن  صنعت،  و 
هماهنگی و وحدت رویه در زمینه نرخ مصوب داشته 
باشند و در اجرای این قانون ضمانت های اجرایی دیده 
شود و نمایندگان مجلس نیز از حیث اجرا به این موضوع 

ورود کنند.
استاندار قم همچنین بیان کرد: کشاورزی استان به 
لحاظ کمی در مقایسه با اراضی کشوری سهم ناچیزی 
دارد، ولی ظرفیت های بی بدیلی دارد که باعث شده از 
نظر بهره وری و کیفیت در مقایسه کشوری سهم بالایی 
داشته باشیم. وی افزود: کشاورزان پیشرو که کارآفرین 
به  و  گرفته اند  کار  به  را  جدیدی  الگوهای  هستند، 
نسبت سایر استان ها فعال تر و موفق تر هستند که این 
موضوع از ظرفیت های ویژه استان قم نسبت به سایر 
استان هاست و جا دارد جهاد کشاورزی از این ظرفیت ها 

و تشکل های صنفی استفاده کند.
وی اضافه کرد: به لحاظ قرار گرفتن در پایین دست 
حوزه های آبریز، نیاز است برای استفاده از حق آبه ها 
تعاملاتی با استان های دیگر در سطح ملی برقرار کنیم؛ 
به  از نظر دسترسی  در مواقع ترسالی شاید مشکلی 

منابع آبی نباشد، ولی در خشکسالی متضرر و از حق آبه 
ها محروم می شویم.

سرمست ادامه داد: از نمایندگان مجلس انتظار داریم 
این مورد را در سطح ملی پیگیری کنند و سهم استان 
های  آبه  حق  زمینه  در  دیگر  سدهای  و  ساوه  سد  از 

کشاورزی و زیست محیطی تامین شود.
وی گفت: شیوه های نوین آبیاری هنوز هم جای کار 
بیشتری دارد، به ویژه در زمینه پساب فاضلاب، معاونت 
عمرانی باید جلساتی تنظیم کند تا نحوه استفاده از آن 

مدیریت شود.
شهرک های  توسعه  و  گلخانه ای  کشت  افزود:  وی 
کشاورزی نیز امسال با پیگیری ها منجربه نتایج خوبی 
شده، ولی تحقق عینی هدف گذاری های انجام شده 

مستلزم پیگیری های بیشتر است.
سرمست همچنین گفت: با توجه به این که دامشهر 
قم در سطح کشور دارای مزیت رقابتی بی نظیری است، 
باید تعیین تکلیف اساسی شود؛ در کل کشور چنین 
مجموعه ای وجود ندارد که به صورت متمرکز در زمینه 

دامداری فعالیت کند.

استاندار قم:

سیاستهایتنظیمبازاربهخوبیدرقماجراشدهاست

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه، بیش از 
۱۳۶ میلیون دلار کالا از گمرکات این استان به بازارهای هدف بین المللی صادر شد. 
در  قم  گمرکات  از  کالا  صادرات  میزان  :این  اظهارداشت  دریکوندی  اسفندیار 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل حکایت از رشد ۹۲ درصدی صادرات استان و بهتر 

شدن شرایط فعالیت های تجاری برای صادرکنندگان قمی دارد.
وی با اشاره به این که تقویت جایگاه گمرکات قم نقش مهمی درارتقا شاخص های 
اقتصادی استان دارد، افزود: همچنین در این مدت درآمد کل گمرکات استان قم 
نیز به ۱۳۸ میلیارد تومان رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۱۷ درصد 
رشد را نشان می دهد. وی ادامه داد: در بخش واردات نیز از ابتدای سال جاری تا 

پایان مهرماه، بیش از ۱۳۲ میلیون دلار کالا که بیشتر کالاهای اساسی مورد نیاز 
مردم و مواد و تجهیزات مورد استفاده در واحدهای تولیدی استان است از کشورهای 
مختلف جهان وارد گمرکات قم شد. دریکوندی با اشاره به فعالیت گمرکات قم در 
بخش مقابله با قاچاق تصریح کرد: طی مدت یاد شده، با همکاری سایر دستگاه های 
متولی ۵۹۷ پرونده مظنون به قاچاق به ارزش ۲۶۶میلیارد تومان در گمرکات استان 
تشکیل شد.  وی ادامه داد: هدف اصلی گمرکات قم کمک به رونق هرچه بیشتر 
بخش های اقتصادی استان به خصوص فعالیت های تولیدی است و در همین رابطه 
تلاش می کنیم که فرآیندهای لازم برای ترخیص مواد و تجهیزات وارداتی مورد نیاز 

واحدهای صنعتی استان در گمرکات به سرعت انجام شود.

مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد:

رشد۹۲درصدیصادراتاستانقم
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سینوزیتیاکرونا؟ ورزشهمیشهباعثلاغرینمیشود
تصور رایج این است که با ورزش کردن به صورت طبیعی کالری می سوزانیم و همین 
مسئله باعث کاهش وزن می شود. اما در حقیقت بدن تمام تلاش خود را می کند تا از 

بین رفتن کالری را جبران کند.
یک مطالعه جدید در این مورد که فعالیت بدنی چگونه بر سوخت وساز ما تأثیر 
به  کالری در عمل  با هدف سوزاندن ۱۰۰  ورزش کردن  داد که  نشان  می گذارد 
سوزاندن ۷۲ کالری می انجامد. این مطالعه نشان داد که بدن ما تمایل دارد که 
حداقل یک چهارم کالری مصرفی در طول ورزش را جبران کند و لذا تلاش ما در 
کاهش وزن را تحت تاثیر قرار می دهد.  این مطالعه همچنین نشان می دهد که جبران 
کالری از فردی به فرد دیگر متفاوت است و یادگیری نحوه واکنش سوخت وساز بدن به 

تمرینات، می تواند کلیدی برای بهینه سازی ورزش برای کنترل وزن باشد.
فرض بر این است که ورزش به میزان قابل توجهی به کاهش وزن کمک می کند. 
هنگام حرکت ، ماهیچه های ما منقبض می شوند و به سوخت بیشتری نسبت به 
حالت استراحت نیاز دارند، در حالی که سایر اندام ها و سیستم های بیولوژیکی نیز 
انرژی اضافی مصرف می کنند. با لطف مطالعات آزمایشگاهی گذشته، ما تقریباً 
می دانیم که این فرایندها چقدر انرژی می خواهند. به عنوان مثال، پیاده روی حدودا 
۱/۵ کیلومتری، بسته به اندازه بدن و سرعت راه رفتن، تقریبا ۱۰۰ کالری می سوزاند.

تا همین اواخر، اکثر مردم، از جمله دانشمندان ورزش، تصور می کردند که این 
روند افزایشی است یعنی اگر ۱/۵ کیلومتر پیاده روی ۱۰۰ کالری می سوزاند، ۳ 
کیلومتر پیاده روی باید ۲۰۰ کالری بسوزاند. اما این نتیجه منطقی به ندرت اتفاق 
می افتد. در مطالعات بعدی مشخص شد اکثر افرادی که برنامه ورزشی جدیدی را 
شروع می کنند، بر اساس تعداد کالری هایی که در طول تمرینات خود می سوزانند، 
از آنچه انتظار می رود وزن کمتری از دست می دهند، حتی اگر رژیم غذایی خود را 

به شدت کنترل کنند.
سایر مطالعات در این زمینه نشان می دهند که فعالیت بیشتر لزوماً منجر به افزایش 
مصرف کالری روزانه نمی شود. حتی در بسیاری اوقات بدن کالری از دست رفته را 
جبران می کند. تحقیقات جدیدتر روی ۱۷۵۴ بزرگسال به این پرسش پاسخ داد که 
آیا افراد هنگام حرکت بیشتر نسبت به کل کالری روزانه می سوزانند یا خیر. محققان 
دریافتند بالا بردن تمرینات ورزشی لزوماً به سوزاندن کالری بیشتر نمی انجامد. به نظر 
می رسد که با تمرین بیشتر و سوزاندن کالری بیشتر بدن بعد از تمرین تمایل دارد این 
کالری اضافی سوزانده شده را جبران کند. یافتۀ غیر منتظره این بود که سطح جبران 
انرژی در بین افرادی که دارای چربی نسبتاً بالایی از بدن هستند افزایش می یابد. آنها 

تمایل داشتند که ۵۰ درصد یا بیشتر کالری سوزانده شده با فعالیت را جبران کند.
ذکر این نکته ضروری است که در این مطالعه میزان مصرف غذای افراد مورد 
بررسی قرار نگرفته است. این تمرکز تنها بر صرف انرژی و اینکه چگونه بدن ما قادر 
به جبران برخی از کالری های سوزانده شده در حین ورزش با کاهش فعالیت های 
بیولوژیکی در نقاط دیگر بدن متمرکز شده است. اینکه چگونه ما به طور ناخودآگاه 
این عملکرد را تنظیم می کنیم و کدام سیستم های داخلی می توانند بیشتر تحت 
تأثیر قرار گیرند، هنوز مشخص نیست. محققان حدس می زنند که عملکرد سیستم 
ایمنی بدن، که به انرژی قابل توجهی نیاز دارد، ممکن است تا حدودی کاهش یابد. 
یا می توانیم ناخودآگاه در روزهایی که ورزش می کنیم کمتر بی حوصله باشیم یا در 
غیر این صورت بی تحرک تر شویم. شاید برخی از عملکردهای داخلی سلول های 
ما کند شده و باعث کاهش کل انرژی بدن ما شود. اما علم جدید ورزش و جبران 
کالری کاملًا دلسرد کننده نیست. حتی افرادی که بدن آن ها ۵۰ درصد یا بیشتر 
از کالری مصرفی خود را در طول فعالیت بدنی جبران می کنند، کالری بیشتری در 
روز نسبت به زمان سکون خود می سوزانند. مشکل سخت تر استفاده از ورزش برای 
کاهش وزن این است که ورزش واقعاً کالری کمی می سوزاند. برای کاهش وزن، باید 

غذای کمتری بخوریم.

فرقی نمی کند چقدر اهل تغذیه ی سالم باشید و به سلامتی تان اهمیت بدهید؛ 
به هر حال گاهی پیش می آید که پُرخوری کنید و غذاهایی مثل سیب زمینی سرخ 

کرده، همبرگر و پیتزا زیاد بخورید. اگر این اتفاق افتاد چه باید کرد؟
عوارض غذاهای چرب برای بدن

وقتی ما غذای چربی می خوریم، حجم زیاد چربی به سیستم گوارشمان فشار 
زیادی وارد می کند. در میان چربی و کربوهیدرات و پروتئین، چربی کُندترین هضم 
را در بدن دارد و نیازمند آنزیم های خاصی است تا تجزیه شود. هر چیزی از استرس 
گرفته تا داروها می توانند میزان این آنزیم ها را کاهش دهند، چنان که خیلی از افراد 
این مشکل را دارند. حالا با مصرف چربی زیاد، سیستم گوارش هم مجبور می شود 
پُرکاری کند که اغلب نتیجه ی آن نفخ و تهوع و احساس درد و ناراحتی خواهد بود.
شایع ترین علامت گوارشی که تحت فشار است واقع ناخوشایند می باشد؛ غذا نه 
تنها طولانی مدت در معده می ماند بلکه ممکن است به طور کال هضم نشده وارد 
روده شود. گاهی در این موارد می بینید که مدفوع تان چرب و چسبناک است. 

خیلی از افراد بعد از خوردن غذای چرب دچار اسهال و شکم درد هم می شوند.
یکی دیگر از اثرات قابل توجه غذای چرب بر بدن مربوط به باکتری های روده 
است که به آن میکروبیوم می گویند. خوردن همبرگر و سیب زمینی سرخ کرده 
حاوی  چرب  غذاهای  از  خیلی  نیست.  مفید  میکروارگانیسم های  این  نفع  به 
چربی های سالمی که در ماهی و گردو و آووکادو و روغن زیتون وجود دارند نیستند 
و خوردن روغن های گیاهی تصفیه شده به جای این چربی های سالم، تعادل 
اسیدهای چرب بدن را به هم می زند و در نتیجه بر همه چیز از سطح هورمون ها 

گرفته تا سیستم ایمنی بدن اثر می گذارد.
این غذاها پُر از چربی های ترانس و چربی های اشباع هستند که باعث افزایش 
وزن، بالا رفتن سطح کلسترول و فشارخون شده و ریسک ابتلا به دیابت نوع دوم و 

بیماری های قلبی را نیز بیشتر می کنند. از این رو مهم است که در خوردن این جور 
غذاها زیاده روی نکنید. اما اگر پیش آمد و مقدار زیادی غذای پُرچرب خوردید، 
راهکارهایی وجود دارند که می توانید با کمک آن ها، اثرات مضر غذای پُرچرب را 

تا حدودی کاهش دهید. 
بعد از خوردن غذای چرب چه باید کرد؟

. آب گرم یا آب ولرم بنوشید
نوشیدن آب ولرم بعد از خوردن غذاهای چرب کمک می کند سیستم گوارش 
فعال شود. آب به عنوان حامل مواد مغذی و ضایعات عمل می کند. نوشیدن آب 
گرم باعث می شود مواد مغذی که خورده اید به شکل  قابل هضم تری تجزیه شوند. 
اگر آب کافی ننوشید، روده ی باریک مجبور می شود آب مورد نیازش را از غذایی که 

خورده اید جذب کند و در نتیجه بدنتان کم آب شده و به یبوست دچار می شوید.
. نوشیدنی دتوکس بخورید

نوشیدنی های دتوکس یا سم زدا به دفع سمومی که بعد از مصرف غذاهای چرب 
در بدن جمع شده اند کمک می کنند. برخی از محققان توصیه می کنند شیوه های 
سم زدایی بدن یا مصرف نوشیدنی های دتوکس کمک می کنند سموم از بدن دفع 
شده و به کاهش وزن نیز کمک خواهند کرد. چای سبز با دارچین، سیر و پیاز، 
آب انار، مرکبات مخصوصا لیمو و زنجبیل تنها چند نمونه از خوراکی   های سم زدا 

از بدن هستند. 
. عسل بخورید

عسل یکی از بهترین راهکارهای کهن برای هضم بهتر غذای چرب است. یک 
قاشق مرباخوری عسل را در یک لیوان آب گرم حل کنید و دو قاشق مرباخوری 
سرکه سیب هم به آن اضافه نمایید. این نوشیدنی را بعد از خوردن غذای چرب 
مصرف کنید. عسل یکی از بهترین راهکارهای کهن برای هضم بهتر غذای چرب 

است. یک قاشق مرباخوری عسل را در یک لیوان آب گرم حل کنید و دو قاشق 
مرباخوری سرکه سیب هم به آن اضافه نمایید. این نوشیدنی را بعد از خوردن غذای 

چرب مصرف کنید
. پیاده روی کنید

سی دقیقه پیاده روی بعد از خوردن یک غذای سنگین و چرب به بهبود عملکرد 
گوارش کمک می کند. پیاده روی به قدرت جذب معده نیز کمک کرده و منجر 
به کاهش وزن هم می شود. بنابراین این بار که یک غذای چرب خوردید، سی 
دقیقه پیاده روی کنید تا کار بدنتان راحت تر شود. بالا و پایین رفتن از پله ها و دیگر 
فعالیت های بدنی هم می تواند کالری بسوزاند و هم با پیامی که به کبد و روده هایتان 

می فرستد آن ها را وادار نماید عملکرد بهتری داشته باشند.
. برای وعده ی غذایی بعدی تان برنامه ریزی کنید

برنامه ریزی از قبل برای وعده های غذایی کمکتان می کند هوس خوردن هله هوله 
و غذاهای چرب و فست فود را نکنید. از خوردن صبحانه نیز فرار نکنید. خوردن یک 
صبحانه سالم و کامل می تواند انرژی طول روزتان را تامین کند. در رژیم غذایی تان 
غلات کامل و انواع سبزیجات را به وفور جای دهید، با نوشیدن آب و مایعات دیگر 
بدنتان را هیدراته نگه دارید و شام سبُک بخورید. ترکیبی از کربوهیدرات ها و 

پروتئین هایی که هضم راحتی دارند همان چیزی است که بدنتان نیاز دارد.
. پروبیوتیک مصرف کنید

مصرف منظم پروبیوتیک ها به تعادل میکروبیوم روده و سلامت گوارش و سیستم 
ایمنی بدن کمک می کند. شما می توانید یک فنجان ماست یا مقداری کشک 
بخورید. بعد از خوردن غذای پُرچرب برای تقویت روده هایتان پروبیوتیکی مانند 

کفیر مصرف کنید.
. بیشتر میوه و سبزی بخورید

به بدنتان می رساند  مصرف میوه و سبزی، ویتامین ها و املاح و فیبر کافی 
و  فیبر  فاقد  که  چرب  غذاهای  خوردن  دهد.  انجام  خوب  را  فرایندهایش  تا 
ریزمغذی های لازم بوده و پُر از چربی های اشباع و ترانس هستند می تواند باعث 
یبوست شود. می توانید یک کاسه شامل دانه ها و مغزها به عنوان یک میان وعده ی 
انرژی بخش مصرف کنید. غذایتان را با یک کاسه سالاد و سبزیجات تازه شروع 

کنید و مواد مغذی ضروری بدن را به آن برسانید.
. خوب بخوابید

خوابیدن به بهتر شدن خلق و خوی تان کمک می کند، کسالتتان را برطرف 
می کند و بدن و ذهن و روانتان را آرام می سازد. ضمنا خواب و استراحت کافی 

جلوی پُرخوری و خوردن هیجانی تان را می گیرد.
بعد از خوردن غذای چرب چه کارهایی نباید کرد؟

. غذاهای سرد نخورید
خوردن غذاهای سرد مثل بستنی بعد از مصرف غذاهای چرب، اثرات منفی روی 
کبد و معده و روده ها می گذارد. غذای چرب به سختی هضم می شود و اگر بعد از 
آن غذای سرد بخورید، کار گوارشتان را سخت تر هم می کنید و ممکن است دچار 

نفخ و بدهضمی هم بشوید. پس بعد از غذای چرب غذای سرد نخورید.
. بعد از غذا فورا به رختخواب نروید

هرگز فورا بعد از خوردن غذا به رختخواب نروید. همیشه بین شام و خوابتان دو 
سه ساعت فاصله بگذارید. فورا بعد از غذا خوابیدن، کار گوارش را سخت می کند و 

منجر به نفخ و تجمع چربی در بدن می شود.
در پایان

آگاهانه غذا بخورید و انتخاب های غذایی تان را کنترل کنید. رعایت راه های گفته 
شده بعد از خوردن غذای پُرچرب، کلید کمک به سلامتی است. هفته ای یک بار 
غذای مورد علاقه تان را بخورید تا هوس های غذایی تان بی پاسخ نمانند ولی تعادل 

را رعایت کنید و باقی روزهای هفته غذاهای سالم و طبیعی و مقوی بخورید.

بعد از خوردن غذای پُرچرب چگونه از اثرات منفی آن کم کنید؟

جنبه های مثبت و منفی زدودن موهای زائد با تیغ؛باید و نبایدها بعد از مصرف غذای پرچرب

آیاشیوکردنموهاراضخیمترمیکند؟
وقتی موهای زائدتان را شیو می کنید احتمالا دلتان می   خواهد موها ضخیم تر 
و سیاه تر رشد نکنند. به شما خواهیم گفت موهایی که بعد از شیو کردن رشد 

می کنند چه اتفاقی برایشان می افتد.
اگر تمایل داشته باشید موهای زائد بدنتان را از بین ببرید، هر روشی که برای 
این کار انتخاب می کنید معمولا جنبه های مثبت و منفی دارد. لیزر موهای زائد 
هر چند تاثیری طولانی  مدت تر و دقیق تر و بهتری دارد؛ اما هزینه بردار بوده و وقت 
گیر هم هست. روش های دیگر از بین بردن موهای زائد شامل موم انداختن و 

اپیلاسیون می شود که هر کدام مزایا و معایب خود را دارند.
با وجود روش های جدید از بین بردن موهای زائد، شیو کردن با تیغ همچنان 
روشی معمول است. شیو کردن یا تراشیدن موهای زائد بدن هر چند ارزانقیمت 
و بدون درد است اما می تواند بریدگی هایی ایجاد کند و سبب موهای زیرپوستی 
شود. برخی از افراد عقیده دارند شیو کردن باعث می شود موهای بعدی زبرتر و 

سیاه تر در بیایند.
 اما مطالعه ای در سال ۱۹۲۸ نشان داد شیو کردن هیچ اثری روی رشد مو ندارد 
و تحقیقات جدیدتر نیز تائید کرده اند که شیو کردن تاثیری روی ضخامت یا تعداد 

موهایی که بعدا درمی آیند ندارد.
کارشناسان توضیح می دهند ریشه ی این باور نادرست این است که بعد از شیو 

کردن، مو ظاهری متفاوت پیدا می کند.
بریدن بخشی از مو، چیزی را در فرایند رویش مجدد مو تغییر نمی دهد و این 
حرف که موهای بعدی ضخیم تر و سیاه تر رشد می کنند پشتوانه علمی و مستندی 
ندارد. در واقع عمل شیو کردن، قسمت مرده ی مو را جدا می کند، نه بخش زنده ی 
مو که زیر سطح پوست است. به همین دلیل بر جنس و سرعت رشد مو هیچ اثری 

نمی گذارد
شیو کردن با موها چه می کند؟

شیو کردن، میزان رشد موها، رنگ و یا ضخامت آن ها را تغییری نمی دهد.
فولیکول های مو بعد از شیو کردن به رشد خود در زیر پوست ادامه می دهند، 
از این رو فولیکول های مو تحریک شده و می توانند خارش یا جوش های قرمز و 
دردناکی ایجاد کنند. شیو کردن به روش نادرست یا بریدگی های ریز ایجاد شده 
توسط تیغ نیز می توانند بعد از شیو کردن خارش ایجاد کنند. دیگر تبعات شیو 
کردن شامل موهایی که زیر پوست می مانند و رو نمی آیند، بریدگی پوست و 

جوش های پوستی می شوند.
آیا شیو کردن موها را ضخیم تر می کند؟

این یک باور اشتباه است که شیو کردن باعث می شود موها ضخیم تر رشد کنند. 
به محض اینکه شیو می کنید، نوک موها ممکن است ظاهری ضخیم تر و تیره تر 
پیدا کنند؛ اما این طور نیست. بریدن بخشی از مو، چیزی را در فرایند رویش مجدد 
مو تغییر نمی دهد و این حرف که موهای بعدی ضخیم تر و سیاه تر رشد می کنند 
پشتوانه علمی و مستندی ندارد. در واقع عمل شیو کردن، قسمت مرده ی مو را 
جدا می کند، نه بخش زنده ی مو که زیر سطح پوست است. به همین دلیل بر 
جنس و سرعت رشد مو هیچ اثری نمی گذارد. بعد از شیو کردن، موی جدید با 
نوکی که پهن برش خورده رشد می کند و طبیعی است که زبر و خشن احساس 
شود و به همین دلیل گاهی ضخیم تر دیده می شود. ضمنا نور خورشید و قرار 
گرفتن در معرض دیگر مواد شیمیایی، هنوز رنگ موهای جدید را روشن نکرده 

است و این هم باعث می شود تیره تر و ضخیم تر به نظر برسد.
آیا دیگر روش های از بین بردن موهای زائد می توانند از ضخامت موها کم کنند؟

بله، حذف موهای زائد با لیزر، چگالی موها را کاهش داده و فولیکول های مو را 
برای مدت طولانی در وضعیتی از نهفتگی قرار می دهد. وقتی موها دوباره رشد 
می کنند نسبت به دیگر روش های حذف موهای زائد، نازک تر و نرم تر خواهند بود.

توصیه هایی درباره شیو کردن
. با آب ولرم دوش بگیرید زیرا آب خیلی گرم می تواند رطوبت پوست را بگیرد و 
باعث شود پوست با شیو کردن، خشک و تحریک شود. . در قسمت هایی از پوست 
که حساس  تر است، در جهت رویش موها شیو کنید. . هنگام شیو کردن از یک کرم 
مرطوب کننده یا کرم مخصوص شیو کردن استفاده کنید. . بعد از هر بار استفاده 

از تیغ آن را با آب بشویید.
 

متخصص طب سنتی  مطرح کرد:

دومیوهپرخاصیتپاییزوزمستان
متخصص طب سنتی گفت: در فصول پاییز و زمستان مصرف کاهو، خیار و 
گوجه فرنگی را که طبع سرد دارند کمتر کنیم؛ضمن اینکه خرمالو و انارمیوه های 

بسیار مفیدی برای این فصل هستند. 
علیرضا ابوالفضلی کارشناس طب سنتی گفت: ابوعلی سینا می گوید۲۳ نوع 
سرماخوردگی داریم که طب امروز به سه نوع آن دست یافته و بوعلی سیناهم اشاره 

جزئی به مابقی انواع آن نداشته است.
وی ادامه داد: آنفولانزا یک بیماری عفونی است که درگیری آن با ریه به خاطر 
این است که این عفونت دارای پروتئین است و برای بقا به جای سرد بدن نیاز دارد 

و بهترین مکان برای خودش را در ریه پیدا می کند.
وی تصریح کرد: همه ما بالقوه دارای سرماخوردگی هستیم و این بیماری به 
صورت طبیعی در بدن ما وجود دارد. وقتی ویروس آنفولانزا به بدن ما می رسد به 
سرماخوردگی می رسد و تحریک می شود و با علائمی مثل تب، لرز، کوفتگی، 
گلودرد و سردرد خودش را به ما نشان می دهد و می فهمیم مشکل داریم و بیمار 
شده ایم. متخصص طب سنتی افزود: هنگام سرماخوردگی یا آنفولانزا تلاش برای 
پایین آوردن تب اشتباه است؛ ویروس در سرد ترین شرایط وارد بدن می شود، وقتی 
تب اتفاق می افتد بدن دارد خود را برای مبارزه آماده می کند و نباید تب را پایین 
بیاوریم تا با آن حرارت شرایط را برای زندگی ویروس ها نامساعد کند و بعد از رسیدن 

به شرایط نرمال دوباره تب پایین می آید.
وی گفت: تب در بزرگسالان منجر به اتفاقاتی مثل تشنج نمی شود. این به این 
معنا نیست که وقتی مریض می شویم هیچ کاری نکنیم اما نباید به سرعت سراغ 

داروهای شیمیایی برویم.
ابوالفضلی ادامه داد: از وقتی تست کرونا می دهیم تا وقتی جواب بگیریم پر از 
استرسیم این استرس باعث می شود آدرنالین توسط مغز در بدن ترشح شود، ریه 
جمع شود و پذیرای هرنوع ویروس و میکروبی باشد. وقتی تست مثبت می شود 

یعنی ایمنی بدن پایین بوده است که باید ایمنی را بالا ببریم.
وی عنوان کرد: توصیه من این است که از اول پاییز شروع کنیم به استفاده از 
دمنوش های گرم مثل دارچین، زنجبیل، بادرنجبویه، آویشن و پونه که واکسینه 
می کند و آنتی اکسیدان بالایی دارد. چند ماه چای را کنار بگذاریم و این دمنوش ها 
را استفاده کنیم. ماست، دوغ، دلستر و نوشابه را از سبد غذایی حذف کنیم، برنج 

کمتر بخوریم و یا سبوس برنج در آن بریزیم.
این متخصص طب سنتی یادآور شد: مصرف کاهو، خیار و گوجه فرنگی را که 
طبع سرد دارند کمتر کنیم. سه نقطه سرد در بدن وجود دارد که مغز، ریه و کف 
پاست؛ باید مراقب باشیم با سردی های بیشتر، این سه نقطه بیش از حد تحت 
تاثیر قرار نگیرند. وی اظهار داشت: پیشینیان ما روی غذاها در فصول مختلف 
دقت داشته اند؛ از قدیم رسم بوده برای صبحانه در فصول سرد سال ارده شیره 

می خوردند و ما هم باید به این خوراکی و یا حلواارده اهتمام داشته باشیم.
ابوالفضلی تصریح کرد: شب ها با لباس گرم بخوابیم؛ ما شب ها دمای خانه را بالا 
می بریم و با لباس تابستان می خوابیم و این خیلی بد است که باعث می شود بدن 
باد زمستان و پاییز را بخورد و بیماری هایی به وجود آید. در زمستان شب ها زودتر 
بخوابیم و صبح ها زودتر بیدار شویم. این متخصص طب سنتی گفت: ایمن نگه 
داشتن بدن با آنتی بیوتیک ها و غذاهایی که دارای آنتی اکسیدان هستند مثل 

میوه جات می تواند در پاییز و زمستان مفید باشد.
وی ادامه داد: خرمالو میوه بسیار مفیدی برای این فصل است؛ انار بخوریم چون 
باعث تصفیه خون در بدن می شود، خون را رقیق می کند که ایمنی بدن را بالا می 
برد. ابوالفضلی تصریح کرد: بحث اقلیمی در این موارد مذکور تاثیری ندارد و باید 
این موارد را رعایت کند. ایرانیان به سیر بی اهمیت هستند، کسی که ۴۰ روز سیر 
بخورد برای بدنش هیچ اتفاقی نمی افتد. در این فصل ها با روغن بنفشه یا زیتون 

پیشانی و پشت گوش هایمان را چرب کنیم.
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در جلسه ستاد استانی مدیریت کرونا مطرح شد؛

خطرموجششمکرونا؛پوشش
واکسیناسیوندرقممطلوبنیست

 در جلسه مدیریت بحران قم روز چهارشنبه با حضور استاندار، ضمن انتقاد از مباحث 
واکسن هراسی و درصد نامطلوب پوشش واکسیناسیون عمومی، نسبت به صدا درآمدن 

موج ششم کرونا در استان هشدار داده  شد. 
استاندار قم در جلسه گفت: درصد رعایت پروتکل های بهداشتی قم در سطح کشور 
نمونه و شاخص است اما میزان واکسیناسیون در این استان اصلا رضایت بخش نیست 

و جایگاه مطلوبی ندارد. 
بهرام سرمست افزود: تعطیلی مراکز واکسیناسیون بار منفی در بین مردم دارد و تا 

رسیدن درصد پوشش واکسیناسیون قم به میانگین کشوری نباید تعطیل شود.
استاندار قم گفت: طبق برآورده های انجام شده، قم تا پایان آذرماه سال جاری از مرز 

واکسیناسیون ۷۰ درصدی عبور خواهد کرد.
سرمست تصریح کرد: مخالفان واکسن در قم بشدت در اقلیت هستند اما لازم است 
تا نهادهای تاثیرگذار و افراد که دارای نفوذ کلام هستند با روشنگری و پاسخگویی، 

شبهات در موضوع واکسن را پاسخ دهند.
وی ادامه داد: قم استانی است که در طول دوران شیوع کرونا بیشترین استفاده را از 
ظرفیت خیرین سلامت داشته و بخشی از پشتیبانی از مراکز واکسیناسیون توسط این 
افراد صورت گرفته است. وی بیان داشت: هدف قم از تسریع در واکسیناسیون دانش 

آموزی ایجاد بستر لازم و مطمئن برای بازگشایی حضوری مدارس است.
زنگ خطر پیک ششم کرونا به صدا درآمده است

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم  نیزدر این جلسه گفت: زنگ خطر پیک ششم کرونا 
به صدا درآمده و تعداد مبتلایان و بیماران سرپایی در قم روبه افزایش است.

محمدرضا قدیر یادآور شد: مهمترین کار و سیاست مسوولان استانی باید مربوط 
به توسعه واکسیناسیون باشد و از تعداد بیماران بدحال کاسته شود تا میزان فوتی ها 

کاهش یابد.
وی خاطرنشان کرد: تاکنون یک میلیون و ۵۳ هزار دُز واکسن در قم تزریق شده که 
با پوشش ۶۳ درصدی دُز اول پایین تر  از میانگین کشوری است و باید این درصد به 

۸۰ درصد برسد.
قدیر ادامه داد: ۶۹۲ هزار دُز واکسن نوبت اول و ۳۰۰ هزار واکسن دُز دوم انواع 

واکسن های موجود تاکنون در این استان تزریق شده است.
وی بیان داشت: دریافت واکسن به مثابه کمربند ایمنی است که در تصادف موجب 
وارد نشدن آسیب شدید به فرد می شود و در صورت ابتلای مجدد به کرونا نیز از مرگ و 

یا وارد شدن وی به وضعیت وخیم آن جلوگیری بعمل می آورد.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با انتقاد از فعالیت و تبلیغات مخالفان واکسن، اضافه 
کرد: فضای ضد واکسن در قم دارای قدرت رسانه ای زیادی است و شبهات زیادی در 

بین برخی از مردم برای خودداری از دریافت واکسن به وجود آورده است.
روند نگران کننده افزایش بیماران سرپایی

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در ادامه بیان کرد: میزان رعایت 
پروتکل های بهداشتی در قم ۶۵ درصد است که تا زمانی که به ۸۵ درصد نرسد نمی 

تواند در جلوگیری از همه گیری ویروس موثر باشد.
سیامک محبی افزود: قم هم اکنون در رعایت بسیاری از شیوه نامه های بهداشتی و 

مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا از میانگین کشوری بالاتر است.
رییس مرکز بهداشت قم ابراز داشت: پایانه های مسافربری یکی از چالش های مهم 

استان قم در رعایت پروتکلهای بهداشتی و کنترل بیماری کرونا است.
وی ابراز داشت: رعایت پروتکلهای بهداشتی همچنان در نانوایی ها، گیم نت ها و 

مراکز تشخیصی درمانی استان قم نامطلوب ارزیابی می شود.
محبی یادآور شد: استان قم از نظر نرخ بروز بیماری در رده بیستم کشور قرار گرفته و 

بیماران سرپایی در قم در حال افزایش است که مساله هشدارآمیزی است.
وی ابراز داشت: در قالب طرح شهید سلیمانی نیز طی هفته گذشته حدود ۷ هزار 
نفر مورد رهگیری قرار گرفته که از این بین فقط ۷ بیمار در خانه های خود قرنطینه 
شدند که مساله رضایت بخشی نیست. رییس مرکز بهداشت قم خاطرنشان کرد: 
درصد پوشش واکسیناسیون عمومی در قم برغم فراهم بودن زیرساخت ها از میانگین 

کشوری بسیارپایین تر است.
وی افزود: قم از نظر مقایسه پوشش نوبت اول افراد ۱۲ سال به بالا با ۵۹ درصد 

پوشش واکسیناسیون در پایین ترین وضعیت کشوری قرار گرفته است.
محبی بیان داشت: استان قم در تمام گروه های سنی از نظر واکسیناسیون وضعیت 
نامطلوب تری از بقیه استانهای کشور دارد و پوشش واکسیناسیون به ویژه در گروه سنی 

۱۸ تا ۴۰ سال اصلا رضایت بخش نیست.
رییس مرکز بهداشت قم خاطرنشان کرد: پوشش واکسیناسیون طلاب ودانشجویان 

نیز به ترتیب ۴۷ و ۷۱ درصد براورد می شود.
محبی اظهار کرد: هم اکنون اکثر مدارس غیرانتفاعی استان بازگشایی شده و در 
مقطع ابتدایی نیز برخی از مدارس بصورت حضوری فعالیت می کنند و باید مساله 

واکسیناسیون کرونا بسیار جدی گرفته شود.
چالش های کنترل کرونا در قم

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم در ادامه بیان کرد: بسیاری از ادارت و 
دستگاه های دولتی برای انجام رهگیری کارکنان خود همکاری لازم را انجام نمی 

دهند.
وی ادامه داد: عدم اجرایی شدن مرخصی استعلاجی برای موارد تست سریع در 
برخی سازمانها، بازگشایی برخی مدارس و برگزاری اردوهای علمی و تفریحی، برگزاری 
جلساتی با هدف اطلاع رسانی و تبلیغ ضدواکسن در برخی مساجد قم با حضور 
شاخص این جریان، عدم برگزاری جلسات شورای بهداشتی در شهرستانها، بخش ها 
و روستا، عدم دریافت واکسن توسط برخی کارکنان دولتی، و تلاش برای استفاده از 
تمام ظرفیت های آموزش و پرورش در موضوع واکسیناسیون از بزرگترین چالش های 

قم در کنترل بیماری است.
محبی تصریح کرد: امسال برخلاف سال گذشته همزمان با بیماری کرونا شاهد 
بیماری آنفولانزا نیز خواهیم بود و در این بین برگزاری اردو توسط مدارس استان به 

شدت نگران کننده است.
رییس مرکز بهداشت قم ابراز داشت: برای جلوگیری از موج ششم کرونا باید یک هفته 

طوفانی در افزایش پوشش واکسیناسیون در استان قم عملیاتی شود.
واکسینه شدن ۶۰ هزار دانش آموزان قمی

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم نیز بیان کرد: تاکنون ۶۰ هزار دانش آموز قمی 
از مجموعه ۱۰۰ هزار دانش آموز مشمول در این برهه واکسینه شدند و رصد دریافت 

واکسن توسط دانش آموزان به مدیران مدارس واگذار شده است.
حمیدرضا شیخ الاسلام خاطرنشان کرد: برخی از والدین دانش آموزان نگاه بسیار 
منفی به مساله واکسیناسیون دارند و اجازه دریافت واکسن به فرزندان خود را نمی 

دهند.
وی ابراز داشت: برای رغبت والدین به واکسیناسیون و تغییر فضای فکری برخی از 

شهروندان باید دستگاه های استانی اقدام به روشنگری و اطلاع رسانی کنند.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم یادآور شد: این نهاد برای فرهنگ سازی و ایجاد 

رغبت برای والدین از تمام ظرفیت های موجود بهره گرفته است.
شیخ الاسلام ادامه داد: آموزش و پرورش قم هم اکنون با کسری ۳ هزار و  ۳۰۰معلم 
روبه رو است اما با ایجاد برخی راهکارها اجازه تعطیلی هیچ کلاسی داده نشده است.

وی ابراز داشت: تناقض عدم اجبار در واکسیناسیون دانش آموزان در کنار الزام 
واکسینه شدن این افراد جهت بازگشایی مدارس، آموزش و پرورش را مستاصل کرده 

است.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم افزود: ادامه تعطیلی مدارس تبعات زیادی به 

همراه دارد که طی چند سال آینده دامن آموزش و پرورش را خواهد گرفت.
شیخ الاسلام اظهار داشت: در حالی مدارس استان قم سال گذشته بصورت کامل 

تعطیل بوده است که در بسیاری از شهرهای دیگر روند بازگشایی ها آغاز شده است.
 مدیرکل مدیریت بحران قم نیز ابراز کرد: مراکز تجمیعی قم ظرفیت روزانه تزریق ۳۰ 
هزار واکسن دارد در حالی که در حال حاضر ۱۰ هزار واکسن بخاطر استقبال اندک 

مردم تزریق می شود.
۷۰ درصد جمعیت اصناف قم واکسینه شدند

رییس اتاق اصناف قم نیز در بخشی از این جلسه، عنوان کرد: طی ۱۸ ماه گذشته 
۱۵۳ هزار مورد بازرسی و نظارت توسط این اتاق انجام گرفته است.

حمید خرمی ادامه داد: طبق ارزیابی های انجا شده تاکنون ۷۰ درصد از فعالان 
اصناف و کسبه قم واکسینه شده اند.

وی خاطرنشان کرد:با ورود قم به وضعیت زرد کرونایی هم اکنون کلیه گروه های 
شغلی در قم به روال عادی بازگشته و فعال است.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

تکریمامامزادگانحرکتیمقدس
ازسویاوقافاست

 رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به برگزاری کنگره امامزاده یحیی بن 
زید)ع( گفت: جریان معرفی و تکریم امامزادگان، حرکتی مقدس از سوی سازمان اوقاف 

و باقیات الصالحات برای دست اندرکاران این کنگره ها می باشد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، آیت الله سید هاشم حسینی 
دست  و  اوقاف  سازمان  اجتماعی  فرهنگی  معاون  دیدار  در  پنجشنبه  روز  بوشهری 
اندرکاران کنگره بین المللی بزرگداشت یحیی بن زید اظهار داشت: شیوه قرآن علاوه بر 
برنامه های تبلیغی مربوط به دین اسلام، معرفی الگوهای شایسته از بین اولیاءالله است 

زیرا این امر تاثیر فراوانی بر تهذیب و خودسازی انسان ها دارد.
وی افزود: قرآن کتاب قصه نیست ولی داستان زندگی و دعوت انبیای الهی را ذکر کرده 

و درس زندگی از لابه لای این قصه ها به بندگان می دهد.
امام جمعه قم با بیان اینکه معرفی الگوهای موفق تاثیرگذاری بالایی دارد گفت: امام 
صادق)ع( در روایتی می فرمایند همواره عالمان با عمل خود نقش آفرین بوده اند نه صرف 
عالم بودن، که این امر نشان دهنده اهمیت الگوپردازی از کسانی است که نه تنها سخن 

خوب می گویند، بلکه عمل و کردار آنها مبیّن گفتارشان است.
وی ادامه داد: بُعد عملی رفتار پیامبر اسلام را در یک طرف و ۲۳ سال تبلیغ کلامی 
ایشان را هم می توان در سوی دیگر قرار داد و این امر نشان دهنده اهمیت و تاثیرگذاری 

رفتارها بر انسان ها است.
حسینی بوشهری با بیان اینکه لازم است سازمان هایی مانند اوقاف و امور خیریه، سیره 
انبیای الهی را از دل آیه های قرآن استخراج و به صورت موضوعی و دسته بندی شده در 
اختیار عموم جامعه قرار دهند گفت: برگزاری همایشی مانند بزرگداشت امامزاده یحیی 

بن زید)ع( در راستای همین فرهنگ قرآنی یعنی معرفی الگوهای برتر است.
عضو خبرگان رهبری تصریح کرد: قرآن کریم الگوهای مختلفی را از ادیان و اقوام 
مختلف و از بین زنان و مردان معرفی می کند و هدف از این کار، نشان دادن الگوهای 

رفتاری شایسته در هر موقعیت زمانی و مکانی است.
وی ادامه داد: منش و رفتار عالمان سازنده است و حرکت سازمان اوقاف در معرفی 

امامزادگانی که هر یک جزو نوادر و عالمان دوران خود بوده اند، قابل قدردانی است.
حسینی بوشهری با اشاره به شخصیت و اقدامات گسترده امامزاده یحیی بن زید)ع( 
گفت: صحیفه سجادیه به عنوان کتابی جامع از ادعیه، همواره مورد توجه و علاقه 
مسلمانان اعم از شیعه و اهل سنت و سایر فرق بوده و در کنار نهج البلاغه و بعد از قرآن 

کریم، جزو سه کتاب مهم دنیای اسلام محسوب می شوند.
وی ادامه داد: یحیی بن زید که خود شهید راه حق بوده و اجداد او نیز همگی شهید 
شده اند شخصیتی بزرگوار و تاثیرگذار بوده و برگزاری همایشی برای گرامیداشت او، 

باقیات الصالحاتی برای دست اندرکاران و سازمان اوقاف خواهد بود.
حسینی بوشهری تاکید کرد: لازم است مقاله ها و کتاب هایی که در حاشیه این همایش 
منتشر می شوند با محوریت شخصیت امامزاده یحیی بن زید و مبتنی بر معرفی سیره 

اهل بیت عصمت و طهارت باشند.
هدف گذاری کنگره امامزاده یحیی بن زید)ع( وحدت همه مسلمانان است

دبیر علمی کنگره امامزاده یحیی بن زید نیز گفت: این همایش نقش موثری در وحدت 
میان شیعه و سنی و سایر فرق شیعه می شود.

محمد حسین رجبی دوانی اظهار داشت: برگزاری این کنگره از چند منظر دارای 
تاثیرگذاری بالایی است، نخست اینکه موجب تکریم فرهنگ و مکتب اهل بیت)ع( شده 
و دیگر اینکه آشنایی مردم ایران و دیگر نقاط جهان را با امامزادگان شاخص مدفون در 
کشورمان را افزایش می دهد ضمن اینکه در زمینه پژوهش های علمی نیز جریانی موثر 

را به وجود می آورد.
وی افزود: همایش های متعددی در مورد دانشمندان و چهره های ماندگار معاصر برگزار 
شده ولی بسیاری از امامزادگان که نقش تاثیرگذاری در احیای فرهنگ تشیع و رسیدن 

این میراث گرانقدر به ما داشته اند مورد غفلت قرار گرفته اند.
دبیر علمی کنگره بین المللی بزرگداشت امامزاده یحیی بن زید)ع( با بیان اینکه سازمان 
اوقاف و امور خیریه و اداره کل اوقاف استان گلستان، متولی برگزاری این همایش هستند 
گفت: تلاش برای رفع اختلاف با اهل سنت در سطح گسترده ای صورت گرفته ولی 
نمونه این اقدامات در مورد فرق مختلف تشیع دیده نمی شود در حالیکه شیعیان غیر 
اثنی عشری هم به امامزادگانی همچون یحیی بن زید)ع( علاقه فراوانی دارند و همین 

امر می تواند نقطه اشتراکی برای جذب آنها به تشیع امامیه باشد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

خانهتاریخیملاصدراظرفیتگردشگری
بینالمللیدارد

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: خانه تاریخی 
ملاصدرا در شهرستان کهک در استان قم ظرفیت گردشگری بین المللی دارد. 

به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی قم: علیرضا ارجمندی 
در بازدید از خانه تاریخی ملاصدرا در قم افزود: این مکان تاریخی همچون نگینی 
درخشان در این استان می درخشد که می تواند علاوه بر جذب گردشگران داخلی، 

گردشگران خارجی را نیز مجذوب خود کند.
وی با بیان این که ملاصدرا از فلاسفه مشهور عصر صفوی است، که به دلیل عقاید 
خاص او را از مدرسه اخراج و درنهایت تبعید کردند گفت: ملاصدرا به مدت پنج یا هفت 

سال در کهک در تبعید زیست، اما هرگز تحقیق و پژوهش را رها نکرد.
وی با اشاره به اینکه کهک منزلگاه ملاصدرای شیرازی بود، تصریح کرد: ملاصدرا یکی 
از بزرگ ترین فیلسوفان جهان اسلام و بنیان گذار حکمت متعالیه است و خانه تاریخی 

بجای مانده از او در شهر کهک، قابلیت تبدیل به موزه فلاسفه را دارد.
خانه تاریخی ملاصدرا در قم موزه فلسفه می شود

مدیرعامل صندوق احیاء و بهره برداری از بناها و اماکن تاریخی و فرهنگی نیز در این 
بازدید گفت: خانه تاریخی ملاصدرا در شهرستان کهک در استان قم به موزه فلسفه 
تبدیل خواهد شد. هادی میرزایی افزود: استان قم ۱۶ بنای تاریخی  قابل واگذاری از 
سوی صندوق احیاء دارد که یکی از این آثار، خانه حکیم باشی، معروف به خانه ملاصدرا 
است. وی با بیان این که محوریت خانه ملاصدرا تبدیل آن به موزه فلسفه است، تصریح 
کرد: از بناهای اطراف این خانه می توان برای احداث واحدهای پذیرایی و اقامتی نیز 
استفاده کرد. میرزایی ادامه داد: بنای عصاری و حلوایی که جنب خانه ملاصدرا قرار 

گرفته است، قابلیت تبدیل به موزه های تجربه گرا را دارد.
وی با اشاره به مزایای موزه های تجربه گرا افزود: در این نوع موزه ها، بازدیدکنندگان با دو 

شیوه عصاری و تولید حلوا به صورت سنتی و مدرن از نزدیک آشنا خواهند شد.
  

کتابعکس»خواهرخورشید«
بهموزهفاطمیقماهداشد

 کتاب عکس »خواهر خورشید« توسط »امیر حسامی نژاد« عکاس این کتاب، به موزه 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( اهدا شد. 

امیر حسامی نژاد، عکاس هنرمند قمی؛ کتاب عکس »خواهر خورشید« که شامل 
مجموعه عکس های حرم مطهر حضرت معصومه)س( می شود را به موزه آستان مقدس 

فاطمی )واقع در میدان آستانه، جنب حرم مطهر( اهدا کرد.
وی در حاشیه این اهدا در گفت و گویی اظهار داشت: این نخستین کتاب عکس حرم 
مطهر بانوی کریمه اهل بیت)ع( است که در ۲۱۶ صفحه در قطع خشتی به صورت 

نفیس با جلد سخت و جعبه توسط انتشارات »نقش« چاپ شده است.
وی افزود: این کتاب پنج بخش اصلی دارد که شامل بخش های صحن و سرا، ضریح 
و رواق های داخلی، گنبد و بارگاه، زایران و آیین های حرم مطهر و عکس های قدیمی 
می شود و در بخش عکس های قدیمی تلاش کردم؛ عکس های کم تر دیده شده و یا 

دیده نشده را در این کتاب منتشر کنم که قابلیت استناد تاریخی داشته باشد.
حسامی نژاد گفت: این کتاب حاصل ۱۵ سال عکاسی اینجانب از حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( است و قدیمی ترین عکس این کتاب مربوط به پرده برداری از گنبد مطهر 
حضرت معصومه)س( در ۱۷ ربیع الاول در سال ۱۳۸۴ هجری خورشید است و امیدوارم 

مورد قبول حضرت)س( واقع شود.
وی افزود: این کتاب شامل ۲۲۲ عکس جدید از سال ۱۳۸۴ تا ۱۳۹۹ و ۴۹ عکس 
قدیمی است و توضیحات هر عکس به سه زبان فارسی، عربی و انگلیسی در زیر هر 
عکس نوشته شده است، همچنین حس و حال عکس ها به زبان های فارسی و عربی و 

موقعیت، تاریخ و نام عکاس هم به زبان انگلیسی نوشته شده است.
وی گفت: من برای تامین هزینه های چاپ این کتاب تمام تجهیزات عکاسی خود از 
جمله دوربین و لنز و هر چه داشتم را فروختم و سعی کردم که یک اثر نفیس و در خور شان 

حضرت معصومه)س( را ارایه کنم.

 معاون فرهنگی حرم  مطهرحضرت معصومه)س( 
گفت: بیش از ۳۱۳ برنامه با شعار محوری »سلام ای 
دختر موسی بن جعفر)ع(« در طول ۱۷ روز از سالروز 
ورود حضرت معصومه)س( به شهر قم تا سالروز وفات 

آن حضرت، در قم اجرا می شود. 
در  چهارشنبه  روز  احمدی  مهدی  حجت الاسلام 
گفت وگو با خبرنگاران افزود: حضرت معصومه)س( 
دارای ویژگی های ممتاز اجتماعی و سیاسی هستند 
تا  که  گذاشتند  بنایی  سنگ  خود  هجرت  با  که 
ظهور حضرت ولی عصر)عج(، قم پایگاه سیاسی و 

اجتماعی جهان تشیع شد.
وی اضافه کرد: برگزاری مراسم شب سالروز ورود 
با  فاطمی  قرار  ویژه  حضرت معصومه)س(، محفل 
حضور شاعران ملی، سلام همگانی و خوش آمدگویی 
ساعت ۱۱ صبح سالروز ورود حضرت به قم، جشن 
همراهی در شبستان حضرت امام خمینی)ره( و ۱۷ 

محله و بوستان سطح شهر، محفل شعر در ایام رحلت 
حضرت معصومه)س(، مراسم غبارروبی ضریح مطهر 
توسط دستگاه های مختلف و تولید پوستر سلام ای 
دختر موسی بن جعفر برای نصب در سطح شهر از 

جمله برنامه هایی است که در قم اجرایی می شود.
وی ادامه داد: برگزاری کارگاه خوشنویسی در مقبره 
پروین اعتصامی هر روز از ساعت ۱۶ تا ۲۰، شرح 
زیارت حضرت معصومه)س(، پخش ویژه برنامه های 
از  حضرت  زیارت نامه  و  معصومه  حضرت  وفات 
موسی  دختر  ای  سلام  مسابقه  سیما،  شبکه های 
بن جعفر)ع( از طریق فضای مجازی در سه مقطع 
کودک، نوجوان و عمومی، تولید نماهنگ نوجوان، 
معرفی چندین کتاب از طریق شبکه های اجتماعی 
در  موزه  از  رایگان  بازدید  کتاب،  نمایشگاه  آستان، 
سالروز ورود حضرت و بازدید نیم بها در ایام معصومیه، 
بن  موسی  حضرت  شخصیت  بزرگداشت  همایش 
دختران  محفل  و  دختران  ویژه  عزا  محفل  خزرج، 

بهشتی از دیگر برنامه ها می باشد.
از  برنامه  دقیقه  هزار   ۶۰ این که  بیان  با  احمدی 
طریق شبکه های مختلف سیما پخش خواهد شد، 
خاطرنشان کرد: امور بین الملل آستان تلاش می کند 
با تولید پادکست، برپایی محفل شعرخوانی، کارگاه 
حضرت معصومه)س( شناسی و طرح ختم صلوات 
به زبان های مختلف از جمله اردو،  آذری، اسپانیایی 

و  پرتغالی مخاطبان غیرفارسی زبان را پوشش دهد.
کریمه  آستان  بین الملل  بخش  وی،  گفته  به 
اهل بیت)س( در هشت پایگاه اینترنتی و ۹ شبکه 
اجتماعی به زبان های مختلف با موضوع های معرفی 
حضرت  شخصیت  اهل بیت)س(،  کریمه  آستان 
اسلامی  انقلاب  و  تشیع  و  اسلام  معصومه)س(، 

فعالیت می کند.
وی در ادامه گفت: فیلم حضرت معصومه)س( به 
کارگردانی جواد افشار و تهیه کنندگی مجتبی امینی 

در حال ساخت است و کار کارشناسی محتوای این 
حوزه  استاد  عابدی  احمد  حجت الاسلام  به  فیلم 

علمیه واگذار شده است.
معصومه)س(  حضرت  حرم  فرهنگی  معاون 
افزود: قرارداد ساخت فیلم حضرت معصومه)س( با 
سیمافیلم منعقد شده و سه سال زمان می برد تا تولید 

فیلم به مرحله نهایی برسد.
وی همچنین گفت: مقبره پروین اعتصامی مکانی 
جمله  از  فرهنگی  مختلف  برنامه های  اجرای  برای 
برگزاری شب شعر در یکشنبه شب ها است و در این 
ایام نیز برنامه های مختلف با حضور شاعران برگزار 

خواهد شد.
اجرای نمادین استقبال از کاروان

 حضرت معصومه)س(
نیز  معصومه)س(  حضرت  آستان  اجرایی  معاون 
پربرکت  ورود  سالروز  ربیع الاول   ۲۳ شنبه  گفت: 
حضرت معصومه)س( به شهر قم می باشد و هر سال 

به یمن این ورود پربرکت دسته کاروان شادی مشابه 
حرکتی که در سال ۲۰۱ هجری قمری اتفاق افتاده، 

به صورت نمادین انجام می شود.
با  امسال  کرد:  اضافه  نژاد  محمود  هادی 
ذیربط  دستگاه های  با  هماهنگی  و  برنامه ریزی ها 
و همچنین مدیریت بهداشت و درمان آستان، این 
حرکت نمادین روز شنبه ساعت۸:۳۰ انجام می شود و 
نظارت ها برای رعایت دستورالعمل های بهداشتی نیز 

اجرایی خواهد شد.
وی ادامه داد: در این ایام برنامه های مختلفی در 
۲ بخش جشن به مناسبت ورود آن حضرت به قم و 
عزاداری به مناسبت وفات آن حضرت انجام می شود 
و رونمایی از طرح های عمرانی، خدماتی، توسعه ای، 

مرمتی و هنری نیز صورت خواهد گرفت.
رونمایی ازاثر هنری صحنه ورود حضرت 

معصومه)س( به قم 
وی بیان کرد: مراسم خطبه خوانی، گل آرایی ضریح 
مطهر و صحن ها، گل باران کاروان شادی، اجرای ۹ 
طرح هنری در صحن امام رضا)ع(، بهره برداری از 
گلخانه ۴۸ هزار مترمربعی حرم، آیین تعویض پرچم 
حرم، آیین معنوی شمع گردانی در صحن حضرت 
در  کریمه  سفیران  حضور  و  صاحب الزمان)عج( 
کشورهایی از جمله عراق، ترکیه و سوریه از برنامه هایی 

است که اجرا خواهد شد.
هزار  هشت  با  فاطمی  صحن  افزود:  محمودنژاد 
از  بیش  پذیرای حضور  مترمربع مساحت می تواند 
۱۵ هزار زائر در فضای سرپوشیده باشد که به دلیل 
تخصیص نیافتن اعتبارات ملی هنوز تکمیل نشده 

است.
به گفته وی، در حال حاضر حدود ۵۰ هزار تن به طور 
معصومه)س(  حضرت  حرم  در  می توانند  همزمان 
حضور داشته باشند و در طول سال نیز بین ۲۰ تا ۲۳ 

میلیون زائر به حرم مطهر مشرف می شوند.
حسن  استاد  نقاشی  اثر  از  جلسه  این  پایان  در 
»ورود حضرت معصومه)س(«  با عنوان  روح الامین 

رونمایی شد.
ضریح حرم حضرت معصومه)س( گل آرایی شد

سلام الله  معصومه  حضرت  ضریح  گل آرایی  آیین 
علیها در آستانه سالروز ورود بانوی کرامت به قم، با 

حضور خدام پیش از ظهر روز  جمع برگزار شد. 
پس از ورود امام رضا)ع( در سال ۲۰۰ هجری قمری 
به خراسان، حضرت معصومه)س( بعد از یک سال، 
برای دیدار برادر به همراه کاروانی از شهر مدینه به 
سمت ایران حرکت کرد و در ۲۳ ربیع الاول وارد قم شد. 
آن حضرت در شهر قم، مورد استقبال عده بسیاری از 
مردم مشتاق و شیفته اهل بیت)ع( قرار گرفت و پس از 
۱۷ روز اقامت در منزل موسی ابن خزرج که به »بیت 
ربیع الثانی سال ۲۰۱  در ۱۰  یافت،  النور« شهرت 

هجری قمری دیده از جهان فروبست.

معاون فرهنگی حرم  مطهرحضرت معصومه)س( خبرداد:

اجرای ۳1۳ برنامه در ایام معصومیه

استاد حوزه علمیه با اشاره به خیر و برکتی که حضرت معصومه سلام الله علیها 
با خود به شهر قم آوردند، گفت: حضرت معصومه سلام الله علیها اسلام و تشیع 
را با خود به این منطقه آوردند و حتی زرتشتیان قم با ورود حضرت با ایشان بیعت 
کردند و زمین های خود را وقف کردند و در تاریخ است که اولین گروهی که خمس 

پرداخت کردند قمی ها بودند. 
آیت الله احمد عابدی صبح روزجمعه  در مراسم خطبه خوانی خدام حرم مطهر 
بانوی کرامت در آستانه سالروز ورود این حضرت به قم اظهار کرد: در زمان حضرت 
معصومه سلام الله علیها بحث تعلیم قرآن رواج داشت و یک مکتب تفسیری در 

شهرهای مختلف اسلامی رواج یافته بود.
وی با بیان اینکه در زمان حضرت معصومه سلام الله علیها در کوفه اقدامات 
یهودیان علیه مسلمانان مطرح بود، گفت: بازار عراق به کلی به دست یهودیان 
افتاده بود و حضرت معصومه سلام الله علیها یونس بن عبدالرحمن را دعوت می 

کنند تا شرایطی را فراهم کند که بازار مسلمانان را خود مسلمانان اداره کنند.
استاد حوزه علمیه با بیان اینکه در بغداد یهودیان تصمیم گرفتند که حضرت 
معصومه سلام الله علیها را مسموم کنند و زنی را برای این کار اجیر کردند ولی 
موفق نشدند، افزود: در حرکت حضرت معصومه سلام الله علیها به سمت ساوه و 
قم در همدان هم تصمیم به قتل ایشان گرفتند و این تهدید ادامه داشت تا اینکه 
بالاخره یهودیان در ساوه به مقصود خود رسیدند و همراهان حضرت را به شهادت 
رساندند و خود ایشان را هم زخمی کردند که از آنجا حضرت به سمت قم آمدند و 

در قم از دنیا رفتند.

وی با اشاره به خیر و برکتی که حضرت معصومه سلام الله علیها با خود به شهر قم 
آوردند، ابراز کرد: حضرت معصومه سلام الله علیها اسلام و تشیع را با خود به این 
منطقه آوردند و حتی زرتشتیان قم با ورود حضرت با ایشان بیعت کردند و زمین های 
خود را وقف کردند و در تاریخ است که اولین گروهی که خمس پرداخت کردند 

قمی ها بودند.
قم به برکت ورود حضرت معصومه )س( مرکز فقهی تشیع شد 

عابدی با بیان اینکه به دنبال ورود حضرت معصومه سلام الله علیها به قم ابراهیم 
بن هاشم فرهنگ تشیع و احادیث اهل بیت)ع( و مسائل فقهی را از کوفه به قم 
منتقل کرد، افزود: حضرت معصومه سلام الله علیها نقش اصلی را در شیعه کردن 
مردم این مناطق داشتند و افراد بعد از ایشان مانند علی بن ابراهیم قمی احکام 

دین را به مردم یاد دادند.
وی خاطرنشان کرد: احکام فقهی که در قم مطرح می شود و اینکه قم مرکز فقهی 
تشیع شد به برکت ورود حضرت معصومه سلام الله علیها به این شهر مقدس است.
در آستانه ورود حضرت معصومه سلام الله علیها به شهر مقدس قم مراسم خطبه 
خوانی خدام حرم مطهر این حضرت با سخنرانی آیت الله عابدی و با حضور تولیت 
این آستان مقدس برگزار شد. گفتنی است مراسم خطبه خوانی از آیین های 
معنوی و سنتی حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها است که همه روزه 
به صورت محدود و در ایام مناسبتی ویژه با حضور همه خادمان حرم مطهر برگزار 
می شود و اشعار، ادعیه و صلوات مخصوصی در این مراسم به مثابه تجدید بیعت با 

حضرت معصومه سلام الله علیها قرائت می شود.

آیت الله عابدی در مراسم خطبه خوانی خدام حرم مطهر بانوی کرامت: 

حضرتمعصومه)س(اسلاموتشیعراباخودبهقمآوردند



5 اقتصادی شنبه-8 آبان ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 5378

رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

مجلسدرپیرفعموانعهمسانسازی
حقوقبازنشستگاناست

 رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی تاکید کرد نمایندگان 
حقوق  سازی  همسان  موانع  رفع  پی  در  بودجه  و  برنامه  سازمان  همکاری  با 

بازنشستگان کشوری، لشکری و تامین اجتماعی در بودجه ۱۴۰۱ هستند.
»حمیدرضا حاجی بابایی« درباره فرایند تدوین و تصویب بودجه۱۴۰۱ اظهار 
کرد: ستاد بودجه ریزی سازمان برنامه و بودجه در حال تدوین بودجه ۱۴۰۱ است. 
اما اینکه این چه سازمان به چه جمع بندی نهایی برسد باید منتظر بود تا بودجه 

تحولی در سال ۱۴۰۱ تقدیم مجلس شود.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس افزود: همسان سازی حقوق بازنشستگان 
در قانون برنامه ششم توسعه کاملا محرز است و دغدغه امروز بازنشستگان کشوری 
دائمی شدن این قانون است. البته مجلس این آمادگی را دارد در دائمی شدن 
قانون همکاری کند.علاوه بر این مجلس پیگیر این موضوع هم است تا در برنامه 

هفتم توسعه محقق شود.
حاجی بابایی با بیان اینکه در بودجه ۱۴۰۱ حتما موضوع همسان سازی حقوق 
بازنشستگان لحاظ خواهد شد، عنوان کرد: در بودجه ۱۴۰۱ تخصیص بودجه به 
بازنشستگان کشوری و لشکری و سازمان تامین اجتماعی حتما لحاظ می شود. 
کما اینکه این موضوع در بودجه ۱۴۰۰ هم لحاظ شده بود و مشکلی در این باره 

برای سال آینده پیش نخواهد آمد.
دولت برای اصلاح ساختار بودجه لایحه بدهد

رییس کمیسیون برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه برای بهبود شرایط مردم و رفع 
چالش های موجود لازم است جراحی هایی در بودجه ۱۴۰۱ صورت بگیرد، عنوان 
کرد: باید در بودجه سال آینده نگاه های کلان اقتصادی حاکم شود تا بودجه به 
مرحله واقعی بودن برسد و دولت نیز باید با قدرت و جسارت در این باره ورود کرده و 

لایحه ای را به مجلس ارائه کند تا وضعیت اقتصادی کشور بهبود یابد.
و   اقتصادی  کلان  شاخص های  باید  ساختاربودجه  دراصلاح  داد:  ادامه  وی 
مواردی از جمله حقوق کارکنان و بازنشسته ها،   یارانه ها و ... در بودجه ۱۴۰۱ 
لحاظ شود تا به درستی شاخص های آن را تعیین کنیم و این منجر به بهبود 
وضعیت معیشتی مردم شود. نماینده مردم همدان درباره مواردی که در اصلاح 
ساختار بودجه به نتیجه رسیده است، عنوان کرد:  از سال گذشته اصلاح ساختار 
بودجه در کمیسیون و کمیته مربوط به آن آغاز شده است و چند ماده آن نیز 
تصویب رسید و به دولت ابلاغ شده است. اما اینکه ساختار بودجه در قالب طرح 
اصلاح شود درست نیست. بلکه باید در قالب لایحه و  از طرف دولت انجام شود 
و بهتر است دولت در این زمینه لایحه بدهد. حاجی بابایی با تاکید بر اینکه دولت 
اراده لازم برای اصلاح ساختار بودجه را دارد و مجلس نیز همکاری لازم را در این 
زمینه با دولت در پیش گرفته است، گفت: کمیته اصلاح ساختار بودجه نیز با 
سازمان برنامه و بودجه همکاری لازم را دارد و موارد مختلف آن در دست انجام و 
بررسی است. حاجی بابایی درباره اعتراضات کارکنان دانشگاه ها و برخی دیگر از 
سازمان ها مبنی بر عدم همسان سازی حقوق آنها اظهار داشت: بزرگترین مشکل 
امروز کشور، جزیره ای عمل کردن است در صورتی که برای همه بخش ها و نهادها 
و سازمان ها باید یک قانون هماهنگ اجرایی شود. وی ادامه داد: البته قانون 
هماهنگ به این معنا نیست که همه کارمندان، حقوقی به میزان مساوی دریافت 
کنند. بلکه موضوع قانون هماهنگ این است که هر کارمندی براساس مدرک 

تحصیلی، شغل،  نوع کار و میزان سابقه ای که دارد از عدالت لازم برخوردار باشد.

 رییس اتحادیه بارفروشان کشور مطرح کرد:

اعمالقرنطینهسختگیرانه
برایمحصولاتکشاورزی

 رییس اتحادیه باروفروشان کشور با تکذیب واردات موز آلوده، گفت: واردات موز 
از سومالی نداریم، ایران سختگیرانه ترین قرنطینه را در بخش واردات محصولات 

کشاورزی داراست.
»مصطفی دارایی نژاد« درباره انتشار کلیپی در فضای مجازی مبنی بر آلودگی 
موزهای وارداتی از سومالی به »کرم هلیکوباکتر« افزود: به طور قطع  این کلیپ 

صحت ندارد ما از کشور سومالی به هیچ عنوان واردات نداریم.
رییس اتحادیه باروفروشان کشور با بیان اینکه این کلیپ مربوط به کشور فرانسه 
هند،  فیلیپین،  اکوادور،  کشورهای  از  ایران  موز  واردات  اظهارداشت:  است، 
پاکستان صورت می گیرد. وی با بیان اینکه ایران سختگیرانه ترین قرنطینه را 
در دنیا داراست، تصریح کرد: قرنطینه بهداشتی ایران حتی یک پله از قرنطینه 
بهداشتی آمریکا جلوتر است تا جایی که هیچ گونه میوه و محصولی با آفت وارد 
کشور نشود. دارایی نژاد گفت: موزهای وارداتی ایران از کشورهای مذکور به شکل 
سبز در نایلون و کارتن بدون هیچ خلائی با کشتی های سردخانه دار وارد کشور می 
شود به طور مثال موزی که از کشور اکوادور وارد ایران می شود ۳۰ روز در سردخانه 
با دمای منفی سه درجه راه طی می کند بنابراین هیچ آفتی در این دما و مدت 
زمان زنده نمی ماند. رییس اتحادیه باروفروشان کشور با اشاره به اینکه هفتگی 
۵۰۰ تن موز وارد کشور می شود، گفت: امروز قیمت هر کیلوگرم موز پاکستانی ۲۰ 
هزارتومان، هندی  ۲۵ هزارتومان، اکوادور ۲۶ هزارتومان و فیلیپین ۲۷ هزارتومان 

بوده است.

 وزیر نفت :

تخصیصسهمیهبنزینویژه
برایجبرانقطعیجایگاهسوخت

وزیر نفت گفت: سهمیه بنزین ویژه ای برای جبران قطعی جایگاه سوخت برای 
مردم در نظر گرفته می شود.

»جواد اوجی« پس از نشست با مدیران عامل شرکت های ملی پالایش و پخش 
و پخش فرآورده های نفتی ایران اظهار داشت: با هماهنگی سید ابراهیم رئیسی 
رییس جمهوری دولت سیزدهم سهمیه بنزین ویژه ای به منظور جبران این مدت 
برای مردم در نظر گرفته می شود. وی افزود: بیش از ۴۵۰ گروه عملیاتی تاکنون به 
سراسر کشور اعزام شده اند تا به صورت دستی جایگاه های عرضه سوخت را فعال 
کنند. اوجی با بیان اینکه ذخیره سازی های فرآورده های نفتی استان ها مطلوب 
است و هیچ مشکلی بابت تامین فرآورده در کشور وجود ندارد، خاطرنشان کرد: 
ظرف یک تا دو روز آینده همه جایگاه های عرضه سوخت کشور به سامانه متصل 
می شود و هم اکنون نیز حدود چهار هزار جایگاه در سطح کشور فعال شده است.

وزیر صمت اعلام کرد؛

اجرایسازوکارهایجدیدوزارتصمت
درحوزهتنظیمبازار

وزیر صنعت، معدن و تجارت از اجرای ساز و کار های جدید این وزارتخانه در حوزه 
تنظیم بازار خبر داد.

سید رضا فاطمی امین تصریح کرد: سیاست ها و ساز و کار های جدید وزارت 
صمت در حوزه تنظیم بازار با جدیت در حال طراحی و تدوین است.

وی با اشاره به میزان قابل قبول پیشرفت فرایند تکمیل سامانه جامع تجارت، 
گفت: رصدپذیری جریان کالا، اصلاح ساز و کار های نظارتی، برنامه ریزی منسجم 
برای تأمین مواد اولیه، بهبود کارایی سیاست های قیمت گذاری کالا و ارزیابی و 
رتبه بندی و اعتبارسنجی فعالان زنجیره تأمین و توزیع از جمله اهدافی است که با 

اجرای سازوکار های جدید تنظیم بازار این وزارتخانه حاصل خواهد شد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت مهمترین اولویت سازوکار های جدید را پیاده سازی 
فرایند های پایش، برنامه ریزی، تأمین، توزیع و تنظیم بازاربر اساس امکانات سامانه 
جامع تجارت دانست و از انجام هماهنگی های بین بخشی و فرابخشی در راستای 
اجرای سازوکار های جدید این وزارتخانه خبر داد. گفتنی است در این نشست 
که با حضور ویدئوکنفرانسی روسای سازمان های صمت استانی همراه بود، ساز 

و کار های جدید وزارت صمت در حوزه تنظیم بازار در ابعاد مختلف تشریح شد.

برای  تومان  ارز ۴۲۰۰  پرداخت  تداوم  اقتصادی معتقد است  یک کارشناس 
واردات کالاهای اساسی به معنای ادامه راه خروج سرمایه از کشور است و کمکی 

به کاهش تورم و افزایش تولید نمی کند.
از اواسط سال ۱۳۹۸ زمزمه های حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مطرح شد و دولت 
گذشته بسیاری از کالاها را از فهرست دریافت این ارز خارج کرد به نحوی که تعداد 
کالاهای مشمول ارز ۴۲۰۰ از ۲۵ قلم به ۵ قلم کالا کاهش یافته است. در حال 
حاضر دارو و تجهیزات پزشکی، آرد، گندم و نهاده های دامی مشمول این ارز 

هستند.
در دولت جدید نیز از همان ابتدای شروع به کار رییس جمهوری بارها بر حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومان تاکید داشت و در برنامه تلویزیونی در این خصوص گفت: شاهد 
بودیم پول سفره مردم، در جیب چند دلال رفت. باید این موضوع طوری اصلاح 

شود که پول در جیب مردم برود و در سفره مردم ظاهر شود.
رییس دولت سیزدهم بارها مطرح کرده است که اصلاح روند پرداخت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی جزو برنامه های دولت است و در وقت مناسب در این خصوص به مردم 

اطلاع می دهیم. در این موضوع، مشارکت مردم شرط اجرای موفق است.
وزیر اقتصاد نیز ضمن تاکید بر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی مشکلی را برای مدیران ایجاد نمی کند اما ادامه این مسیر و تاخیر در اجرای 

برنامه ها، فعالان اقتصادی را با چالش رو به رو می کند.

خاندوزی تاکید داشت: موضوع حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مطرح است اما اجرایی 
نمی شود و این روند باید تغییر کند.

در این خصوص »بهمن آرمان« کارشناس اقتصادی گفت: از دیدگاه اقتصاددانان 
ارز چند نرخی مردود است و تصمیمی که دولت گذشته گرفت هیچ گونه مبنای 
علمی نداشت و مشخص نیست رقم ۴۲۰۰ تومان برچه مبنا و با کدام فرمول 

اقتصادی محاسبه شده است.
وی افزود: انگیزه دولت از این کار این بود که نرخ تورم را کنترل و به قشرهای 

آسیب پذیر کمک کند تا بتوانند مواد اولیه مورد نیاز خود را تامین کنند.
این کارشناس اقتصادی با طرح این پرسش که چرا کالاهای اساسی به واردات 
وابسته است؟ افزود: چرا با وجود تنوع اقلیمی و منابع موجود ۱۰ قلم کالای 
اصلی وارداتی کشور، اقلامی همچون روغن خام نباتی، ذرت، جو، گندم، شکر 

و نهاده های دامی است؟
وی تصریح کرد: طی سال های گذشته شاهد بودیم که ارز ۴۲۰۰ تومانی علاوه 
بر انحراف هایی که وجود داشت و سوء استفاده گسترده ای که انجام شد نه تنها به 

کاهش نرخ تورم کمک نکرد بلکه نرخ تورم را افزایش داد.
آرمان تاکید کرد: دولت کنونی باید سعی کند یکبار برای همیشه موضوع ارز 

۴۲۰۰ تومانی را حل کند.
وی گفت: در علم اقتصاد حمایت از قشرهای آسیب پذیر فرمول های خاص خود 

را دارد و توصیه من به تصمیم گیران این است که شیوه هایی را انتخاب کنند که در 
سایر کشورها پاسخ داده است زیرا نبایستی مردم برای تامین مواد اولیه خود دچار 

مشکل شوند.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه آنچه در جهان به عنوان سیاست اقتصادی 
شناخته می شود، تقویت عرضه است، ادامه داد: تا زمانی که عرضه افزایش نیابد و 
تقاضا ثابت بماند، بدون شک افزایش قیمت ها را به دنبال خواهد داشت؛ بنابراین 
به علت عوارض منفی ارز ۴۲۰۰تومانی برای مردم و اقتصاد، این ارز باید حذف 

شود.
وی تاکید کرد: ارز ۴۲۰۰ تومانی همراه با فساد و رانت بوده و کمکی به افزایش 

تولید داخلی نکرده است و نتوانسته تاثیری هم بر نرخ تورم بگذارد.
آرمان با بیان اینکه یارانه پنهان بیشتر قشر مرفه جامعه را دربرمی گیرد، گفت: 
برای نمونه قیمت فروش بنزین حتی هزینه حمل آن را نیز تامین نمی کند و این در 
حالی است که درصدی از جمعیت کشور حتی توان خرید اتومبیل را هم ندارد؛ 
بنابراین اجرای شیوه هایی همچون حذف یارانه ۴۲۰۰ تومانی می تواند کمک 

بزرگی برای قشر آسیب پذیر جامعه باشد.
وی افزود: البته دولت در شرایط فعلی توان پرداخت یارانه بیشتر و چاپ اسکناس 
بیشتر را ندارد زیرا هر دو موضوع تورم زا هستند، بنابراین در چنین شرایطی شاید 
منطقی ترین کار این است که دولت به منابع مالی جدیدی برای کمک به قشرهای 

آسیب پذیر دست یابد.
این کارشناس اقتصادی در خصوص کمک به معیشت مردم تاکید کرد: برای 
اینکه دولت منابع مالی مورد نیاز برای تامین کالاهای اساسی مورد نیاز قشرهای 
آسیب پذیر را فراهم کند باید به جای چاپ اسکناس یا استقراض از بانک مرکزی، 

حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی را در دستور کار خود قرار دهد.
آرمان پیشنهاد داد: اقدام دیگر به نظر من این است که دولت درباره قیمت 
بنزین تصمیم جدی بگیرد و ۶۰ لیتر بنزینی که با قیمت پایین در اختیار مردم قرار 

می دهد را کاهش داده و قیمت بنزین آزاد را بدون پرداخت یارانه عرضه کند.
وی اضافه کرد: دولت در اقدام دیگری باید خصوصی سازی و کاهش هزینه 
جاری و حذف شرکت های دولتی زیان ده را در دستور کار خود قرار دهد و از 
طرف دیگر نیز باید به عنوان راهکار چهارم وزارت کشاورزی، صمت و سایر نهادها 
برنامه ای را تبیین کنند که میزان وابستگی کشور به واردات اقلام اساسی را کاهش 

دهند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: خصوصی سازی، کاهش وابستگی به 
نفت، حذف یارانه های پنهان در کنار حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی بایستی به طور 
همزمان دیده شود در غیر این صورت می تواند عوارض منفی قابل توجهی داشته 
باشد و موجب نارضایتی همگانی شود و شرایطی را به وجود بیاورد که بازتاب های 

امنیتی و ثبات داخلی را در معرض خطر قرار دهد.
وی در خصوص توزیع کارت های اعتباری به اقشار آسیب پذیر توسط دولت 
گفت: ارائه این کارت ها نیازمند منابع مالی است و دولت باید درآمدی داشت باشد 
که بتواند کارت ها را چاپ کند و در نهایت قدرت خرید طبقه پایین را افزایش دهد.
این کارت های  توزیع  برای  مالی  افزود: دولت  در حال حاضر پشتوانه  آرمان 
اعتباری را ندارد و برای اجرای چنین طرح هایی باید بررسی های همه جانبه انجام 

و زیرساخت های لازم فراهم شود.

یک کارشناس اقتصادی:

تداوم پرداخت ارز 42۰۰ تومانی، کمکی به کاهش تورم نمی کند

رئیس کل بانک مرکزی :

در آمد ارزی دولت نسبت به سال گذشته 3 برابر شده است
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه "سیاست بانک مرکزی 
در بازار ارز، تداوم عرضه ارز از محل صادرات و نظارت بر این 
امر است"، برنامه های خود برای مهار تورم بویژه از طریق 

کنترل و نظارت بر اضافه برداشت بانک ها را اعلام کرد.
درباره  تلویزیونی  گفت وگوی  یک  در  صالح آبادی  علی 
از  مهم تر  گفت:  ارز،  بازار  مدیریت  برای  خود  برنامه های 
ارز مهم است که  بازار  و پیش بینی پذیری  آرامش  ارز،  نرخ 
خوشبختانه در این مدت، نوسانات بازار ارز کم بوده است. 
در هفت ماهه ابتدایی امسال، در سامانه نیما معادل ۱۶.۵ 
میلیارد دلار معامله شده که در مقایسه با مدت مشابه سال 
قبل )۸.۸ میلیارد دلار( افزایشی حدود ۲ برابر داشته است. 
همچنین، در کل سال گذشته معادل ۱۶.۷ میلیارد دلار 

معامله در سامانه نیما صورت گرفته است.
وی افزود: در سال گذشته معادل ۱۰ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ 
تومانی برای تخصیص و  تامین کالاهای اساسی استفاده 
شده که این رقم در هفت ماهه امسال معادل ۹.۵ میلیارد 
دلار بوده است. علاوه بر این ۹.۵ میلیارد دلار، ۱.۵ میلیارد 

دلار نیز برای واکسن تخصیص داده شده است. 
اینکه وصولی های ارزی  با بیان  رئیس کل بانک مرکزی 
دولت در هفت ماهه ابتدایی امسال نسبت به سال گذشته 
۳ برابر شده است، ادامه داد: در سامانه نیما عمده ارز برای 
واردات کالاهای اساسی، سرمایه ای و واسطه ای بوده است و 
پیش بینی بنده این است که تا پایان سال، معاملات در سامانه 

نیما وضعیت خوبی خواهد داشت. 
حجم معاملات در بازار متشکل ارزی 

صالح آبادی بیان کرد: دسترسی دولت به منابع ارزی بیشتر 
و بهتر شده است . حجم معاملات در بازار متشکل ارزی ۵۰ 
میلیون دلار، در سال گذشته به میزان ۷۰۰ میلیون دلار و در 
هفت ماهه امسال نیز ۱.۱ میلیارد دلار بوده است که نشان از 

بهبود عمق معاملات در بازار متشکل ارزی دارد.
تا  است  نیامده  پیش  موردی  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
بانک مرکزی برای تنظیم گری بازار ارز ورود کند و بازار خود 
را مدیریت کرده است اما بانک مرکزی در صورت نیاز، دست 
به افزایش عرضه و تقاضا می زند. سیاست بانک مرکزی در 
بازار ارز، تداوم عرضه ارز از محل صادرات و نظارت بر این امر 

است.

خواسته رئیس کل بانک مرکزی از مجلس و دولت
رئیس کل بانک مرکزی درباره برنامه های خود برای مهار 
تورم نیز اظهار کرد: در راستای مهار تورم، خواسته بنده از 
دولت و مجلس این است که بودجه را ناتراز نبندند و اعداد 
درآمدها و هزینه ها واقعی تعیین شوند. همچین، مالیات بر 
عایدی سرمایه و مجموع بر درآمد را تصویب کند تا از این 
محل کسری بودجه خود را تامین کند. کی از برنامه های 
جدی بانک مرکزی برای مهار تورم، کنترل و نظارت بر اضافه 
منظور،  بدین  که  است  مرکزی  بانک  از  بانک ها  برداشت 
فروش اموال مازاد بانک ها را در دستور کار داریم و در بانک 
مرکزی کارگروهی تشکیل داده می شود تا بانک با برنامه خود 
را برای واگذاری اموال مازاد خود اعلام کنند. صالح آبادی 
کمک به بانک ها در کاهش معوقات، عمق بخشی به بازار 
بین بانکی، انضباط بانک ها و کنترل رشد ترازنامه آن ها را 
از دیگر برنامه های بانک مرکزی برای مهار تورم اعلام کرد و 
گفت: کنترل رشد ترازنامه بانک ها قرار است اعمال شود که 
طبق آن، بانک عا باید حداقل سه درصد منابع خود را اوراق 

نگهداری کنند. جدیدترین آمار بانک مرکزی حاکی از آن 
است که اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی صفر است و 
عمده اضافه برداشت ها متعلق به بانک های غیردولتی است.

برنامه ای برای افزایش نرخ اوراق نداریم
وی با تاکید براینکه برنامه ای برای افزایش نرخ اوراق دولتی 
نداریم، بیان کرد: از ابتدای سالجاری معادل ۴۳ هزار میلیارد 
تومان اوراق دولتی در بازار بین بانکی فروخته شده است. 
برنامه بانک مرکزی حفظ تعادل بازار سرمایه است و در زمینه 
تسهیلاتی به سیستم های کارگزاری برای اوراق داده می شود.
صالح آبادی درباره اجرای کامل قانون چک نیز توضیح داد: 
برای اجرای قانون چک معادل ۱۷ وظیفه به بانک مرکزی 
داده شده که ۱۱ مورد آن اجرا شده و شش مورد آن نیز هنوز 
اجرا نشده است که شامل مواردی چون چک الکترونیک، 
چک موردی، اعتبار چک و ... است که این موارد تا پایان 

سال جاری اجرا خواهند شد.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه درباره انتظار دولت از نظام 
بانکی برای هدایت نقدینگی به سمت بخش تولید، گفت: 

همین حالا هم بخش مهمی از نقدینگی به سمت تولید 
هدایت می شود و تقریبا ۷۰ درصد تسهیلات نظام بانکی در 
بحث سرمایه در گردش که عمده آن هم در قسمت صنعت و 
معدن است، پرداخت می شود. بخش مهم این مسأله به نظام 
مالیاتی برمی گردد. در دنیا نظام مالیاتی دو وظیفه برعهده 
دارد؛ یک وظیفۀ آن در واقع تامین مالی برای دولت و وظیفه 

دیگر هم تخصیص بهینه منابع در اقتصاد است. 
نقش مالیات در هدایت تسهیلات به تولید 

وی با بیان اینکه "نظام های مالیاتی، تعیین کننده سمت 
و سوی سرمایه ها هستند"، اظهار کرد: در دنیا فعالیت های 
و  برخوردارند  بالایی  مالیات  از  سفته بازانه  و  غیرمولد 
فعالیت های مولد  مالیات کمتری شامل حال آن ها می شود؛ 
بنابراین یکی از برنامه های بسیار مهم همین قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه و مالیات بر درآمد است که اکنون در مجلس 
طرح شده که در صورت تصویب نقش بسیار مهم و موثری 
بر تخصیص بهینه منابع و افزایش درآمدهای مالیاتی دولت 
خواهد داشت.  رئیس کل بانک مرکزی در رابطه با میزان 
سوق پیدا کردن اعتبارات به بخش غیر مولد و مولد توضیح 
داد: رصد جریان وجوه در بانک مرکزی انجام می شود و به 
این اطلاعات دسترسی وجود دارد، منتها طبیعتا باید مرتب 
اصلاح، به روز و تکمیل شود. اکنون همه چیز کامل نیست، 
ولی با پیشرفت خوبی همراه بوده است و تا حد زیادی این 

سامانه ها به روز شده اند، ولی هنوز جای کار دارد.
بانک ها تکالیف خود برای مسکن را حتما ایفا می کنند

صالح آبادی درباره پرداخت تسهیلات به بخش مسکن نیز 
گفت: قانون و دولت بانک ها را مکلف به تخصیص ۲۰ درصد 
از منابع خود به بخش مسکن کرده است که بانک مرکزی 
و بانک ها این موضوع را به صورت جدی دنبال می کنند. 
وجود  مسکن  منابع ساخت  تامین  برای  متنوعی  راه های 
و  از آن ها، صندوق های املاک و مستغلات  دارد که یکی 
ملزومات  از  یکی  وی  است.   مهر  مسکن  بازپرداخت های 
اصلاح نظام بانکی را اصلاح نگاه نظارتی بانک مرکزی بر 
بانک ها دانست و بیان کرد: پیش از این نظارت های بانک 
با  دنیا  در  امروزه  و  است  نبوده  ریسک  بر  مبتنی  مرکزی 
استفاده از تکنولوژی ها، بانک مرکزی به صورت سیستمی بر 

بانک ها نظارت می کند. 

یک تحلیل گر بازار سرمایه با تاکید بر این که از نظر تولید 
و فروش، عملکرد شرکت های بورسی هیچ مشکلی ندارد، 
مطلوب  جهانی  بازارهای  وضعیت  همچنین  داد:  توضیح 
است و اگر گزینه دولت را کنار بگذاریم، بازار سرمایه می تواند 
پویا باشد؛ اما مشکلی که در اقتصاد ما وجود دارد این است که 
دولت با کسری بودجه مواجه بوده و تمایل ندارد از راهکارهای 

بلندمدت به نقطه پایدار برسد.
مهدی سوری ادامه داد: برای مثال دولت می تواند هزینه ها 
را کنترل کند یا از درآمد مالیاتی به مخارج جاری پاسخ دهد، 
اما نتیجه چنین اقداماتی به ۱۰ تا ۱۵ سال زمان نیاز دارد؛ 
تمایل دارند در  در حالی که هم دولت ها و هم خود مردم 

کوتاه ترین زمان ممکن مشکلات را برطرف کنند.
مالی  تامین  برای  منبعی  از هر  این که دولت  بیان  با  وی 
استفاده می کند، اظهار کرد: یکی از این منابع، انتشار اوراق و 
دیگری استقراض از بانک مرکزی است. در زمینه انتشار اوراق 
باید به این موضوع توجه کرد زمانی که نرخ بهره افزایش یابد 

همه بازارها دچار رکود می شود و مردم نیز به این نکته توجه 
می کنند. در واقع تصور مردم این است که اگر دولت بخواهد 
از طریق اوراق تامین مالی کند مجبور به بالا بردن نرخ بهره 
است تا اوراق با توجه به انتظارات تورمی خریدار داشته باشد.

وی اضافه کرد: تصوری در میان اهالی بازار سرمایه وجود 
دارد که شخصا آن را تایید نمی کنم و آن این است که اگر بازار 
سرمایه پویا باشد هیچ کس تمایلی به خرید اوراق ندارد، بلکه 
در بازار منفی است که سرمایه گذاران اوراق می خرند و در 
واقع یک تضاد منافع بین سهامدار و دولت وجود دارد و بازار 
خوب بازاری نیست که بتوان در آن اوراق فروخت. این فرضیه 
ممکن است این شائبه را در میان سهامداران ایجاد کند که 
دولت تمایلی به رشد بازار سرمایه ندارد تا بتواند اوراق خود را 

بفروشد.
این تحلیلگر بازار سرمایه با اشاره به فروش اوراق در مهرماه 
سال جاری اظهار کرد: زمانی که حجم معاملات اوراق در 
مهرماه افزایش یافت، این شائبه مطرح شد که دولت درحال 

فروش اوراق است؛ درحالی که دولت اوراق نمی فروخت و 
بانک مرکزی بود که درحال عملیات بازار باز با بانک ها بود. 
افراد می گویند دولت حجم زیادی اوراق را در شهریورماه به 
فروش رسانده است و تامین مالی دولت از بانک ها شاید به 
صورت مستقیم ربطی به مردم نداشته باشد اما به صورت 
غیرمستقیم باعث افزایش نرخ بهره و افزایش خلق نقدینگی 

توسط بانک ها و درنهایت افزایش تورم می شود.
سوری ادامه داد: بانک ها به صورت غیرمستقیم نرخ بهره را 
بالا می برند و خلق نقدینگی توسط آنها انجام می شود که در 
نهایت این موضوع خود را به صورت تورم نشان می دهد، اما به 
طور کلی مشکل اینجاست که دولت به اندازه جیبش خرج 
نمی کند و بعضا سعی می کند منابع مورد نیاز خود را از بازار 

سرمایه تامین کند که این موضوع به ضرر مردم است.
وی اضافه کرد: همچنین اگر دولت بخواهد منابع مورد نیاز 
خود را از بانک ها تامین کند به صورت غیرمستقیم تاوان آن 
را از جیب مردم می پردازد؛ به طوریکه یا بانک ها را به خرید 

اوراق مجبور می کند یا با تسهیلات تکلیفی کاری می کند 
که بانک ها طرح های دولتی را تامین کنند. در واقع دولت به 
بانک ها تکلیفی می دهد که براساس منافع تجاری بانک ها 
نیست و این موضوع باعث می شود بانک ها زیان ده شده و 

خلق نقدینگی در بانک ها شتاب بگیرد.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد؛
تاثیرفروشاوراقدولتیبربورس
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 علی کفاشیان رئیس سابق فدراسیون فوتبال می گوید 
امکان واگذاری حق تبلیغات محیطی به باشگاهها وجود 

ندارد. او دلایل خود را در این باره بیان می کند.
در جریان این ماجرای اخیر بین بعضی باشگاه ها از 

جمله استقلال و سازمان لیگ هستید؟ 
بله. 

در زمان شما هم این بحث ها مطرح شد؟

بله بحث هایی بود ولی در هیات رئیسه سازمان لیگ 
نماینده باشگاه ها هستند. به نوعی در این ماجرا سازمان 
لیگ نماینده کل تیم های لیگ برتری هم به حساب می 
آید. آئین نامه مسابقات مشخص است. تبلیغات محیطی 
تعداد  اساس  بر  و  بوده  سازمان  این  اختیار  در  همواره 
تماشاگران و میزان توجه به مسابقات آنها، درآمدها را بین 

باشگاهها تقسیم می کنند. 
هستند  تلاش  در  باشگاه  چند  حاضر  حال  در 
این  قاعدتا  کنند.  خود  مال  را  محیطی  تبلیغات 
پیشنهاد به نفع باشگاههاست تا از این وضعیت مالی 

نجات پیدا کنند. 
من فکر نمی کنم این موضوع شدنی باشد. وقتی یک 
بازی برگزار می شود دو تیم در زمین مسابقه حضور دارند. 
سهم تیم مقابل چه می شود؟ الان شما با یک اسپانسر 
قرارداد بسته اید که تبلیغات کل ورزشگاه را به او بدهید. 
مگر فقط شما در زمین هستید؟ تیم رقیب هم باید پول 

بگیرد. تکلیف آن چیست؟ به نظرم این موضوع باید روشن 
شود. اگر سهم مشخص باشد، در آن صورت باید بحث 
کرد. در همه جای دنیا همین است. تبلیغات یک بازی 
برای دو تیم است. نمی شود شما به عنوان یک طرف 

بازی تبلیغاتت را به شرکتی بدهی. 
اگر تکلیف درآمد تیم حریف هم مشخص شود، چطور؟

من در کل فکر نمی کنم این پروژه انجام پذیر باشد. الان 
همه چیز مشخص است. سازمان لیگ نماینده باشگاه 
هاست. پول ها را می گیرد و بسته به چیزهایی که گفتم 
تقسیم می کند. ایده ای که الان مطرح شده به نظرم قابل 
اجرا نیست. من استقلال را مثال می زنم. این تیم در طول 
فصل ۳۰ بازی می کند. با ۳۰ تیم روبرو می شود. تکلیف 
در آمد آن ۳۰ تیم چیست؟ نمی شود گفت بازی های 
خانگی مال ما و خارج از خانه مال شما. این ها چیزهایی 
که باید مورد بحث باشد. در همه جای دنیا راه های درآمد 
تبلیغات محیطی هم  باشگاه ها مشخص است.  زایی 

معمولا به عهده اتحادیه ها یا سازمان های لیگ است. 
یعنی در لیگ برتر اتحادیه فوتبال تبلیغات محیطی 

را دارد؟
تا جایی که من می دانم همینطور است. 

دوره خود شما هم این تبلیغات محیطی داستان ها 
داشت. 

اولا این مسئله بر عهده سازمان لیگ است. آئین نامه 
خودشان را دارند و حتی بنده به عنوان رئیس فدراسیون 
کاملا  هم  درآمدها  کنم.  دخالت  آن  در  توانستم  نمی 
مشخص بود. دوره ای که مشکل خوردیم به خاطر عدم 
پخش بازی ها بود. اگر یادتان باشد بر سر حق پخش با 
صدا و سیما به مشکل خوردیم و چند هفته از مسابقات 
روی آنتن نرفت. خب این مسئله اصلا باب میل شرکت 
تبلیغاتی نبود. بالاخره توقع داشتند ما به تعهدات مان 
عمل کنیم. این شد که گفتند ما ضرر کردیم و از رقم اولیه 

کم کردند. 

ورزشی

 پیشکسوت فوتبال به انتقاد از مدیران پرسپولیس و سران فدراسیون فوتبال 
پرداخت.

محمد نصرتی در خصوص برتری پرسپولیس مقابل نساجی اظهار داشت: بازی 
خیلی سختی بود و من فکرش را نمی کرد پرسپولیس برای بردن در این دیدار تا این 
اندازه به مشکل بخورد. بازی خیلی پر برخورد و پر موقعیت بود و خدا را شکر سه 

امتیازش به پرسپولیس رسید.
وی افزود: جا دارد از بازی خوب مهدی عبدی هم تشکر کنم که خصوصاً روی گل 
دوم کلاس کاری بالای خودش را به نمایش گذاشت. در آن موقعیت سرتوپ زدن 
واقعاً از هر بازیکن ایرانی بر نمی آید و عبدی با این گل به نوعی پرسپولیس را نجات 

داد و سه امتیاز برای تیم به ارمغان آورد.
پیشکسوت پرسپولیس در مورد نگرانی بابت برتری های خفیف این تیم از سوی 
هواداران توضیح داد: شرایط اینطور نمی ماند و در شروع لیگ هستیم و همیشه 
ابتدای فصل تیم ها هنوز به شرایط آرمانی خودشان نرسیدند. هرچه جلوتر برویم 
اختلاف سطح تیم ها خودش را نشان می دهد و شرایط بدنی و همچنین هماهنگی 

با بازیکنان جدید بالا می رود و به نظرم اوضاع به مرور بهتر خواهد شد.
نصرتی در مورد جذب نفرات جدید و پنجره بسته پرسپولیس گفت: این واقعاً 
مسخره است و یک اشکال مدیریتی بزرگ است. چرا تیمی مثل پرسپولیس باید 

پنجره اش بسته باشد و نتواند بازیکن جذب کند؟ کجای دنیا می بینید تیم های بزرگ 
درگیر چنین مشکلات مسخره ای باشند؟ واقعاً این شرایط قابل تحمل نیست و باید 
فکری برای آن صورت بگیرد. شما ببینید استقلال مهاجم خارجی جذب کرده و 

چقدر شرایطش بهتر شده است. پرسپولیس هم به چنین بازیکنانی نیاز دارد. 
ضعف مدیریت فدراسیون در اختلاف اسکوچیچ و طارمی نشان داده شد

وی در مورد اینکه تا دوره قبلی وزارت ورزش پرسپولیس به حمایت متهم می شد 
و حالا این احساس عدم اجرای عدالت از سوی هواداران پرسپولیس شکل گرفته، 
گفت: تا وقتی دو باشگاه را یک نفر اداره می کند و دولتی هستند شرایط به همین 
می گویند  حالا  و  است  پرسپولیسی  سلطانی فر  می گفتند  قبلًا  است.  صورت 
سجادی استقلالی است ولی اصلًا چنین مسائلی وجود ندارد. با این حال وقتی دو 

تیم را یک نفر اداره می کند طبیعتاً این حرف و حدیث ها شکل می گیرد.
وی در مورد اختلافات داخلی تیم ملی میان اسکوچیچ و طارمی هم خاطرنشان 
کرد: این مسائل به ضرر تیم ملی تمام می شود و دودش در چشم تیم ملی می رود. 
هم مصاحبه اسکوچیچ در کرواسی اشتباه بود و هم جواب مهدی طارمی به آن 
مصاحبه. به نظرم فدراسیون فوتبال در این مورد ضعیف عمل کرد و باید ورود می کرد 

و ماجرا را مدیریت می کرد.
پیشکسوت فوتبال در مورد حواشی اخیر پیرامون فدراسیون فوتبال هم گفت: 

نباید به این مسائل پرداخته شود   از رسانه ها هم می خواهم به آن ورود نکنند. مطرح 
شدن مسائل این چنینی به فوتبال و چهره فوتبال ضربه می زند و زحمات بچه های 

تیم ملی هم اینجا زیر سوال رفته است.

محمد نصرتی: 
بستهبودنپنجرهبرایتیمیمثلپرسپولیسمسخرهاست

  

 ایمان / رضا ملکی
سال  قهرمان  قم  سرخپوشان  فوتبال  تیم 
گذشته فوتبال لیگ برتر استارت شروع تمرینات 
و  بومی  بازیکنان  از  گیری  تست  با  را  خود 

شهرستانی شروع نموده است.
محمد نویسی مدیرزحمتکش این تیم که با 
تلاشی تحسین برانگیز قصد دارد تا در مسابقات 
لیگ دسته سوم شروعی آبرومند برای فوتسال 
قم داشته باشد، دست به کار شد و نخست با 
دعوت از ناصر بختیاری مربی توانمند  سابق 
صبای قم قصد استفاده از سرمربی بومی را در 
تشکیلات تیمش داشت که بختیاری با اعلام 
اینکه در لیگ دسته ۳ مربیگری نمی کند نویسی را مجبورساخت که رویکردش به سمت  مربی غیربومی برود ودر هین راستا با 

حمید عبدل وند مربی خوش نام و اسلامشهری به توافق رسید تا هدایت این تیمر را برعهده بگیرد.
با انتخاب عبدل وند سرخپوشان استارت تمرینی خود را با تست گیری از بازیکنان غیر بومی در تهران به مدت ۳ روز آغاز 

نمودند و تمرینات با مربیان و بازیکنان بومی از شنبه یکم آبانماه در استادیوم هلال احمر استارت خورد.
تدارک خوبی برای این تیم دیده شده است استفاده از هادی گائینی بعنوان سرپرست که از مدیران با سابقه و خوشنام فوتبال 
قم محسوب میشود و مجتبی مبینی پور بازیکن شایسته واسبق تیم صبای قم که بعنوان مدیر اجرایی کار این تیم را جلو می برد 
و علی شابرم از خبرنگاران باسابقه و خوشنام قمی  که مدیریت تبلیغات و رسانه تیم را به عهده گرفته است تا اضافه شدن محسن 

یزدی از مربیان جوان و شایسته فوتبال قم دربدنه این تیم خبراز تحولی بزرگ در ساختار سرخپوشان می دهد.
با صحبتی که با محمد نویسی مدیرشایسته این تیم داشتم نگاه مدیریتی وی براصول درست تیمداری استوار بود الگوگیری 
از تیمهای باشگاهی برترکشوردر نوع حرکت  به سمت فوتبال نوین که در چند نوبت حضور وی درتهران  و حضور در تمرینات 
حاصل شد و نگاه درست به نحوه مدیریت صحیح درجذب منابع مالی میتواند نویسی را در راه پرپیچ و خمی که دارد به جاده 

ی موفقیت رهنمون سازد.
منتظر می مانیم که بدنه این تیم شکل واقعی به خود گیرد و بعداز مدتها شاهد باشیم که فوتبال قم از لیگ سه شروع و با صعود 

به لیگ دو و یک بار دیگر شاهد حضوری شایسته در لیگ برتر باشیم.به امید آن روز

مراسم تجلیل از داوران،مربیان و مدال آوران 
فرا ملی سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ استان برگزار 

گردید.
به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش 
از  مراسم  این  در  قم،  استان  جوانان  و 
قاسم  میدانی علی  و  دو  آوران هیات  مدال 
بابایی،امیر مقدمی و محدثه ابراهیم پور مدال 
رضایی  علی   ،۱۴۰۰ و   ۱۳۹۹ سال  آوران 
مربی تیم اعزامی به مسابقات جهانی، محمد 
حسن حسین زاده و امید مقدس زاده داوران 
هیات بدمینتون و مجید عباس زاده داور بین 
المللی هیات بوکس با حضور مدیر کل ورزش 

و جوانان استان قم تجلیل به عمل آمد. مدیر کل ورزش و جوانان استان قم ضمن آرزو کسب سهمیه در مسابقات آسیایی 
پیش رو اظهار داشت : استان قم در بخش همگانی قهرمانی و حرفه ای توفیقات بسیار مطلوبی را کسب نموده که این نتیجه 

زحمات دست اندرکاران ورزش و هیات های ورزشی میباشد .
منعم عنوان کرد : در ورزش همگانی اقدامات بسیار مطلوبی در سطح استان از جمله برگزاری جشنواره ها و همایش ها 
که موجب توسعه ورزش در بین افراد شده است و همچنین با توجه به شیوع ویروس کرونا فضای مجازی نقش بسزایی را در 
معرفی رشته های ورزشی بین افراد جامعه را داشته که هیات های ورزشی استان قم نیز از این ظرفیت به خوبی استفاده 

نموده اند.
وی گفت: ورزش قهرمانی نیز مانند سایر بخش ها رشد بسیار مطلوبی داشته که نتیجه آن همین قهرمانان ،داوران و 
مربیانی هست که در مسابقات فرا ملی حضور پیدا کرده و برای استان عناوین  مختلفی را کسب نموده اند که ماه حصل آن 

کسب ۵ سهمیه در مسابقات المپیک و پارالمپیک و همچنین کسب دو مدال با ارزش در رقابت های پارالمپیک  میباشد .
مدیر کل ورزش و جوانان استان قم در خصوص رشد  وتوسعه ورزش و زیر ساخت ها در استان اذعان کرد: قم با واگذاری 
اماکن ورزشی در اختیار هیات های نقش بسزایی در رشد و توسعه ورزش هم در بحث همگانی و هم در بخش قهرمانی را 
داشته که امسال سالن های اختصاصی برای هیات های ورزشی به ۴۲ مکان رسید و این فضای مطلوبی را برای توسعه 

ورزش فراهم خواهد کرد.

سرخپوشان نماینده فوتبال قم در لیگ دسته سوم کشور؛

استارتسرخپوشانبرایحضوریقدرتمند
با حضور مدیر کل ورزش و جوانان استان قم ؛

مدالآوران،داورانومربیانفراملیاستانقمتجلیلشدند

این  مسابقات از یازدهم آبان ماه آغاز می شود؛

اعزام5نمایندهقمبهکشتیجهانیبلگراد
از  اعم  قم  استان  نماینده   ۵
کشتی گیر، مربی و داور در کاروان 
زیر ۲۳  فرنگی  کشتی  ملی  تیم 
پیکارهای  مسافر  ایران  سال 
قاره  در  جهان  قهرمانی   ۲۰۲۱

اروپا شدند.
برپایه این گزارش ، برای حضور 
 ۲۰۲۱ جهانی  رقابت های  در 
نهایی  ترکیب  صربستان  بلگراد 
تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان 
مشخص شد و این تیم با حضور سه کشتی گیر، یک مربی و یک داور از استان قم 

روز شنبه هشتم آبان ماه ایران را به مقصد قاره اروپا ترک خواهد کرد.
تیم ملی کشتی فرنگی زیر ۲۳ سال ایران در حالی به پیکارهای جهانی صربستان 
اعزام می شود که اعضای این تیم را فرنگی کاران اوزان ۵۵، ۶۰، ۶۳، ۶۷، ۷۲، ۷۷، 
۸۲، ۸۷، ۹۷ و ۱۳۰ کیلوگرم تشکیل می دهند و نماینده های قم در اوزان ۶۳، ۶۷ 

و ۷۲ کیلوگرم به این رویداد بزرگ می روند.
در وزن ۵۵ کیلوگرم پویا دادمرز، ۶۰ کیلوگرم مهدی محسن نژاد، ۶۳ کیلوگرم 
علیرضا نجاتی، ۶۷ کیلوگرم محمدجواد رضایی، ۷۲ کیلوگرم امیر عبدی، ۷۷ 
کیلوگرم امین کاویانی نژاد، ۸۲ کیلوگرم محمد ناقوسی، ۸۷ کیلوگرم ناصر علیزاده، 
۹۷ کیلوگرم مرتضی القوسی و در وزن ۱۳۰ کیلوگرم امین میرزازاده اعضای تیم 

ایران در این مسابقات هستند.
مسوولیت سرمربیگری تیم ملی ایران را قهرمان اسبق این رشته یعنی فرشاد 
علیزاده بر عهده دارد و مربیان این تیم داود گیل نیرنگ، فرزاد ایمان علی زاده، 
مهدی علیزاده پورنیا و سینا طالب وند هستند که علیزاده پورنیا از مربیان جوان 

کشتی فرنگی قم در ترکیب تیم ملی ایران محسوب می شود.
داور  یعنی سعید عباسی  داور  دو  و  است  اسماعیلی  ملی رضا  تیم  ماساژور 
بین المللی کشتی قم به همراه نیما صادقی نیز این تیم را به سرپرست نبی ده مرده 
همراهی می کنند، در حالی که پیکارهای جهانی از عصر روز یکشنبه نهم آبان در 

بلگراد آغاز می شود و روز چهارشنبه ۱۲ آبان به پایان می رسد.
قرعه کشی تمام اوزان روز یکشنبه ۹ آبان انجام می شود و از بین کشتی گیران 
قم، علیرضا نجاتی در وزن ۶۳ کیلوگرم روز دوشنبه ۱۰ آبان به میدان می رود و 
محمدجواد رضایی به همراه امیر عبدی در اوزان ۶۷ و ۷۲ کیلوگرم نیز روز سه شنبه 

یازدهم آبان برابر حریفان خود حاضر می شوند.

دبیر هیات بدمینتون استان قم  خبرداد:
پیروزیرعدقمدرلیگبرتربدمینتونکشور

رعد پدافند هوایی قم در یک بازی حساس با نیجه ۳ بر ۲ برابر میزبان خود تیم 
دانشگاه یزد به پیروزی رسید. 

علی فرجی شامگاه پنجشنبه در همین خصوص در گفت و گویی ، افزود: تیم 
بدمینتون رعد پدافند هوایی قم در پنجمین هفته رقابت های لیگ برتر باشگاه های 

کشور برابر دانشگاه یزد به برتری رسید تا سومین پیروزی این فصل را کسب کند.
وی خاطرنشان کرد: در این مسابقه و در انفرادی اول مهران شهبازی از رعد قم 
۲ بر یک از سد امیرحسین حسنی از دانشگاه یزد گذشت و در انفرادی دوم نیز 
محمد پایروند بازیکن نماینده قم ۲ بر صفر سجاد ترابی از تیم میزبان را زمین گیر 

کرد.
دبیر هیات بدمینتون قم اضافه کرد: در بازی دو نفره اول مجتبی کاظم زاده و 
محمدعلی فقیه خراسانی از دانشگاه یزد، مهران شهبازی و صدرا صادقی از رعد 
قم را شکست دادند اما در دو نفره دوم محمدپایروند و امیرقاسمی از تیم قم با 
شکست ۲ بر صفر سجاد ترابی و محمدرضا حیدری از دانشگاه یزد، امیدهای تیم 

میزبان برای غلبه بر رعدی ها در یک بازی خانگی را نقش بر آب کردند.
وی یادآور شد: در انفرادی سوم نیز با وجود شکست دو بر صفر محمد معین 
خاکی از رعد در برابر محمد علی فقیه خراسانی از دانشگاه یزد، نتیجه نهایی این 

رقابت حساس ۳ بر ۲ به سود تیم قم رقم خورد.
تیم رعدپدافند هوایی قم از ۵ مسابقه اول خود در لیگ برتر بدمینتون کشور ۳ برد 

و ۲ باخت بدست آورده است.

سرپرست هیات دو و میدانی استان قم خبرداد:

دعوت4دومیدانیکارقمی
بهتیمملیبزرگسالان

سرپرست هیات دو و میدانی استان قم از دعوت ۴ ورزشکار قمی به اردوی تیم 
ملی دو و میدانی بزرگسالان کشور جهت حضور در بازی های آسیایی پیش رو خبر 

داد. 
ابوالفضل خدمتکاری شامگاه چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، افزود: 
نخستین مرحله از اردوی ملی پوشان دو و میدانی کشور با هدف حضور مقتدرانه 
این ورزشکاران در بازیهای آسیایی ۲۰۲۲ هانگژو چین و همچنین دستیابی به 
آمادگی لازم جهت شرکت در رقابتهای قهرمانی داخل سالن آسیا در نورسلطان-

قزاقستان از روز ۱۴ آبان ماه جاری در آکادمی ملی المپیک آغاز خواهد شد.
وی عنوان کرد: در این اردوی انتخاباتی علی قاسم بابایی، رضا ملک پور، امیر 
مقدمی و محدثه ابراهیم پور از ورزشکاران قمی برای حضور در اردو به کمپ تیم 
ملی فراخوانده شدند. خدمتکاری افزود: در این اردو متمرکز که در دو بخش آقایان 
و بانوان آغاز خواهد شد، ۴۷ ورزشکار  تمرینات آماده سازی را زیر نظر ۲۱ مربی 
پیگیری خواهند کرد و قرار است در حین برگزاری این اردو تدارکاتی معاینات 
پزشکی، تست های آمادگی جسمانی و کلاس های آموزشی برگزار شود که به 
همین دلیل حضور تمامی دعوت شدگان الزامی است.  وی ابراز داشت: در بخش 
آقایان ورزشکاران دعوت شده از روز ۱۴ آبان ماه وارد اردو خواهند شد و  تا روز ۱۷ 
آبان ماه به مدت ۴ روز ادامه خواهد داشت و بخش بانوان نیز از روز ۵ تا ۸ آذر ماه 

این اردو متمرکز برگزار خواهد شد.
 سرپرست هیات دو و میدانی قم تصریح کرد: همچنین در این اردوی انتخاباتی 
علی رضایی مربی بازیکن ساز و خوشنام قمی در کنار ورزشکاران حضور خواهد 

داشت.

علی موسوی:

استقلالمدعیجدیقهرمانیاست
پیشکسوت استقلال گفت: به طور حتم کیفیت فنی استقلال در هفته های 

آینده بهتر خواهد شد و این تیم می تواند تا روز آخر مدعی اصلی قهرمانی باشد. 
 »علی موسوی« با اشاره به پیروزی استقلال مقابل ذوب آهن در هفته دوم لیگ 
برتر باشگاه های ایران اظهار داشت: استقلال نسبت به هفته اول شرایط بهتری را 
در این مسابقه داشت و بازیکنان هماهنگی بهتری در زمین مسابقه داشتند. وی 
افزود: اینکه استقلال در هفته های ابتدایی از شرایط آرمانی به دور باشد طبیعی 
است چرا که نه تنها آبی پوشان بلکه همه تیم ها احتیاج به زمان دارند تا به هماهنگی 
کامل تاکتیکی برسند. پیشکسوت استقلال با اشاره به عملکرد یامگا خاطرنشان 
کرد: یامگا اگرچه زمان زیادی نیست که با استقلال تمرین می کند اما عالی بود و 
نشان داد فوتبالیست با هوشی است، او در نیمه اول بیشتر جناحین بازی می کرد 
اما در وقت دوم به دروازه ذوب آهن نزدیک تر بود  و خطرناک نشان داد. موسوی 
گفت: مصدومیت سید حسین حسینی که در همان دقیقه اول یک فرصت خوب 
را از حریف گرفت و بازی کردن مظاهری که دروازه استقلال را بسته نگه داشت 
نشان داد در هر تیمی دو دروازه بان آماده غنیمت است. وی تاکید کرد: به طور حتم 
کیفیت فنی استقلال در هفته های آینده بهتر خواهد شد و این تیم می تواند تا روز 
آخر مدعی اصلی قهرمانی باشد. بازیکن اسبق استقلال گفت:  جذب دو بازیکن 
خارجی دیگر در پست هافبک و مهاجم قدرت استقلال را چند برابر خواهد کرد و 

امیدوارم بازیکنان خارجی دیگر کیفیت بالایی همچون یامگا داشته باشند.

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: تراکتور تیم خوبی است و مقابل ما انگیزه دارد 
بنابراین بازی آسانی را مقابل این تیم

فرهاد مجیدی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر تراکتور در هفته سوم 
لیگ برتر فوتبال اظهار داشت: به طور حتم بازی راحتی در پیش نداریم اما به دنبال 

این هستیم تا بتوانیم بهترین عملکرد را داشته باشیم.
وی در خصوص آخرین وضعیت »رودی ژستد« بازیکن جدید استقلال اضافه 

کرد: فکر می کنم امروز کارهای قرارداد او نهایی شود اما به بازی فردا نمی رسد.
سرمربی استقلال در رابطه با بازیکنان غایب تیمش برابر تراکتور افزود: همه 

بازیکنان از جمله سید حسین حسینی به بازی فردا می رسند.
مجیدی در رابطه با برنامه ریزی سازمان لیگ گفت: در این باره حرف نمی زنم 

چون تخصصی ندارم.
وی با اشاره به شناختش از تراکتور ادامه داد: آنها تیم جوان و دونده ای هستند. 
همه تیم ها مقابل استقلال انگیزه زیادی دارند. ما هم سعی می کنیم با شرایط 

خوبی به میدان برویم و عملکرد خوبی داشته باشیم.
کریمی: بازی با استقلال جذاب و دشوار است

سرمربی تیم فوتبال تراکتور تبریز اظهار داشت: بازی با استقلال جذاب و البته 

سنگین است و هواداران از دیدن این مسابقه لذت خواهند برد.
فیروز کریمی در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر تراکتور در هفته سوم 
لیگ برتر فوتبال اظهار داشت: فردا بازی خیلی جذاب و البته سنگینی را شاهد 
خواهیم بود. معمولا تقابل تیم های رده سوم و چهارم در همه جای دنیا از حساسیت 
بالایی برخوردار است. درست است تیم چهارم ممکن است سهمیه بگیرد ولی 

همیشه سه تیم اول لیگ ها ویژگی های خاص دارند و این رقابت جالب می شود.
وی افزود: استقلال تیم خیلی خوبی است و بازیکنان جدید خارجی این تیم هم 
فوق العاده هستند. بازی های دو هفته ابتدایی استقلال در لیگ را دیدم.آنها تیم 

بسیار خوبی هستند و به نظر من امسال حرف های زیادی برای گفتن دارند.
سرمربی تیم فوبتال تراکتور اضافه کرد: تیم ما در بازی اول به خاطر بسته بودن 
پنجره نقل و انتقالاتی با مشکل مواجه شد و با وجود تسویه حساب، پنجره نقل و 
انتقالاتی باز نشد. به همین خاطر مجبور شدیم در پست دفاع وسط از یک بازیکن 

جوان استفاده کنیم.
کریمی تاکید کرد: به نظر من تیم ما می تواند برای کسب سهمیه با سایر تیم ها 
رقابت کند. بازی فردا هم از نظر من تماشاگر پسند باشد و دو تیم بازی نزدیکی را 

ارائه خواهند داد.
وی در رابطه برنامه لیگ گفت: شرایط به نحوی است که زمان برگزاری بازی ها 
دست خودشان نیست چرا که تعطیلی به خاطر مسابقات تیم ملی در این شرایط 
طبیعی است. مسوولان فعلی سازمان لیگ منظم هستند و شرایط را درک می کنند.
با درآمد باشگاه ها از تبلیغات محیطی  سرمربی تیم فوتبال تراکتور در رابطه 
تصریح کرد: در همه جای دنیا باشگاه ها از این راه درآمد دارند. مگر می شود که 
سازمان لیگ ما از این شرایط درآمد نداشته باشد. باشگاه های دولتی که تکلیفشان 
مشخص است اما ما جزو باشگاه های خصوصی هستیم. خواهش من این است که 
بعد از هر بازی بحث تبلیغات با باشگاه ها تسویه شود چرا که درآمد دیگری نداریم. 
در شرایط فعلی باشگاه های ما نمی توانند درآمدزایی داشته باشند و تنها راه تبلیغات 
محیطی و حق پخش تلویزیونی استکه باید در این زمینه همکاری با باشگاه ها 
بیشتر شود. البته امیدوارم که روزی همه باشگاه ها خصوصی شوند. فوتبال ما باید 

مانند همه جای دنیا حرفه ای شود.
به مصاف  آزادی  از ساعت ۱۸ در ورزشگاه  تراکتور عصر روزشنبه  تیم فوتبال 

استقلال خواهد رفت.

همه تیم ها برابر استقلال انگیزه دارند؛

مجیدی: مقابل تراکتور بازی آسانی در پیش نداریم

علی کفاشیان:

فعلانمیشودتبلیغاتمحیطیرابهباشگاههاداد!
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جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

تنزلسخنانمرجعیتبهکنشسیاسی
جفابهاسلاموانقلاباست

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای در محکومیت اهانت به ساحت 
مرجعیت آورده است: بی شک تنزل دادن سخنان مرجعیت معظم، به پایین ترین 

سطح کنش های سیاسی جفا به اسلام، انقلاب و مرجعیت دینی است. 
در نسخه ای از این بیانیه که عصر پنج شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده 
است: مرجعیت در قاموس سیاسی و اجتماعی شیعه دارای جایگاهی رفیع 

می باشد و پاسداشت آن، تجلیل از مقام انبیای عظام و تکریم علم و دین است.
 بیانیه ادامه یافته است: یادداشت انتقادی یکی از نویسندگان در نقد سخنان 
حضرت آیت الله العظمی صافی گلپایگانی تحلیلی غیرمنصفانه بود، مرور مواضع 
قاطع و انقلابی آن مرجع معظم این حقیقت را آشکار می سازد که ایشان فراتر از 
اختلافات و نگاه های سیاسی جناحی موضع می گیرند و با شناخت و بصیرت 
انقلابی در راستای اهداف انقلاب اسلامی به مسائل جامعه ورود پیدا می کنند، 
بی شک تنزل دادن سخنان مرجعیت معظم، به پایین ترین سطح کنش های 

سیاسی جفا به اسلام، انقلاب و مرجعیت دینی است.
بیانیه می افزاید: آیت الله العظمی صافی گلپایگانی با سوابق درخشانی همچون 
حضور در مبارزات سیاسی ضد رژیم منحوس پهلوی، حضور در حلقه اصحاب 
خاص حضرت آیت الله العظمی بروجردی همراهی با حضرت امام خمینی در 
مبارزات نهضت اسلامی و پس از انقلاب نیز با عضویت در مجلس خبرگان قانون 
اساسی و دبیری شورای نگهبان، حمایت و همراهی همیشگی خود را با نظام و 
انقلاب اسلامی نشان داده است. در ادامه آمده است: امروز نیز ایشان با شناخت 
از اقتضائات و نیازهای کشور به رفع مشکلات معیشتی اشاره داشته و می فرمایند: 
باید با تمام کشورهای دنیا با عزت و اقتدار رابطه داشته باشیم، شما باید با عقلانیت 
و تعامل سازنده، حقوق ملت را احقاق کنید، با حفظ منافع کشور و با عزت با 
جهان در ارتباط باشیم.  بیانیه حاکی است: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با 
تاکید بر حفظ احترام مرجعیت دینی و پاسداشت جایگاه آن مرجع عالیقدر که 
همواره مورد تاکید رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت آیت الله العظمی خامنه ای 
نیز بوده است، اعلام می دارد:  لازم است اصحاب قلم در هر فعل و قولی، شان 
عظیم مرجعیت را ارج نهاده و با عدالت، انصاف و تقوا قلم بزنند. در بخشی از این 
بیانیه خاطرنشان شده است: مراجع بزرگوار ما با بصیرت و علم سخن می گویند و 
بر اساس تکلیف الهی و خیرخواهی برای نظام اسلامی قدم بر می دارند، سخنان 
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی تاکید بر سیاست نظام در ارتباط حکیمانه، 
عزتمندانه و بر اساس مصالح کشور و منافع مردم با دنیاست. بیانیه در خاتمه 
ابراز امیدواری کرده است که همگان با رعایت اخلاق رسانه ای و آداب اسلامی 
در راستای حفظ منافع کشور قلم زده و از تکمیل پازل دشمن و ایجاد اختلاف و 

دودستگی در جامعه بپرهیزند.
 

مرکز مدیریت حوزه های علمیه :

هرگونهاهانتبهساحتمرجعیت
محکوماست

مرکز مدیریت حوزه های علمیه نیز در بیانیه  آورده است: حوزه های علمیه ضمن 
دعوت همه نخبگان، سیاستمداران و اهالی رسانه و فرهنگ به همدلی و هم 
افزایی و تبعیت از تدابیر حکیمانه رهبر معظم انقلاب در مسیر پرپیچ و خم گذر از 
مشکلات کشور، هرگونه تعرض به ساحت مرجعیت را محکوم کرده، از مسئولان 
محترم، و هم ارباب رسانه انتظار دارد زمینه های اینگونه اقدامات را برطرف نمایند.
در این بیانیه آمده است: مرجعیت در اندیشه اسلامی و مکتب اهل بیت)ع( از 
جایگاهی رفیع و با عظمت برخوردار است و صیانت از آن وظیفه شرعی و انقلابی 
و ملی همگان است و همواره امام راحل و رهبری معظم انقلاب اسلامی بر آن 
تاکید داشته اند، مراجع تقلید شیعه همواره در طول تاریخ پر از فراز و نشیب جامعه 
اسلامی، در دفاع از کیان اسلام، ارزش های اسلامی و مکتبی و حقوق و منافع 
مردم مسلمان و ملت ایران پیشرو بوده، با بصیرت، آگاهی و دلسوزی نسبت به 
حل مشکلات، نقش خویش را مجاهدانه ایفا کرده و می کنند و خاطرات فراوانی در 
اذهان مردم متدین ایران از این نقش آفرینی های به هنگام نقش بسته و به یادگار 
مانده است. بیانیه می افزاید: در این روزها، واکنش ناروا و دور از انصاف نسبت به 
دیدار یکی از قله های علمی حوزه های علمیه و مرجع عالیقدر حضرت آیت الله 
العظمی صافی گلپایگانی که سابقه ای درخشان و دیرین و پرافتخار در خدمت 
به اسلام عزیز و حوزه های علمیه و نظام اسلامی و مکتب جعفری داشته اند و از 
باب خیرخواهی و دلسوزی نسبت به وضعیت اقتصادی و فشارهای کمرشکن به 
مردم، کارگزاران نظام را به حل مشکلات اقتصادی و راه های آن توصیه کرده اند 
موجب تاسف و تاثر حوزه های علمیه می باشد. در بخشی از این بیانیه تصریح شده 
است: حوزه های علمیه ضمن دعوت همه نخبگان، سیاستمداران و اهالی رسانه 
و فرهنگ به همدلی و هم افزایی و تبعیت از تدابیر حکیمانه رهبر معظم انقلاب در 
مسیر پرپیچ و خم گذر از مشکلات کشور، هرگونه تعرض به ساحت مرجعیت را 
محکوم کرده، از مسئولان محترم، و هم ارباب رسانه انتظار دارد زمینه های اینگونه 
اقدامات را بر طرف نمایند.  گفتنی است: در پی سخنان اخیر آیت الله لطف الله 
صافی گلپایگانی از مراجع تقلید مقیم قم در خصوص گرانی و روابط خارجی، 
یادداشتی در یکی از تارنماهای خبری منتشر شد که تعابیر متفاوتی از جمله 

»تحلیل سراپا غلط« را درباره آن بکار برده بود.

آیت الله جوادی آملی:

همگانخودرادرخصوصامنیتکشور
مسئولبدانند

آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید بیان کرد: مهم آن است که همگان 
خود را در خصوص امنیت کشور مسئول بدانند و در این راستا به وظایف خود عمل 

کنند. 
این مرجع تقلید روز پنجشنبه در دیدار سردار غلامرضا جلالی رییس سازمان 
پدافند غیرعامل کشور بیان داشت: همه ما موظفیم دین و کشور خود را حفظ 
کنیم و خداوند مقدمات انجام این وظیفه را فراهم نموده است، چراکه اگر مقدمات 
این مهم فراهم نبود خداوند چنین دستوری به ما نمی داد لذا نه جای ترس و 
نگرانی است و نه جایی برای عقب نشینی. وی همچنین تاکید کرد:  ما اگر مشکل 
داخلی نداشته باشیم از دشمن خارجی هیچ کاری ساخته نیست. این مرجع 
تقلید در ادامه با اشاره به ایام هفته وحدت خاطرنشان کرد: هفته وحدت فرصتی 
برای یادآوری همین نکته است که باید با حفظ وحدت خود را در قبال وظایف 
ملی مسئول بدانیم و بی تفاوت نباشیم تا خداوند بیش از گذشته به ما در این راه 
توفیق عطا بفرماید. در ابتدای این دیدار سردار جلالی گزارشی از رویکردهای نوین 
پدافند غیرعامل کشور در راستای مقابله با شیوه های تهاجمی جدید دشمنان به 

ویژه تهدیدات ترکیبی و سایبری دشمنان، ارائه نمود.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:  

باچشمانیبازمیتوانتوطئهدشمنانرا
خنثیکرد

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز در دیدار سردار غلامرضا جلالی رییس 
سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت : با چشمانی باز می توان توطئه دشمنان را 

خنثی کرد
آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به اینکه باید مراقب تهدیدات و نقشه های 
غافلگیرانه دشمن مانند حمله سایبری اخیر به جایگاه های سوخت ایران بود 
گفت: با چشمانی باز و اقدامات از قبل برنامه ریزی شده می توان طراحی های 
دشمنان را خنثی کرد و قدم های موثری برای مقابله با جنگ نرم دشمنان برداشت.
وی با بیان اینکه تهدیدات فضای مجازی و جنگ نرم فقط ایران اسلامی را تهدید 
نمی کند افزود: آمریکا نیز در ردیف اول جنگ نرم و حملات سایبری قرار دارد و این 

یعنی هیچ کشور ها از خطرات حملات سایبری محفظ نیست.

مراجع و علمای حوزه علمیه قم در دیدار با وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات نسبت به کاهش هزینه ارتباطات فضای 
مجازی به همراه استفاده حداکثری از فرصت های فضای 
مجازی و کاهش آسیب ها و تقویت زیرساخت ها تاکید کردند 
و از اهمیت این فضا در ایجاد بستر مطلوب برای شفافیت و 

مبارزه با فساد سخن گفتند. 
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دیدارهای 
جلسه  در  حضور  با  را  قم  به  شنبه  پنج  روز  سفر  در  خود 
کمیسیون سیاسی و اجتماعی دبیرخانه مجلس خبرگان 
با  ای  جداگانه  دیدارهای  در  آن  از  بعد  و  کرد  آغاز  رهبری 
آیات علوی گرگانی، نوری همدانی همدانی، مکارم شیرازی 
از مراجع تقلید، سیدمحمد سعیدی تولیت آستان مقدس 
حضرت معصومه)س( و علی رضا اعرافی مدیرحوزه های 
علمیه کشور دیدار و گفت و گو کرد. دیدار وزیر ارتباطات با 
آیت الله مکارم شیرازی از دیگر مراجع تقلید نیز بدون حضور 

خبرنگاران برگزار شد.
زارع پور در این سفر با تاکید بر ضرورت ایجاد قوانین و 
های  شبکه  اهمیت  از  مجازی  فضای  نیاز  مورد  مقرارات 
اجتماعی در شفافیت اداری، جلوگیری از فساد و حمایت 
اینترنت  اندازی  راه  از  و  گفت  سخن  داخلی  تولیدات  از 
پاک کودک و نوجوان تا پایان سالجاری خبر داد و در جمع 
خبرنگاران قمی تاکید کرد که راه اندازی شبکه ملی اطلاعات 
به معنای قطع دسترسی به اینترنت جهانی و یا مسدودسازی 

آن نیست.
آیت الله علوی گرگانی: هزینه ارتباطات فضای مجازی 

کاهش یابد
آیت الله سیدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید در دیدار 
با زارع پور با بیان اینکه باید تلاش کنیم بهترین زیرساخت 
های مجازی را فراهم شود، گفت: وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات باید با کاهش هزینه های فضای مجازی امکان 

دسترسی با سهولت تمام مردم از این فضا را فراهم نماید.
دولت  در  داریم  امید  داشت:  اظهار  تقلید  مرجع  این 
سیزدهم بتوان وضع بهم ریخته کشور به نظم کامل درآمده و 
از شرایط کنونی خارج شود و در این مسیر باید مردم با دولت 

همراهی داشته باشند.
مشکلات  حل  و  کشور  اصلاح  گفت:  تقلید  مرجع  این 
کشور حتما دارای راه هایی است و باید به دنبال پیدا کردن 

راهکارهای برطرف شدن مشکلات باشیم.
آیت الله علوی گرگانی مشکلات اخیر سیستم سوخت را 
مورد توجه قرار داد و یادآور شد: هدف دشمن از این قبیل 
اقدامات این است که مردم را ناراضی کند تا آنها را به خیابان 

بکشاند.
وی اضافه کرد: در این بین مسوولان باید تلاش کنند با 
اقدامات موثر و اثبات کارآیی نظام نقشه های دشمنان را 

خنثی کنند.
وزیر ارتباطات: همه زندگی مردم با فضای مجازی گره 

خورده است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در دیدار این مرجع 
با فضای مجازی گره  روزانه مردم  ابعاد  تمام  تقلید گفت: 
خورده است و مشکلات اخیر جایگاه سوخت نشان از درهم 

تنیدگی زندگی مردم با فضای مجازی است.
وی بیان کرد: به دلیل وجود برخی مشکلات جو ناامیدی 
بر کشور حاکم است و ما در دولت تلاش می کنیم با اقدامات 
لازم ضمن اثبات کارآیی حاکمیت، امید را به مردم بازگردانیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت:بخشی از مشکلات 
دیگر  بخش  و  خارجی  های  تحریم  دلیل  به  کشور  امروز 
وی  است.  شده  ایجاد  داخلی  های  کاری  کم  بخاطر  نیز 
خاطرنشان کرد: فضای مجازی فرصت بی نظیری برای ایجاد 
شفافیت، صدور فرهنگ غنی ایرانی-اسلامی، جلوگیری از 

فساد و غیره است.
زارع پور گفت: تلاش ما این است تا با راه اندازی طرح 
بزرگ شبکه ملی اطلاعات، فضای مجازی در تراز انقلاب 
اسلامی را عملیاتی کنیم. وی خاطرنشان کرد: باید از فرصت 
های شبکه های مجازی بیشترین استفاده را داشته باشیم و 

تهدیدات آن را در حد ممکن از بین ببریم.
آیت الله نوری همدانی بر استفاده از ظرفیت های 

فضای مجازی تاکید کرد
آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید نیز در دیدار وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه برای معرفی اسلام 
باید از وسیله و ابرازهای موجود استفاده شود، گفت: فضای 
مجازی باید باشد چرا که بسیاری از مطالب و معارف از این 

طریق منتقل می شود.
وی اظهار کرد: در کنار استفاده از فرصت ها و ظرفیت های 
فضای مجازی باید در برابر آسیب های این فضا حساسیت به 

خرج دهیم و مانع از انتشار برخی مسائل بشویم.
وی بیان داشت: کارهای آسان را همه می توانند انجام 
بدهند و ما باید بتوانیم کارهای دشوار را در شرایط سخت 
انجام بدهیم که یکی از نمونه های بارز در این زمینه ایجاد 

انقلاب اسلامی توسط امام راحل بود.
زارع پور: فضای مجازی در افزایش شفافیت و رفع فساد 

موثر است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در این دیدار گفت: از 
نظر ما فضای مجازی یک فرصت بی نظیر است که می تواند 
در کاهش فساد، افزایش شفافیت، حذف امضاهای طلایی 

وغیره بیشترین اثر را داشته باشد.
وی افزود:  برای حل مشکلات اقتصادی و سایر چالش های 
موجود در کشور همدلی در بین تمام نهادهای حاکمیتی 
ابراز  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر  است.  شده  ایجاد 
داشت: مردم شریف و نجیب ایران به واسطه این مشکلات 
با گرفتاری هایی رو به رو هستند و باید کاری کنیم که امید 

به مردم بازگردد.
زارع پور خاطرنشان کرد: به واسطه سفرها و سال هایی که 
در خارج از کشور زندگی کرده ام می گویم، هر کدام از این 
مشکلاتی که برای مردم ما ایجاد شده برای سایر ملت ها 
حادث می شد، آن کشورها دچار چالش اساسی می شدند.

کنار  در  آموز  دانش  میلیون   ۱۴ کرد:  خاطرنشان  وی 
هزاران دانشجویان به همراه بسیاری از مشاغل و حوزه های 
اقتصادی امروزه از فناوری و و فضای مجازی برای پیشبرد 

کارهای خود استفاده می کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: به عقیده ما این 
ابعاد  امروز  و  وزارتخانه جزء سه وزارتخانه مهم دولت است 

مختلف زندگی مردم با این مساله گره خورده است.
وزیر ارتباطات: از گوشی ایرانی استفاده می کنم

دیدار  در  همچنین  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 

مدیرحوزه های علمیه گفت: از زمانی که وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات شدم از گوشی ایرانی استفاده می کنم این 
در حالی است که شرکت بومی" جی ال ایکس" هم اکنون در 

آستانه ورشکستگی قرار گرفته است.
عیسی زارع پور ، افزود: روزگاری در شرکت ایرانی" جی 
ال ایکس" حدود ۲ هزار نفر مشغول کار بودند که هم اکنون 
بدلیل عدم حمایت های لازم از تولید داخل کارکنان این 

شرکت به ۲۰۰ نفر رسیده است.
وی در ادامه بیان کرد: حساسیت های اجتماعی نسبت 
به کارهای سلبی و ایجابی در حوزه فضای مجازی بسیار 
بالا رفته و تمام زندگی روزمره مردم را تحت تاثیر قرار می 

دهد.
زارع پور گفت: تغییر برخی ریل گذاری ها، دائقه های 
فرهنگی ایجاد شده و مباحث فنی عملیاتی شده در ایران 

طی سالهای گذشته بسیار دشوار است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تا زمانی که مسوولان و 
نخبگان از پلتفرم های بومی استفاده نمی کنند نمی توان 
انتظاری از مردم داشت، یادآور شد: تغییر ذائقه های فرهنگی 
موجود در ایران بصورت دفعی وجود ندارد و نیازمند کارهای 

بلندمدت است.
و  مردم همراه  و  اگر مسوولان  کرد:  پور خاطرنشان  زارع 
همدل شوند می توانیم در تمام پلتفرم های مطرح خارجی، 
کمترین  اینکه  بدون  کنیم  اندازی  راه  بومی  های  نسخه 

اختلالی در روند خدمات ایجاد شود.
ادامه داد: مونتاژ یک  ارتباطات و فناوری اطلاعات  وزیر 
مساله مورد قبول در صنعت جهانی است و هم اکنون بسیاری 
از برندهای مطرح تلفن همراه در کشورهای دیگر مونتاژ می 

شود و شرکت پردازنده و فقط نسخه اصلی را در اختیار این 
شرکت های فراملیتی قرار می دهد.

مدیرحوزه های علمیه قم: هرشب غصه فرار مغزها را 
می خورم

مدیر حوزه های علمیه کشور نیز در دیدار زارع پور گفت: 
یکی از عوامل فرارمغزها از عدم وجود زیرساخت های لازم 
جهت فعالیت آنهاست که بخشی از این امکانات و زیرساخت 

ها در بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات تعریف می شود.
آیت الله علی رضا اعرافی افزود: به دولت سیزدهم امیدهای 
زیادی بسته شده و باید همه در کنار هم بتوانیم انتظارات 
فضای  حوزه  کرد:  خاطرنشان  وی  کنیم.  محقق  را  مردم 
به همراه  پردازی  ایده  و  فنی  منظر  از  ارتباطات  و  مجازی 
مباحث فرهنگی و اجتماعی نیازمند مطالعات و تحقیقات 
کارشناسی شده است که در موضوع دوم حوزه های علمیه 
می توانند در بهبود وضعیت فرهنگی حاکم بر فضای مجازی 
مثمر ثمر باشند. مدیرحوزه های علمیه کشور تصریح کرد: در 
قالب فلسفه مضاف بسیاری از مباحث مانند فلسفه فضای 
مجازی، شبکه های اجتماعی و سایر مباحث و مسائل جدید 

دنیای معاصر مورد توجه قرار گرفته است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهار داشت: کاربست 
فناوری های جدید و پژوهش و تحقیق در علوم اسلامی از 
تولید تا توزیع یکی از مباحث مهمی است که می توان برای 

نشر معارف دینی در گستره جهانی انجام شود.
کرد:  خاطرنشان  رهبری  نگهبان  شورای  فقهای  عضو 
حرکت های بزرگی در قم و نهادهای حوزوی خارج از قم در 
خصوص تولید محتوا شروع شده اما این فعالیت ها به اندازه 

نیازها و مقتضات امروز نیست و باید توسعه یابد.
اعرافی افزود: داشتن رویکرد بین الملل اسلامی مبتنی 
وزارت  های  فعالیت  تواند  اسلامی  انقلابی  های  ارزش  بر 

ارتباطات و فناوری اطلات را اثرگذارتر کند.
تولیت حرم حضرت معصومه: تمام فضای مجازی 

فرصت است
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( نیز در بخشی 
از دیدار با زارع پور گفت: به اعتقاد ما فضای مجازی بصورت 
تمام فرصت است و این فضا برای پیشرفت، بهبود و سلامت 

کارها فرصت بسیار ارزشمندی به وجود آورده است.
وی ابراز داشت: در تمام پدیده های طبیعی و غیرطبیعی 
در کنار زیبایی ها و فرصت ها ممکن است آسیب و چالش 
هایی نیز وجود داشته باشد که باید از معضلات آن کاست. 

عضو مجلس خبرگان رهبری یادآور شد: مقام معظم رهبری 
در دولت قبل بارها نسبت به سالم سازی و ساماندهی فضای 
مجازی به دولتمردان توصیه کردند، درخواست امروز خانواده 
ها این است که دولت آسیب ها و مشکلات این فضا را از بین 

ببرد و فضای سالمی برای جامعه به ارمغان بیاورد.
و  معارف  نشر  در  مجازی  فضای  فرصت  به  اشاره  با  وی 
معنویت، خاطرنشان کرد: عرضه معنویت حرم مطهر حضرت 
بسیار  تاثیرات  مردم  برای  فضا  همین  در  معصومه)س( 

مطلوبی داشته است.
سعیدی تصریح کرد: باید شرایطی در فضای مجازی کشور 
حاکم شود که سبب فاصله بین افراد یک خانواده و یا از هم 

پاشیدگی آن به خاطر وجود آسیب های این فضا نشود.
آیت الله مکارم شیرازی: بدون اصلاح فضای مجازی 

هیچ مشکلی رفع نمی شود 
آیت ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید با تاکید بر لزوم 
اصلاح و ساماندهی فضای مجازی، به نگرانی های موجود در 
این زمینه اشاره و تاکید کرد: هیچ کدام از مسائل و مشکل ها 

را جز با اصلاح فضای مجازی نمی توانیم حل کنیم.
و  ارتباطات  وزیر  زارع  دیدار عیسی  در  تقلید  مرجع  این 
فن آوری اطلاعات با اشاره به اهمیت فضای مجازی، توصیه 
های مهمی خطاب به وزیر ارائه کرد و اظهار داشت: ما در 
زیادی  مشکل های  جدید  فناوری های  و  ارتباطات  مساله 
داریم، از یک طرف اجانب و دشمنان سعی دارند از همین 
راه نفوذ کرده و امنیت، اقتصاد و همه چیز ما را به هم بریزند، 
از طرف دیگر در داخل کشور نیز افرادی سودجو هستند که 
تنها به درآمد خود فکر می کنند و برای آنها مهم نیست چه 

خطر و تهدیدی متوجه جامعه می شود.

وی با تاکید بر لزوم اصلاح و ساماندهی فضای مجازی، به 
نگرانی های موجود در این زمینه اشاره  و تاکید کرد: هیچ 
کدام از مسائل و مشکل ها را جز با اصلاح فضای مجازی 
حل  راه  یک  این ها  کردن  حل  اما  کنیم  حل  نمی توانیم 
سطحی و روزمره داشته و یک راه حل عمیق دارد که باید 
به صورت ریشه ای به دنبال درمان بود و البته ابزارهای لازم 
دانشگاهها،  پرورش،  و  آموزش  ارتباطات،  وزارت  جمله  از 
اختیار  در  را  مختلف  تریبونهای  مطبوعات،  صداوسیما، 
داریم که با بهره گیری درست از این ابزارها می توانیم به حل 
مشکل ها برسیم. آیت الله مکارم شیرازی در ادامه با تاکید بر 
لزوم اهتمام جدی مسئولان برای حل مشکل های اقتصادی، 
تمامی دستگاه های اجرایی و مسئولان بخشهای مختلف را 
به هماهنگی هر چه بیشتر در این جهت توصیه کرد و گفت: 
در کنار هماهنگی، همدلی و جدیت مسئولان؛ مردم هم باید 
همراهی و حمایت کنند تا مشکلات حل شود؛ اگر مسئولان 
بتوانند اعتماد مردم را جلب کنند حل مشکلات آسان تر 

خواهد شد.
وی اضافه کرد: ملت ما مردمانی مقاوم و پایدار هستند و 
سال ها تحت فشار اقتصادی و تحریم های بی نظیر دشمنان 
مقاومت کردند و دشمنان هم به خوبی می دانند غلبه بر این 
ملت آسان نیست، جالب این که در بسیاری از عرصه ها بر 
خلاف تصور دشمنان به جای عقب گرد ملت و نظام اسلامی 

ما پیشرفت کرده است.
این مرجع تقلید در ادامه به ماهیت جمهوری اسلامی اشاره 
کرده و گفت: ما جمهوری اسلامی هستیم، هم جمهوری و 
اسلامی و باید هر دو جنبه را حفظ و تقویت و تکمیل کنیم، 
در تمامی عرصه ها از جمله ارتباطات، صدا و سیما، آموزش 
و پرورش و دانشگاه باید جنبه های مذهبی  و دینی رعایت 
شود؛ آنچه عامل اقتدار ما در برابر دشمنان شده همین دو 

عامل حضور مردم و عنصر ایمان و اعتقاد آنان بوده است.
 آیت الله مکارم شیرازی افزود: اگر در زرادخانه های دشمنان 
توپ و تانک و سلاحهای آنچنانی پیدا می شود، ما چیزی به 
نام اعتقاد به جهاد، شهادت و ولایت داریم و با اتکا بر همین 
عناصر می توانیم دشمن را شکست دهیم و تاکید می کنیم 
که نباید این سلاح به هیچ وجه کند شود. وی همچنین 
ابراز امیدواری کرد: با همت مسئولان و همکاری همه مردم 
و رعایت دستورالعمل های بهداشتی هر چه سریعتر شرایط 
کشور عادی و زمینه بازگشایی مدارس و مراکز آموزش عالی 
و حوزه ها و رونق مجدد و بیش از پیش علمی کشور فراهم 

شود.
 آیت الله مکارم شیرازی همچنین در خصوص موقعیت ویژه 
فرهنگی، علمی و دینی شهر قم نکته های مهمی را بیان نمود 
و گفت: قم خاستگاه انقلاب و پایگاه فقاهت و مرجعیت و 
شهری مذهبی و متعلق به تمام جهان اسلام و تشیع است و 

باید به این شهر توجه ویژه ای شود.
وزیر ارتباطات: اینترنت کودک و نوجوان تا پایان سال 

راه اندازی می شود
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در این دیدار با تاکید 
بر راه اندازی اینترنت کودک و نوجوان تا پایان سال، گفت: در 
اینترنت کودک و نوجوان آسیب های موجود در فضای مجازی 
وجود نخواهد داشت و زیرساخت لازم برای استفاده پاک از 
برای خانواده ها  آن  از  استفاده  اما  ایجاد می شود  اینترنت 

اختیاری است.
وی افزود: هدف غایی وزارتخانه در دوره جدید این است 
که بتواند فضای مجازی در تراز انقلاب اسلامی را راه اندازی 
کند، همچنین تحقق شبکه ملی اطلاعات بعنوان زیرساخت 
فضای مجازی برای رفع نیازهای مردم با استفاده از سرویس 
های داخلی با سرعت و کیفیت مناسب نیز بصورت جدی 

دنبال می شود.
زارع پور اظهار داشت: فناروی اطلاعات و فضای مجازی 
فرصتی برای حل مشکلات کشور و ارتقای کارآمدی است و 
در این راستا دولت الکترونیک برای افزایش کارآیی و کاستن 
از فساد و افزایش شفافیت صرفا با ایجاد این زیرساخت ها 

محقق می شود.
وی فرصت های فضای مجازی را مورد توجه قرار داد و یادآور 
شد: اگر زیرساخت های فناوری اطلاعات در کشور تکمیل 
شود می توان شاهد ایجاد مشاغل زیادی در این حوزه باشیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: ذات فضای 
مجازی یک پدیده اجتماعی است که به دلیل ویژگی های 
چنین پدیده ای همراه با برخی تبعات و آسیب ها است اما 
نگاه ما بر این فضا نگاه فرصت آفرینی و استفاده حداکثری 
از قابلیت های آن و تلطیف چالش ها و پیشگیری از آسیب 
هاست چرا که نگاه صفر و صدی و برخورد سلبی  در این 

عرصه راهگشا نیست.
وی با بیان اینکه فضای مجازی یک فضای سیال و در حال 
تغییر است، گفت: سطح دانش و مهارت مردم در استفاده از 
فضای مجازی باید به حدی برسد که مردم خودشان بدانند 

که نباید هر محتوا و مطلبی را مشاهده کنند.
وزیر ارتباطات: فضای مجازی باید دارای قوانین خاص 

خود باشد
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین در دیدار اعضای 
کمیسیون سیاسی و جتماعی دبیرخانه مجلس خبرگان 
رهبری نیز گفت: فضای مجازی باید دارای قوانین و مقررات 
خاص خود باشد. هم اکنون گمنامی کاربران چالش جدی 
است؛ مسائل فضای مجازی در ایران هنوز حل نشده است. 
وی با بیان اینکه فضای مجازی مانند یک شمشیر دولبه 
است، افزود: در حوزه فرهنگ سازی آسیب ها، چالش ها و 

فرصت های موجود در این فضاها جدی گرفته نشده است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در هیج کجای دنیا 
فضای مجازی را به حال خود رها نمی کنند و حتی آنهایی که 
این فضاها را بوجود آورده  درصدد فرهنگ سازی و جلوگیری 

از آسیب های آن برآمده اند.
با توجه به  زارع پور اظهار داشت: طراحان گوگل امروزه 
آسیب های موجود در این فضا اجازه هر گونه استفاده ای 
به نوجوانان خود نمی دهند و سازوکارهایی برای جستجوی 

ایمن و اخلاق مدار در آن پی ریزی کرده اند.
وی خاطرنشان کرد: از نظر ما فضای مجازی یک حوزه 
فرصت ساز است و مزیت های آن بیشتر از آسیب ها است 
و این فضا امروزه با تمام ابعاد زندگی مردم گره  خورده و به 
ویژه بعد از شیوع کرونا حضور این فضا در زندگی مردم بیشتر 

شده است.
دوره  در  داشت:  ابراز  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
جدید پلتفرم ها زندگی بشر را مدیریت می کنند و حکمرانی 
به دست آنها افتاده است و امروز مرز کشورها جایی است که 

این پلتفرم ها وجود داشته و کاربر می گیرند.
شبکه ملی اطلاعات به معنای قطع دسترسی به 

شبکه جهانی نیست
جمع  در  همچنین  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
اطلاعات  ملی  شبکه  در  اینکه  بیان  با  قم،  خبرنگان 
سرویس های پرسرعت و مطمئن داخلی به مردم ارائه خدمت 
خواهند کرد، گفت: شبکه ملی اطلاعات به هیچ وجه به 
مسدودسازی  و  جهانی  شبکه  به  دسترسی  قطع  معنای 
نیست. وی خاطرنشان کرد: شبکه ملی اطلاعات تا افق 
وزارت  تمام  آرایش  و  شد  خواهد  اندازی  راه  زمانی ۱۴۰۴ 
شبکه  این  سریع  تحقق  بر  اطاعات  فناوری  و  ارتباطات 
ملی  شبکه  راهبری  شورای  منظور  این  برای  و  معطوف 

اطلاعات تشکیل شده است.
وی همچنین با اشاره به مشکلات ایجاد شده برای شبکه 
سوخت رسانی کشور، گفت: این مشکل در کمترین زمان 
اگر  بازگشت؛  به وضعیت عادی  ممکن حل شد و شرایط 
شبکه ملی پرسرعت با مدیریت داخلی ایجاد شود زیرساخت 
های کشور در برابر حملات بیرونی بهتر مراقبت و پشتیبانی 

می شود.
وی خاطرنشان کرد: اپراتور کودک و نوجوان با دسترسی 
های خاص در دست اقدام است و در چند ماه آینده یک 
تا  شد  خواهد  طراحی  کودکان  برای  ایمن  و  سالم  فضای 

خانواده ها بتوانند از این ظرفیت ها استفاده کنند.
زارع پور گفت: هم اکنون محتوا و سایت های مفید، سالم 
و ایمن جهت کودکان و نوجوانان ایجاد شده و خانواده ها در 
صورت تمایل می توانند کودکان را از این طریق به فضای 

مجازی متصل کنند.
وی ابراز داشت: همچنین نرم افزارهای کنترل نیز مانند 
سایر کشورهای دنیا برای محافظت کودکان در برابر آسیب 
های اجتماعی در قالب این طرح در اختیار پدر و مادرها قرار 
خواهد گرفت تا این افراد کمترین ضربه را از این فضا ببینند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ما فضای مجازی را 
فرصت می بینیم که باید در کنار استفاده از ظرفیت های آن، 

آسیب های موجود را هم تدبیر کنیم.
وی بیان کرد: در قالب این سفر و دیدار با علمای حوزه های 
علمیه و مراجع تقلید برنامه های وزارتخانه در حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات تبیین شد و نقطه نظرات، دغدغه و و نگرانی 
های بزرگان حوزه در این مسائل مورد بحث قرار گرفت و برنامه 

های دولت جهت رفع این نگرانی ها بیان شد.

دردیدار وزیرارتباطات با مراجع و علمای قم مطرح شد؛

تاکید براهمیت فضای مجازی و تقویت زیرساخت ها
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 حمله نماینده نجف آباد با لودر به دانشگاه آزاد
ابوالفضل ابوترابی نماینده نجف آباد با سوار شدن بر لودر، دستور حمله به دانشگاه ازاد این شهر را صادر 
کرد.طی روزهای گذشته  فیلمی در شبکه های اجتماعی منتشر شد که در آن،ابوالفضل ابوترابی نماینده 
نجف آباد سوار بر لودر،به دانشگاه آزاد این شهر حمله کرده و بخشی از دیوارهای دانشگاه را تخریب کرده 
است. اصل دعوا مربوط به احداث یک زیرگذر در جوار دانشگاه است که طی کردن روال اداری و قانونی 
احداث زیرگذر، باعث شد تا حوصله نماینده سر برود و خود، سوار بر لودر شده و دستور حمله به دانشگاه 
آزاد نجف آباد را صادر کند. دانشگاه آزاد نجف آباد که به عنوان یکی از مراکز جامع دانشگاه آزاد در کشور 

شناخته می شود با صدور اطلاعیه ای، ضمن تقبیح این عمل، اعلام کرد به دادگاه شکایت کرده است.

بوکسور ایرانی به آلمان پناهنده شد
بوکسور ایرانی که برای حضور در رقابت های جهانی همراه با تیم ملی ایران راهی ایتالیا شده بود، سر از 
آلمان در آورده و درخواست پناهندگی کرده است. امید احمدی صفا، عضو تیم ملی مشت زنی ایران که 
برای حضور در مسابقات راهی ایتالیا شده بود پس از ورود به این کشور بدون اینکه به اعضای تیم ملی 
اطلاع دهد ایتالیا را به مقصد آلمان ترک کرد. رسانه های داخلی ایران گزارش داده بودند که این بوکسور 
جواب تلفن مسئولان تیم ملی را هم نمی داده است. بعد از مدتی بی خبری چهارشنبه ۵ آبان این مشت زن 
تیم ملی در گفتگو با چندین رسانه، خبر حضور خود در آلمان و درخواست پناهندگی از این کشور را تایید 

کرده است.

رواج »طلاق خاکستری« در کشور 
یک روان درمانگر با بیان اینکه در دهه های قبل باید از طلاق »انگ زُدایی« می کردیم اما اکنون به سمتی 
پیش رفته ایم که باید برای طلاق »انگ زایی« کنیم، به پدیده »طلاق خاکستری« اشاره کرد و گفت: 
پدیده »طلاق خاکستری« یعنی طلاق افراد بالای ۵۵ سال طی دو دهه اخیر که در کشور در حال شیوع 
است. عبدخدایی با بیان اینکه افراد در ۳۵ تا ۳۹ سالگی و بالای ۵۵ سالگی دچار بحران »معنا« در زندگی 
می شوند و با تاکید بر مفهوم »اصالت«، افزود: افرادی که در زمان سالمندی و بالای ۵۵ سالگی به طلاق 
روی می آورند قبل از آن زمان نیز ناکارآمدی زندگی زناشویی را تجربه کرده اند اما تا آن زمان طلاق نگرفته اند. 

در این راستا باید مفهوم اصالت را در افراد تقویت کرد.

2 مرکز تولید مشروبات الکلی در قم کشف شد
روابط عمومی سپاه علی بن ابیطالب )ع( قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: با پیگیری اطلاعاتی و همچنین 
اقدام نیروهای بسیج، ۲ مرکز تولید مشروبات الکی در قم کشف شد. به گزارش عصر پنجشنبه روابط 
عمومی سپاه قم، در این اطلاعیه آمده است: به دنبال این کشفیات، بیش از چهار هزار لیتر مشروب و 
چهار دستگاه تولید مشروبات، شناسایی و به مراجع قضایی تحویل داده شد.اطلاعیه ادامه یافته است: 

یکی از منازل نیز با دستور قضایی پلمب شد.

انهدام تیم تروریستی در آذربایجان غربی 
روابط عمومی قرارگاه حمزه سیدالشهدا)ع( نیروی زمینی سپاه در اطلاعیه ای اعلام کرد که یک تیم 
مسلح تروریستی توسط رزمندگان این قرارگاه در سردشت منهدم شد. این تیم تروریستی که با نفوذ به 
منطقه عمومی سردشت در آذربایجان غربی، قصد انجام اقدامات خرابکارانه و ضد امنیتی را داشت، با 
واکنش به هنگام رزمندگان قرارگاه حمزه سیدالشهدا )ع( شناسایی و در یک درگیری به طور کامـل منهدم 
شد.رزمندگان قرارگاه حمزه سیدالشهدا)ع( مقادیری سلاح و مهمات نیز از این تیم تروریستی کشف و 

ضبط کردند.«

تکذیب واردات موز آلوده 
رییس اتحادیه باروفروشان کشور با تکذیب واردات موز آلوده، گفت: واردات موز از سومالی نداریم، ایران 
سختگیرانه ترین قرنطینه را در بخش واردات محصولات کشاورزی داراست. »مصطفی دارایی نژاد« درباره 
انتشار کلیپی در فضای مجازی مبنی بر آلودگی موزهای وارداتی از سومالی به »کرم هلیکوباکتر« افزود: به 

طور قطع این کلیپ صحت ندارد ما از کشور سومالی به هیچ عنوان واردات نداریم.

شهردارقم: 

دفاترسرمایهگذاریدرمناطق
هشتگانهقمتشکیلشود

شهردار قم با تاکید بر لزوم جذب 
تلاش  و  بومی  سرمایه گذاران 
بیشتر  مشارکت  جلب  برای 
بخش خصوصی در توسعه شهر 
گفت: باید دفاتر سرمایه گذاری 
و  تشکیل شده  مناطق  در 
این  تسهیل  برای  کمیته ای 

موضوع فعال شود. 
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، سید مرتضی سقاییان نژاد در جلسه 
شورای مدیران شهرداری قم،  با تاکید بر لزوم مشارکت بخش خصوصی در 
توسعه شهر افزود: برای حرکت به سمت توسعه پایدار و پویایی اقتصاد شهر باید 
زمینه های حضور فعال بخش خصوصی را فراهم کنیم. وی مهم ترین هدف از 
تشکیل و فعال شدن دفاتر سرمایه گذاری در مناطق شهری را احیا و تقویت 
حوزه سرمایه گذاری دانست و ادامه داد: شهر قم دارای ظرفیت هایی است 
که باید در راستای توسعه شهر از آن استفاده کرد و بخش خصوصی می تواند 
این ظرفیت ها را پویا کند. وی با ابلاغ دستور تشکیل کمیته سرمایه گذاری در 
مناطق تصریح کرد: این کمیته باید با ریاست مدیران مناطق تشکیل شده و با 
برگزاری جلسه های مستمر تسهیلات لازم را در اختیار سرمایه گذاران قرار دهد. 
سقاییان نژاد با دعوت از سرمایه گذاران برای مشارکت در توسعه شهر گفت: باید 
با ظرفیت سنجی دقیق، بستر و زمینه حضور بخش خصوصی را در توسعه پایدار 
شهر فراهم کنیم و این وظیفه امروز بر دوش مدیران مناطق هشتگانه است. 
وی با تاکید بر فعال شدن دفاتر سرمایه گذاری در کم ترین زمان گفت: باید 
جلسات کمیته سرمایه گذاری به  صورت منظم و مستمر در مناطق برگزار شود 

و ظرفیت سنجی برای سرمایه گذاری در اولویت برنامه های مدیران قرار گیرد.  

با تأکید شهردار کلان شهر قم  صورت گرفت:

آذینبندیشهرقمبهمناسبسالروز
ورودپربرکتکریمهاهلبیت)س(

شهر مقدس قم و مکان معنوی بیت النور همزمان با بیست وسوم ربیع الاول 
سالروز ورود حضرت معصومه)س( به این شهر آذین بندی می شود.

به گزارش شهرنیوز، شهر مقدس قم و مکان تاریخی و معنوی بیت النور 
و  آذین بندی  تأکید دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار کلان شهر قم  با 
نورافشانی خواهد شد تا گرامیداشت روز بیست وسوم ربیع الاول سالروز ورود 

حضرت معصومه)س(در شهر جلوه بیشتری داشته باشد
شهرداری قم در سومین سال از برگزاری ویژه برنامه های روز قم، امسال نیز 
برنامه ریزی فشرده ای جهت گرامیداشت این روز، افزایش حس تعلق خاطر 
و معرفی بسترهای  به شهر مقدس قم  و مجاوران  و هویت بخشی ساکنان 

سرمایه گذاری و گردشگری نموده است. 
گفتنی است مطابق مصوبه سال ۹۷ شورای فرهنگ عمومی قم، بیست وسوم 
ربیع الاول سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم به عنوان »روز قم« نام گذاری 

شده است .

همزمان با “روز قم” با حضور قاری بین المللی؛

نخستینپویشومسابقهقرآنی
“ندایملکوت”برگزارمیشود

نخستین پویش و مسابقه قرآنی "ندای ملکوت" از مجموع برنامه های بوستان 
در طراز انقلاب اسلامی هم زمان با “روز قم” و با حضور قاری بین المللی حامد 

شاکرنژاد در بوستان نجمه خاتون)س( برگزار می شود.
به گزارش شهرنیوز، شهرداری و سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم، 
به مناسبت “روز قم” نخستین پویش و مسابقه قرآنی را در شهر قم و در بوستان 

حضرت نجمه خاتون)س( و بانام “ندای ملکوت” برگزار می کند.
در این پویش که باهدف ارتقاء فرهنگ دینی و بزرگداشت “روز قم” برگزار 
می شود، قاری بین المللی حامد شاکر نژاد علاوه بر تلاوت مجلسی قرآن مجید، 

نخستین اذان پویش را نیز تلاوت خواهد کرد.
در این مراسم علاوه بر تلاوت مجلسی قرآن مجید و اذان در بوستان و فضای 

پیرامونی آن، مسابقه تلاوت اذان نیز برگزار می شود.
لازم به ذکر است پویش و مسابقه قرآنی ندای ملکوت در روز شنبه ۸ آبان ماه 
بعد از نماز مغرب و عشا و از ساعت ۱۹ در بوستان حضرت نجمه خاتون)س( 

برگزارشده و به ۲۰ نفر از برگزیدگان جوایزی اهدا خواهد شد.
شهروندان می توانند کلیپ های دو دقیقه خود را از تلاوت اذان در معابر و 
بوستان ها به آدرس WWW.FV_QOM.IR ارسال کرده و در مسابقه شرکت 

کنند.

در آستانه سالروز ورود حضرت معصومه)س( به شهر مقدس قم ؛

برگزاریهمایشدوچرخهسواری
آقایانبهمناسبت“روزقم”

در آستانه سالروز ورود حضرت معصومه)س( به شهر مقدس قم و بزرگداشت 
"روز قم"، همایش دوچرخه سواری آقایان برگزارشد.

به گزارش شهرنیوز،  همایش دوچرخه سواری به مناسبت سالروز ورود حضرت 
معصومه)س( به شهر قم به همت سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری 
قم، سپاه امام علی بن ابیطالب)ع(، هیئت دوچرخه سواری و گروه فرهنگی 

جهادی رشد برگزار شد.
این همایش به صورت نرم روی و ویژه آقایان بود که تمام رده های سنی با هر 

دوچرخه ای  در آن شرکت نمودند.
محل تجمع دوچرخه سواران ساعت ۷:۳۰ روز جمعه هفتم آبان ماه و مسیر 
حرکت از میدان نبوت، میدان امینی بیات، خیابان توحید تا حرم مطهر و 

بالعکس  بود.
مراسم اختتامیه این جشنواره در امامزاده سید معصوم)ع( برگزار و به قیدقرعه 

هدایایی به شرکت کنندگان اهداشد.

رئیس دادگستری شهرستان کهک خبرداد:

آزادسازییکونیمهکتارازاراضیزراعیوباغها
رئیس دادگستری شهرستان کهک 
نیم  و  یک  آزادسازی  از  قم  استان  در 
هکتار از اراضی زراعی و باغ ها با ورود 

دستگاه قضایی خبر داد.
میزان  با  گفت وگو  در  انجم،  خسرو 
تبصره  اعمال  راستای  در  کرد:  اظهار 
۲ ماده ۱۰ قانون حفظ کاربری اراضی 
زراعی و باغ ها یک و نیم هکتار از اراضی 
زراعی و باغ ها با ورود دستگاه قضایی 
دادگستری  رئیس  شد.  آزادسازی 

شهرستان کهک خاطرنشان کرد: ساخت و ساز های غیرمجاز شامل تفکیک اراضی، دیوارکشی، ایجاد بنا و 
محوطه سازی بوده است.  وی در پایان با تاکید بر جدیت دستگاه قضایی در برخورد با ساخت و ساز های غیرمجاز 

عنوان کرد: دستگاه قضایی در راستای حفظ کاربری اراضی با سودجویان با جدیت برخورد خواهد کرد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیریسارقانمغازهانگشترسازیوکشفاموالمسروقه
جانشین فرمانده انتظامی استان قم ازدستگیری سارقان مغازه انگشتر سازی وکشف اموال مسروقه قیمتی 

در قم خبر داد 
 سرداربهادر اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت:درپي سرقت از مغازه انگشترسازي و اشیاء زینتي 
و سرقت تعداد زیادي انگشتر هاي نقره قیمتي، سنگ های تزییني و بدلیجات،موضوع در دستور کار تیم 
ویژه اي از کارآگاهان وکارشناسان پایگاه دوم پلیس آگاهي استان قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان با معاینه 
محل سرقت و بررسي صحنه جرم به سرنخ های مهمی دست یافتند که در نهایت ۳ نفر متهم شناسایي و 
دستگیر شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت:در تحقیقات تکمیلی از متهم ردیف اول،صریحا 
به بزه انتسابی اعتراف کرد و در بازرسی از مخفیگاه وی ۵۰۶ عدد انگشتر و سنگ تزئینی با ارزش کشف شد.

وی افزود:برابر نظر کارشناسان، ارزش اموال مکشوفه بیش از۲ میلیارد ریال برآورد شده است. سردار 
اسماعیلی خاطرنشان کرد:متهمان به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی استان معرفی که با 

صدورقرارقانوني مناسب روانه زندان شدند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف43۰هزارنخسیگارخارجیقاچاق
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۴۳۰هزار نخ سیگار خارجی قاچاق از یک دستگاه پژو ۴۰۵ در قم خبر 
داد.  سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت: عوامل پلیس مبارزه با مواد مخدر استان در اجرای طرح 

کنترل محورهای مواصلاتی در اتوبان قم - تهران یک دستگاه خودروی سواری پژو ۴۰۵ را توقیف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد:در بازرسي خودروي توقیفي ، حدود۴۳۰ هزار نخ سیگار خارجی 
قاچاق کشف و راننده آن نیز دستگیر و به مراجع ذی صلاح تحویل شد. سردار میرفیضی خاطرنشان 
کرد:قیمت تقریبی اجناس کشف شده، برمبناي ارزش گذاري کارشناسان ،  ۴میلیارد ریال برآورد شده است.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

کشفمقادیرقابلتوجهیانواعروغن
جامدومایعاحتکارشده

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  ازکشف مقادیر قابل توجهی انواع روغن جامد و مایع احتکارشده 
دراین استان خبرداد.  مهدی ریاضی دراین خصوص اظهارداشت :در راستای اجرای طرح تحولی در سازمان 
تعزیرات حکومتی و همچنین پیشگیری و مبارزه با تخلفات در سطح استان طی گشت مشترک تعزیرات 
حکومتی قم با پلیس امنیت اقتصادی و بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت استان از انبار یک بنگاه 
اقتصادی مقدار ۱,۹۵۹,۴۵۰ کیلوگرم انواع روغن جامد و مایع به ظن عدم اعلام موجودی و احتکار به ارزش 
۲۰۰ میلیارد و ۲۳۲ میلیون و ۴۱۳ هزار ریال کشف و ضبط و فرد متخلف با تشکیل پرونده، جهت اعمال 
قانون به شعبه تعزیرات حکومتی استان قم معرفی شد. مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  همچنین 
درادامه گفت: دو موسسه پزشکی در قم به اتهام تعطیلی غیرموجه از سوی کمیسیون ماده ۱۱ دانشگاه علوم 
پزشکی استان به تعزیرات حکومتی معرفی و موضوع تخلف مذکور جهت رسیدگی و اعمال قانون به شعبه ویژه 
رسیدگی به تخلفات بهداشت، دارو و درمان ارجاع گردید که شعبه مرجوع الیه پس از احضار و اخذ اظهارات 

نسبت به صدور حکم مقتضی اقدام خواهد شد.

طرح:سجاد جعفری

بیشترجانباختگانکروناییواکسننزدند

معصومه  حضرت  ورود  سالروز  ربیع الاول   ۲۳
)س( به شهر قم در جریان هجرت از مدینه منوره 
برای دیدار با برادر خود حضرت امام رضا )ع( در 
اتفاق  قمری  هجری  سال ۲۰۱  در  که  خراسان 
افتاد، نقطه عطفی شد در تاریخ ایران و به ویژه شهر 

قم.
و  است  )ع(  اهل بیت  شادی  ماه  ربیع الاول 
تقویم رویدادهای روز بیست و سوم این ماه، روزی 
پربرکت و اثرگذار را نشان می دهد که به واسطه آن 
نقطه عطفی در تاریخ ایران و به ویژه شهر مقدس 
قم ایجاد شد، ورودی بانویی از سلاله ی آل پیامبر 
)ص( به شهر قم که آثار و برکات فراوانی را به دنبال 

داشت.
از  بانویی  که  بود  پیش  سال  و ۲۴۱  هزار  یک 
مدینةالنبی و از نسل پاک پیامبر، دخت موسی بن 
جعفر علیه السلام و خواهر امام رضا )ع( به سمت 
خراسان هجرت کرد، هجرتی که هرچند ناتمام 
ماند و به دیدار برادر نینجامید، اما تا امروز آثار و 
برکات فراوانی به دنبال داشت که مهم ترین آن را 
شاید بتوان معرفی شهر قم به عنوان دومین شهر 
مذهبی کشور و نگین گردشگری معنوی و مذهبی 
از  ایران دانست که عاشقان اهل بیت و بسیاری 
شیعیان جهان را به قصد زیارت به سوی این شهر 

روانه می کنند.
رضا  امام  اجباری  تبعید  از  پس  سال  یک 
علیه السلام از سوی حکومت عباسیان از مدینه 
به مرو و خراسان، خواهر گرامی آن امام به همراه 
راهی  برادر  دیدار  برای  خود  برادران  از  عده ای 
پرفرازونشیبی را طی می کند و در مسیر راه به شهر 
ساوه می رسند، ولی ازقضا در این شهر کاروان با 
مأموران حکومتی روبرو و بعد از یک نبرد و شهادت 
و  شده  بیمار  حضرت  آن  همراهان،  از  عده ای 
درحالی که در غربت به سر برده و غم فراق برادر را به 
دل دارد طبق خواسته خود »مبنی بر این که مرا به 
قم ببرید زیرا از پدرم شنیده ام که قم مرکز شیعیان 

ما است« کاروان به سمت قم روانه می شود.
حین ورود به شهر قم مردم و بزرگان قم پذیرای 
این بانوی باکرامت می شوند و بعد از سپری شده 
۱۷ روز در شهر قم، به علت بیماری و در حسرت 
دیدار برادر در این شهر جان به جان آفرین تسلیم 
می کنند و دریکی از باغ های قم مدفون می شوند 
ابد  تا  را  افتخار میزبانی آن حضرت  این شهر  تا 
بارگاه  و  مزار  امروز  تا  تاریخ  آن  از  آورد.  دست  به 
نورانی این بانوی باکرامت به بزرگ ترین مهم ترین 
مرکز علمی و نشر آثار تشیع و هم چنین مقصدی 
برای گردشگرانی است که از داخل کشور و حتی 
کشورهای جهان اسلام به قصد زیارت به شهر قم 

سفر می کنند.
قم از دیرباز طبق روایات تاریخی مرکز ثقل جهان 
تشیع و بزرگان اهل دین است؛ لذا ذکر روایتی از 
مذهب  مؤسس  علیه السلام  صادق  جعفر  امام 
تشیع در بیان ویژگی و برکت هجرت بانوی کرامت 
حضرت معصومه سلام الله علیه کافی است و آن 
این که خبر دفن یکی از اولادشان را به قم می دهند 
و این شهر را مکانی برای تحقق سخنان و گفته های 

امامان معصوم بیان می کنند درحالی که تا آن زمان 
هیچ یک از اولاد معصومین در قم دفن نشده بودند.
هجرتی که آثار و برکات آن برای همیشه در 

قم ماندگار شد
ورود حضرت فاطمه معصومه )س( به شهر قم و 
دفن پیکر مطهر آن بانوی کبریا در این شهر، آثار و 
برکات فراوانی را به همراه داشته است که این برکات 
همچنان ساری و جاری است. از لحظه ورود این 
بانو تاکنون پیوسته این شهر از جهات فرهنگی، 
سیاسی، اجتماعی، عمرانی و اقتصادی رو به رشد 
و پیشرفت بوده و همیشه در کانون توجهات قرار 

داشته است.
شاید این آثار در یک مقاله و یا دست نوشته نگنجد 
ولی بی شک می توان گفت هجرت عمه سادات 
آنگاه به اوج خود می رسد که بدانیم تأثیر وجود آن 
حضرت در تحولات تاریخی، فرهنگی، مذهبی، 
اجتماعی نه تنها در محدوده یک شهر بلکه گاهی 
در کل کشور ایران بوده و یا حداقل وقایع و حوادث 
به ویژه در عصر معاصر ایران به نوعی مرتبط با شهر 

قم است.
امروز شهر میزبان طلابی است که برای ترویج 
آموزه های دینی از ۷۲ کشور جهان به این شهر 
آمده تا با فراگیری آموزه های دینی سفیر دینی در 
کشورهای خود باشند، قم با حضور بانوی کرامت 
از گذشته تاکنون در زمینه های مختلف فرهنگی؛ 
زمینه های  هم چنین  و  اسلامی  مبانی  نشر 
تأثیرگذار داشته که  و سیاسی نقشی  اجتماعی 
در عصر کنونی می توان شهر قم را مادر انقلاب 
در  عطفی  نقطه  که  رویدادی  دانست،  اسلامی 

جهان تبدیل شد.
پایه ریزی بزرگ ترین مراکز آموزش دینی 

در قم
به برکت قدم پر خیر و بر کت حضرت معصومه 
سلام الله علیه در شهر مقدس قم، مراکز آموزشی 
حضرت  بارگاه  پیرامون  مهمی  علمی  و  دینی 
و  قبه  ساختن  و  گرفت  شکل  )س(  معصومه 
گنبد بر فراز قبر حضرت معصومه علیها سلام و 
ساختن بارگاه برای این بانوی کرامت در کنار توجه 
علویان باعث شد این وضعیت، اولین گام در راه 
اطراف  در  آموزشی  مراکز  نخستین  شکل گیری 
بارگاه حضرت معصومه علیهاسلام، باشد تا مراکز 
آموزش علوم دینی، حکمت و فلسفه در اطراف 
حرم حضرت معصومه تا قرن ششم دایر بوده و 

تاکنون هم در حال رشد و توسعه باشد.
هجرتی در جهت رشد مذهب تشیع

در طول تاریخ اسلام شاهد هجرت های بسیاری 
بودیم که آثار مهمی به دنبال داشت ازجمله هجرت 
پیامبر به مدینه و یا هجرت امام رضا علیه السلام به 
طوس و مشهد کنونی و به دنبال آن به برکت حضور 
حضرت معصومه )س( مذهب تشیع به تدریج در 
قم، به صورت مذهب غالب درآمد و احادیث ائمه 
)ع(، مورد اعتقاد و عمل مردم قرار گرفت و شیوه 
مخصوصی در کسب معارف در چهارچوب دیدگاه 
حضرت  محدثه  عالمه ی  آمد.  وجود  به  قمیون، 
مورد  در  احادیثی  نقل  با  )س(  معصومه  فاطمه 

تشیع، نقش مؤثری در ترسیم ابعاد تشیع امامی، 
ایفا نمود.

قم؛ نگین گردشگری مذهبی جهان اسلام
امروز شهر قم در دل خود بارگاه نورانی بانویی از 
سلاله پیامبر و نسل موسی بن جعفر علیه السلام 
دارد که مانند نگینی در شهر قم می درخشد و امروز 
مقصد زائران و گردشگرانی است که از شهرهای 
مختلف کشور و مهم تر از آن کشورهای مهم جهان 
اسلام و جهان تشیع به قصد زیارت به شهر مقدس 

قم سفر می کنند.
میزبان  نورانی  بارگاه  این  برکت  به  قم  امروز 
و  ایرانی  گردشگر  میلیون   ۳۰ نزدیک  سالانه 
در چرخه  این گردشگران  است حضور  خارجی 
جایی  تا  دارد  مهمی  نقش  شهر  این  اقتصادی 
که می توان مهم ترین منبع درآمدی این شهر را 
ورود  برکت  از  تا  کرد  تعریف  خدمات گردشگری 
این گردشگران که هدف اصلی آن ها زیارت بارگاه 
و  درآمد  دنبال  به  است،  حضرت معصومه )س( 

اشتغال زایی برای شهر قم بود.
شهر قم ظرفیت های بالایی در حوزه گردشگری 
مذهبی دارد، ۲۳ ربیع الاول که نقطه عطفی در 
تاریخ شهر قم به شمار می رود می تواند بهانه ای 
رویدادهای  و  جشنواره  مهم ترین  برگزاری  برای 
فرهنگی باشد تا ظرفیت های این شهر بیش ازپیش 
معرفی و مورد بهره برداری قرار گیرد، هدفی که 
باعث شد سالروز ورود حضرت معصومه به شهر قم 
با عنوان "روز قم " معرفی شود تا با تبیین و تشریح 
ظرفیت های شهر قم، حس تعلق به این شهر نیز 

افزایش یافته و هویت این شهر معرفی گردد.
سال های  از  کشور،  نقاط  دیگر  در  درحالی که 
دور، نام گذاری روز شهرها، بهانه ای برای معرفی 
بهتر ظرفیت ها و قابلیت های آن به عموم مردم و 
به ویژه گردشگران و با مشارکت تمامی دستگاه ها و 
ذی نفعان است، در روز قم نیز در ۳ سال گذشته 
برنامه های  قم  شهری  مدیریت  مجموعه  توسط 
با  مختلفی تعریف و اجراشده است که جا دارد 
مشارکت بیشتر متولیان امر در سایر مجموعه ها، 
ارگان ها و سازمان ها و معرفی بیشتر این روز، به 

نحوی شایسته تر از این ظرفیت استفاده نمود.
در حالی در سال ۱۴۰۰ روز قم و سالروز ورود 
گرامی  قم  شهر  به  را  )س(  معصومه  حضرت 
از یک سال و نیم گذشته  می داریم که در بیش 
همه گیری کرونا، ضربه مهلکی را به گردشگری 
کرده  زمینگیر  را  صنعت  این  و  کرده  وارد  قم 
است. اکنون تا حدودی با توجه به واکسیناسیون 
به  توجه  سایه  در  همچنین  و  بیشتر  ایمنی  و 
رفع  آن  از  مهم تر  و  بهداشتی  دستورالعمل های 
روادید بین کشور ایران و عراق می توان حتی در 
ورود  برکت  به  که  گردشگری  این  از  کرونا  سایه 
حضرت معصومه )س( در قم شکل گرفته بهترین 
بهره را برد ولی متأسفانه تصمیمات جزیره ای باعث 
گردشگری  از  ناچیزی  اقتصادی  بهره  قم  شده 

داشته باشد.
گردشگری ها،  این  انواع  قدیمی ترین  از  یکی 
و  پتانسیل ها  که  است  مذهبی  گردشگری 
ظرفیت های این نوع گردشگری در شهرهای ایران 
فراوان است. شهر قم به لحاظ دارا بودن ویژگی های 
خاص مذهبی، دومین مکان زیارتی کشور بعد از 
شهر مشهد محسوب می شود که علیرغم وجود 
جهان  ثقل  مرکز  مذهبی،  خاص  پتانسیل های 
علوم  مرکزیت  و  علمیه  حوزه های  وجود  تشیع، 
انسانی و اسلامی، نتوانسته موفقیت چندانی را 
و  آشفتگی ها  برنامه ریزی،  وجود  عدم  به واسطه 

کمبود امکانات موردنیاز و...، حاصل نماید.
با   " قم  "روز  برای  اعلام شده  برنامه های  در 
به  توجه  با  و  قم  شهرداری  مجموعه  محوریت 
و  سال  یک  از  بیش  طی  از  بعد  قمی ها  این که 
نیم فراز و نشیب های فراوان ناشی از درگیری با 
کرونا، ویژه برنامه  ها و رویدادهای متنوعی تدارک 
نشاط  افزایش  در  می تواند  که  است  دیده شده 
اقشار مختلف شهروندان نقش آفرین  اجتماعی 
نیز  را  شهر  معرفی  رویکرد  آن،  بر  علاوه  و  باشد 
دنبال نماید و امیدواریم اجرای این ویژه برنامه ها در 
سال های بعد نیز باقدرت بیشتر و با مشارکت سایر 

دستگاه ها و نهادها ادامه یابد.

به بهانه سالروز ورود کریمه اهل بیت )س( به شهر قم؛

ورود پر برکتی که در تاریخ قم ماندگار شد
 قم؛ دومین مقصد گردشگری مذهبی ایران


